
TGA OPOZARJA: 

Ker » TCA Kidričevo do torka, 20. novembra, niso prejeli zahteva-
nih pozitivnih za};otovil slovenske \lade o nadaljnjem obstoju kolektiva, 
so v sredo, 21. no\embra, na tovarniški praznik i/vedli opozorilno triur-
no stavko, da bi tako opozorili vso slovensko javnost o resnosti situacije, 
ki grozi podjetju s stečajem. Kljub stavkanju pa so zagotovili nemoten 
potek proizvodnje » elektrolizah, kajti če bi jih zapustili, bi to pomenilo 
konec TCA, saj je ponovna vzpostavitev prekinjene proizvodnje prakti-
čno nemogoča. 

Transparenti stavkajočih delavcev so bili dovolj zgovorni. Zahteve stavkovne(>a odbora je povedal predsednik sindikata Ivan Poto-
čnik 

Stavkajoči delavci so se zbrali ne-
kaj po enajsti uri sredi tovarne s tran-
sparenti v rokah: Tovarne ne damo! 
Dajte živeti zdravim podjetjem! Vla-
da, zbudi s e ! . . s čimer so dovolj ja-
sno povedali, kaj želijo in od koga. 
Zahteve stavkovnega " odbora je na 
nrotestnem zboru prebral pred>ednik 
u a n Potočnik. Delavcem je toliko 
bolj težko, ker ob nizkih zajamčenih 
osennih dohodkih ne vidijo nobene 
jasne prihodnosti in zagotovila za ob-
stoj podjetja. Vse to pa se dogaja ob 

stoodstotnem izkoriščanju vseh so-
dobnih proizvodnih zmogljivosti in 
ob že vnaprej zagotovljeni prodaji 
aluminija na svetovnem tržišču. Od 
poštenega in trdega dela želijo dostoj-
no živeti, zato od slovenske vlade 
odločno zahtevajo, da takoj ukrepa in 
se resno loti odprave vseh negativnih 
posledic, na katere v T(iA že nekaj 
časa opozarjajo I pa nič). Konkretne 
ukrepe in pisna zagotovila slovenske 
vlade o nadaljnji us.odi T(jA zahteva-
jo v sedmih dneh. Če pa se tudi za te 

zahteve nihče od odgovornih v repu-
bliki ne bo zmenil, bodo organizirali 
še večjo in bolj množično stavko ce-
lotnega sindikata kovinske in elektro-
industrije Slovenije, predvidoma 12. 
decembra. Vsekakor na računajo na 
podporo občinske in slovenske javno-
sti. 

Zahteve stavkovnega odbora je v 
celoti podprl tudi delavski svet TG.A. 
na odru se je pojavil tudi predsednik 
ptujske občine Vojteh Rajner in stav-
kajočim delavcem zagotovil, da je z 

njimi ves delavski razred, ter jih se-
znanil s sklepi predsedstva in skupšči-
ne občine Ptuj. v katerih je izražena 
vsa podpora prizadevanju vodstva in 
vseh zaposlenih T(iA pri izhodu iz 
krizne situacije. Predsednika kolegij-
skega poslovodnega organa Damfa 
Topleka so stavkajoči sprejeli z aplav-
zom (kar je nedvoumen dokaz o zau-
panju njegovim sposobnostim). Pove-
daj jim je. da so vodstveni delavci sto-
rili vse. kar je bilo možno, da do težav 
ne bi prišlo, in da j e sedaj vse odvi.sao 

od vladnih odločitev. Poudaril je. da 
časa ni dovolj, saj je ob takih pogojih 
možno v TCiA proizvajati le še sfab 
mesec. To so seveda povedali tudi 
vladnim predstavnikom, ti na očitno 
niso dojeli resnosti trenutLi ali ga 
enostavno nočejo razumeti. Zahteve 
delavcev je odločno podprl tudi Vik-
tor Markovič. predsednik občinskih 
svobodnih sindikatov, ki je obenem 
zahteval, da v Sloveniji čimprej pono-
vno uvedemo stimulacijo za dobre iz-
vo/mkc Loi ie TG \ k.idrjčcv9. Obe-

nem pa je dodal, da od skupščine in 
predsedstva Slovenije zahtevajo, da 
čimprej ugotovi odgovornost in pove. 
kdo ne uresničuje zahtev delavcev 
TCiA. Ob koncu so prebrali še brzoja-
vno sporočilo sindikata tovarne duši-
ka Ruše. ki se prav tako pridružuje 
zahtevam delavcev T(jA. saj so njiho-
ve težave na moč podobne kidričev-
skim. Po protestnem ><hodu so se de-
lavci nekaj pred štirinajsto uro mirno 
razšli. 

\1. Ozmec 

UVODNIK 

Zadnje dejanje 
Drama se hliža kom u. SaJcIn/cmo v if^ri. ki hi jo h-matsko za-

enkrat težko opredelili, saj je za posamezno zvrst pomemben ko-
nee . le^a še ne poznamo, bliža pa se, saj so igralci in gledalci že 
utrii/cni. naveličani in po svoje apatični. 

lokrat praznujemo nekaj, kar nima prave vsebine, realnost sta 
z^lj dva prosta dneva, ki ne vzpodbujata spomina na težke zgodo-
vinske dni in dogodke Jajcu. 

Ko partnerji v kakršni koli združbi ugotovijo, da dogovorjena 
pravda niso spoštovana, se skušajo pogovoriti in nedoslednosti od-
praviti ali pa se razidejo ter delajo po svoje. Slovo je odvisno od pri-
čakovanj in potreb kasnejšega sodelovanja. Običajno je najslabše 
takrat, ko se skregajo, sa/ vsi bolj ali manj potegnejo krajši konec, 
koristi pa nekdo tretji, ludi primeren čas slovesa Je zelo pomemben, 
saj če zamudiš vlak. se morda pozneje odpelješ, voziš pa se po daljši 
m ovinkasti poti, nerodno pa Je tudi, da greš na pot po progi, ki .še 
ni dovolj utrjena. 

V naravi Je vse tako enostavno; pridelke pobiramo, ko so zreli, 
les sekamo, ko miruje, gobe pobiramo, ko rastejo, ne takrat, ko 
imamo čas. Če smo prehitri, imamo kislo vino. če smo prepozni, po-
biramo gnilad. V družbi Je potrebna modrost. Modrost vodij. Vodja 
tropa popelje krdelo iz nevarnosti oh ognju in poplavi; žal ga včasih 
popelje tudi v brezno. Vodja tropa deluje po instinktu, človekova 
modrost pa temelji na izkušnjah in znanju, ki omogoča kvalificira-
no predvidevanje na osnovi podatkov in analiz. 

Prebivalci Slovenije smo pred usodnimi odločitvami. Stroko-
vne analize in predvidevanja so nedvomno opravljeni, vprašanje Je. 
ali bi Jih morali poznati tudi navadni smrtniki. Morda niso za Jav-
nost. Morda. 

Andrej Šifrer pa se igra z otroki in prepeva: »Hiti počasi«! 
Franc Lačen 

Praznovanje 
z grenkim občutkom 

Delavci T G A Kidričevo si b o d o letošnji 21. november , svoj to-
varniški praznik, b r idko zapomni l i , sa j v vseh dosedan j ih 36 letih pro-
izvodnje še niso imeli tako resnih težav kot sedaj , ko je ogrožen ob-
stoj te delovne organizaci je . Kl jub temu so oble tnico proslavili z ne-
ka j pr i redi tvami, na katerih pa je bilo na obrazih prisotnih razbrati 
zaskrbl jenost . 

Zaskrbl jeni so bili njihovi upokojen i člani kolektiva, ki so j ih po-
vabili na vsakole tno srečanje ob tovarniškem prazniku, zaskrbl jeni so 
bili člani delavskega sveta TGA, ki so se zbrali 21. novembra z ju t ra j 
na svečani seji delavskega sveta, na kateri so izročili tri zlate in sedem 
srebrnih znakov T G A in Uniala , ki so tik pred opozor i lno stavko na 
tiskovni konferenci seznanjal i novinar je z dosedan j imi pro izvodnimi 
uspehi in sedanj imi težavami. Te ne grozi jo le 2.650-članskemu kole-
ktivu TGA, a m p a k prek njih tudi Impolu , katerega p ro izvodnja je te-
sno povezana s kidričevskim a lumin i jem. Pa tudi širše: težave grozi jo 
vsej slovenski in jugoslovanski a lumini jski reproverigi . Tore j gre za 
ogroženost okoli 8.000 delovnih mest, morda še več. Ce grunt p ropa-
de, ni kriv h lapec! G o r j e v ladar ju , če ne bo podložn ikov! -OM 

Elektrokovinar 
v stečaj? 

v torek je p tu jska enota Službe d ružbenega knj igovodstva na os-
novi dejstva, da je IlVIP-Elektrokovinar imel že 60 dni b lokiran žiro 
račun, podala predlog za uvedbo s teča jnega pos topka . 

Ta čas je vodstvo, ki je pod je t j e vodi lo od lanskih poskusov sana-
cije, ods topi lo , dela pa m a n j kot polovica delavcev. Ostali so na 
70-odstolnem osebnem d o h o d k u . Zlom tega pod je t j a je poleg po-
m a n j k a n j a dela, s labega izpoln jevanja sklenjenih p o g o d b in neučin-
kovitega vodstva povzročil dolg za investicijo v pro izvodne prostore . 
Bremen tega dolga hkrati s p o m a n j k a n j e m tržno zanimivih proizvo-
dov pod je t j e ni moglo prenesti . d. 1. 

A G E N C I J A L U K A 
Šport in turizem 

# Smučanje v Avstriji — Kutschberg: apartmaji in vo-
zovnice za 7 dni — od 1500 ATS naprej 

# Smučanje v Bohinju: zimovanje po želji 
# Izbirate lahko termine: od 1. decembra do 1. maja 
# Kličite na tel. števUiio: 773-468, po 16, uri 
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Gosad uspešen tudi 
v novi organiziranosti 

ieŽ3\e, ki jih je pred nekaj \eč kot letom imela l)ro};a /> Por-
toroža, so poMročUe statusne spremembe celotne dehnne orf>ani-
/acije, s tem pa tudi (iosada, l)ro};inefia to/da » Središču ob Dravi. 
I'ri/ade*ali so si, da se (iosad osamos\oji, prekladalo pa je mnenje, 
da bodo imeli \ečjo socialno \arnost, če bodo ostali t oktiru Dro-

v katero so bili dolga leta po\e/ani. \ Središču sta dva funkcij-
sko in stroškovno ločena dela: odkup in proizvodnja. Od I. julija 
I9H9 obrat (iosad spada • proi/\odno-tehnični sektor. \ Središču 
imajo zaradi velike geografske oddaljenosti od Portoroža svojo ra-
čunovodsko-finančno službo; ta je bila organizirana že prej, ko je 
bil Gosad še TOZl). 

Pred d o b r i m letom dni je po-
stal vod ja ob ra t a v Središču dipl. 
b io log An ton F^rosnik, poln idej 
in moči . Mar t in Hab jan i č , zna-
nec mnog ih , ki s m o leta pr iha ja l i 
v G o s a d (ta je bil lep p r imer do-
brega g o s p o d a r j e n j a in eden naj-
večj ih izvoznikov v o rmošk i ob-
čini) . j e s e d a j v p o k o j u , venda r 
p r ide s k o r a j vsak dan rned ne-
k d a n j e sode lavce . 

V ob ra tu j e 124 zapos l en ih , 
s k u p a j z o d k u p n o p o s t a j o pa 
176. O s n o v n a na loga pro izvod-

nega ob ra t a j e v l agan je vr tnin in 
g o b š a m p i n j o n o v . Z a d n j i dve leti 
j e n j ive pest i la suša in d o d o b r a 
oklest i la pr ide lek . A n t o n Prosnik 
j e o težavah p o v e d a l : 

»Res je , d a j e l ansko leto svoje 
na red i l a suša , v e n d a r j e bil lani 
in letos glavni p rob l em denar . 

Lani je bi lo na j važne j š e vpraša-
nje , ka j se sp lača . N i s m o imeli 
prevel ik ih za log in s m o se izvle-
kli. Suša je bi la tud i letos, venda r 
s m o pri z e l e n j a v n e m p r o g r a m u 
dosegli p r o i z v o d n j o izpred treh 
let. N a š cilj pa je , da se proiz-
v o d n j a o b boljši o p r e m l j e n o s t i in 
boljši organizac i j i dela še pove-
ča. 

F^rodamo lahko , v e n d a r d e n a r 
t ežko d o b i m o . 

K a k o v o s t n e G o s a d o v e vlože-
ne pov r tn ine n a j d e m o po vsej dr-
žavi. B^eograjski po t rošn ik i so 
j im pred leti nameni l i z la to me-
d a l j o za kakovos t , v d o m a č i h tr-

gov inah pa j ih ni bilo. V zad-
n j em času pa na pol icah d o m a 
n a j d e m o tudi n j ihove izdelke. 

F'red leti j e G o s a d »zables te l« 
z v loženimi š a m p i n j o n i . Pionir-
sko de lo pri gojitvi gob je opravi l 
s edan j i vod ja obra ta An ton Pros-
nik. To j e še vedno n jegova po-
sebnos t , o kateri se rad pogovor i 
z vsakim, ki se za p r o i z v o d n j o 
z a n i m a . 

» N a š cilj j e še vedno , da se 
spec ia l i z i ramo, kar p o m e n i , da 
še š i r imo obseg in kval i te to pre-
de lave gob, po drugi s trani pa 
p o v e č u j e m o izbor go jen ih gob. 
D o s l e j smo znali p rede lova t i 
š a m p i n j o n e , de j avnos t pa že l imo 
razširiti še na d ruge vrste go jen ih 
gob. F)o s e d a j n a j b o l j p o z n a n a je 
bukova ostriga, m a n j z n a n e pa so 
šitake - to j e j a p o n s k a goba , ze-
lo a t rak t ivna , v e n d a r še ni p rod r -
la do po t rošn ika . O b s t a j a še go-
jena štorovka — vsa j t ako s m o j o 
mi imenoval i , pa še tri ali štiri vr-
ste gob (n j ihova i m e n a so še ved-
no la t inska) , p r imern ih za goji-
tev.« 

G o b v gozdov ih s k o r a j ni več, 
ker so j ih l j ud j e v svojem pohle-
pu preveč b r e z o b z i r n o pobi ra l i . 
» K o t b io log m o r a m poveda t i , da 
se n a r a v n o ravnoves je ne pod i r a 
s a m o s p o b i r a n j e m gob, t emveč z 
g o s p o d a r j e n j e m , z o d n o s o m do 
p ros to ra , med d rug im pa tudi z 
r o p a n j e m gozda .« 

A n t o n Prosnik je omen i l , da 
so v t e h n o l o š k e m pog ledu zad-
n je čase p rece j »kr i t ičn i« . N u j n a 
je t ehno loška prenovi tev , ker le 
t ako l ahko p r i de jo d o več in 
bol j šega izdelka. 

Središki G o s a d ima ob vlaga-
n ju vr tnin vel iko b io lošk ih od-
p lak , ki naravi in tudi inšpekci j -
skim s lužbam niso všeč. »Z vso 
resnos t jo s m o se lotili g r a d n j e či-
st i lne nap rave . Ne s a m o zaradi 
tega, ker nas k t emu silita zako-
n o d a j a ali inšpekc i j ske s lužbe, 
t emveč zato, ker n a m je s amim 
j a sno , da t ako ne m o r e m o na-
prej . O d p a d n e vode i m a m o spe-
l jane v po tok in to povzroča mot-
nje . K a k o b o m o čistili, n a j zaen-
krat o s t ane skr ivnost . Več se bo-
mo pogovor i l i , ko b o d o znani re-
zultat i č i ščenja ,« j e sklenil pogo-
vor vod ja obra ta . 

Tekst in f o t o : Vida T o p o l o v e c 

Anton Prosnik 

SEDMO ZASEDANJE ZBOROV SO PTUJ 

TGA, zdravstvo, program 
izvršnega sveta 

Za skupno /usedanje /borov občinske skupščine 
20. notenibra Je bil pripravljen obsežen dnevni red in inalo-
kdoje pričakoval, da bodo delegati opravili rve predvidene 
nalofie. Pa je šlo vse po načrtu, le o problematiki prometne 
varnosti bodo razpravljali na naslednjem zasedanju. V sre-
dišču pozornosti zasedanja so bili problemi Tovarne gHnice 
in aluminija, zdravstva v ptujski občini in program dela iz-
vršnef^a sveta. 

T G A — resen 
bolnik 
z vsiljeno boleznijo 

F^recej pozornosti in časa so na-
menili vse težji situaciji v 2.650 
članskem kolektivu Tovarne glini-
ce in aluminija Boris Kidrič Ki-
dričevo. 

Na resnost situacije je najprej 
opozoril Ivan Potočnik, predsed-
nik stavkovnega odbora, ki so ga v 
TGA ustanovili 2. novembra. Pri-
družil se mu je Danilo Toplek, 
predsednik kolegijskega poslo-
vodnega organa TGA, o tem pa 
sta govorila še Ivan Gerjovič, di-
rektor sestavljenega podjetja I ni-
aF, ter Konrad Rižnar, ki je dele-
gate seznanil s sklepi delavskega 
sveta. Ta se je sestal isti dan in v 
celoti podprl zahteve stavkovnega 
odbora, republiški vladi pa je po-
slal zahtevo, da o težavaFi v TGA 
čimprej razpravlja in zagotovi ne-
moteno poslovanje. 

G l e d e na to da se p reds tavn ik i 
s lovenske v lade Jože Menc inger . 
Miha Tomšič in Iz idor Rejc niso 
odzval i povabi lu na o m e n j e n o 
z a s e d a n j e , l ahko p r i č a k u j e m o tu-
di v n a d a l j e v a n j u razple ta krizne 
s i tuac i je v T G A resne težave ali 
celo pasivni o d p o r . Dejs tvo je , 
da so bili vods tveni delavci T G A 
in Unia la dovo l j prepričl j ivi o 
nedolžnos t i (nemoč i ) pri po ra j a -
n ju eks is tenčnih težav, ki resno 
groz i jo s s teča jem a lumin i j skega 
g iganta na F^ravskem pol ju . Pre-
pričljivi so bili tudi pri dokazo -
v a n j u kr ivde z u n a n j i m (v ladn im) 
vpl ivom. Kidr ičevo se n a m r e č 
m o č n o raz l ikuje od d rug ih slo-
venskih f i rm, ki so v težavah , 
p redvsem zarad i p r e p l a č a n e (en-
krat višje) cene e lekt r ične energi-
j e v pr imer jav i z d rug imi evrop-
skimi proizvaja lc i a lumin i j a , za-
radi previsoke cene sposo j enega 
kap i ta la - gre za 35-ods to tne 
obrest i za d o l g o r o č n e d o m a č e 
kred i te — ter seveda zaradi pre-
cen j enega teča ja d i n a r j a (za oko-
li 40 ods to tkov) , kar se pri ne to 
devizni p roda j i 80 mi l i jonov do-
lar jev le tno zago tovo m o č n o po-
zna . liistvo razlik z d rug imi na 
robu p r o p a d a pa je p redvsem v 
e l emen t ih , ki d o k a z u j e j o , da je 
p o s l o v a n j e T G A povsem korekt-
no, sa j t ehno log i j a p r o i z v o d n j e 
a lumin i j a ne zaos ta j a v n ičemer 
in se celo uvršča m e d n a j m o d e r -
nejše p ro izva ja lce v svetu. Vse 
p r o i z v o d n e zmogl j ivos t i so izko-
r iščene s t o o d s t o t n o , normat iv i 
p o r a b e surovin in e lekt r ične 
energ i je pa so p o d evropsk imi . 
Vsa p r o i z v o d n j a je p rak t i čno že 

v n a p r e j p r o d a n a , za log n i m a j o , 
n o t r a n j e rezerve so sko ra j izko-
riščene, na trgu so k o n k u r e n č n i . 

K l jub temu pa so zarad i ome-
njen ih z u n a n j i h vplivov na po-
s lovan je nel ikvidni (ob tričetrtle-
t ju je znaša la zguba 169 mio 
din) , zaradi česar i m a j o s e d a j že 
d rug ič b lok i ran žiro račun , za-
j a m č e n e o sebne d o h o d k e in vse 
d r u g o , kar sodi k t emu. G l e d e na 
s k o r a j izkor iščene za loge surovin 
in na o b č u t n o z m a n j š a n j e avan-
sov iz tu j ine l ahko v tej s i tuacij i 
zd rž i jo na jveč mesec dni . C e pa 
b o d o zaradi tega elektol i tske pe-
či ugasni le , po t em bo umr lo tudi 
p o d j e t j e , ki je vsa p o v o j n a leta 
sk rbe lo za d o b r o po lov ico druž-
b e n e g a b r u t o p ro izvoda p tu j ske 
obč ine . 

F3elegati obč inske skupšč ine 
so menil i , da l ahko s teča j T G A 
resno ogrozi tudi obs to j ce lo tne 
g o s p o d a r s k e in d r u ž b e n e inf ra -
s t ruk tu re v občini , na cesto pa 
l ahko spravi več kot 6.000 zapo-
slenih v celotni verigi a lumin i j -
ske indus t r i j e naše republ ike . 

F^roblematika T G A je t ako ob-
sežna , da zah teva t a k o j š n j o reak-
ci jo republ i ške in tudi zvezne 
v lade . In če nam bo uspelo , če 
bo reakci ja pozi t ivna in bo omo-
gočila T G A spet n o r m a l n o po-
s lovan je , po tem ni s t rahu za na-
d a l j e v a n j e ekološke sanac i j e in 
d rug ih načr tov, ki so v sedan j i 
eksis tenčni agoni j i z ago tovo 
o b r o b n i . 

Delegati so zato soglasno pod-
prli sklepe predsedstva S O Ptuj, s 
čimer so izrazili vso podporo pri-
zadevanjem vodstva TGA in celot-
nemu kolektivu pri prizadevanjih 
za izhod iz krizne situacije. Izvr-
šni svet Republike Slovenije pa so 
pozvali, da v 14 dneh resno raz-
pravlja o problematiki TGA in 
čimprej ukrepa v skladu s svojimi 
pooblastili. Dejstvo je namreč, da 
je TG A resen F)olnik, ob tem pa je 
na dlani, da mu je bolezen vsilje-
na. Torej je diagnoza za pozdravi-
tev lahko zeFo enostavna . . . ali pa 
ne? Škarje in platno sta v rokah 
slovenske vlade! 

Ptujsko zdravstvo 
v dveh zavodih 

Zače tek zgodbe je na prejš-
n j em z a s e d a n j u zborov obč inske 
skupšč ine . Takra t je delegat iz 
zdravs tva zahteval , da Izvršni 
svet obč ine Ptuj u m a k n e pri so-
dišču p repoved izločitve TOZF) 
O s n o v n o zdravs tveno vars tvo iz 
Zd ravs tvenega centra P tu j ; o tem 
so se n a m r e č delavci odločil i na 
r e f e r e n d u m u , izvršni svet v prejš-

nji sestavi pa izločitve in registra-
cije na sodišču ni dovol i l . Sk lep 
p re j šn je skupšč ine j e bil, da vo-
dilni v p tu j skem zdravstvu pri-
p rav i jo s t ra tegi jo o rgan iz i ranos t i 
in razvoja zdravs tva v p tu jski ob-
čini. IVedsedstvo skupšč ine je do 
do ločenega d n e p re je lo g rad ivo , 
ki so ga podp i sa l i d i rek tor j i t reh 
tozdov p tu j skega zd ravs tvenega 
cent ra . Ker pa je m a n j k a l a prav 
s t ra tegi ja razvoja zdravs tva , j e 
p redseds tvo men i lo , da sklep s 
p re j šn je seje ni i zpo ln jen , in je 
de l ega tom p r e d l a g a l o v sp re j em 
sk lepe izvršnega sveta. F̂ o nas to-
pih Mi lana Jag ra (d i rek to r j a cen-
tra), dr. Ž l ebn ika ( tozd O s n o v n o 
zdravs tvo) , dr . Arka ( tozd Fiolni-
ca) in dr. Petroviča ( tozd Z o b o -
zdravs tvo) so delegat i to tudi sto-
rili, V t ako p o t r j e n i h sklepih iz-
vršnega sveta med d rug im piše: 
» Izva ja l ske o rgan izac i j e na po-
d roč ju zdravs tva se po uveljavi-
tvi z a k o n a o zavod ih organiz i ra -
j o v s a m o s t o j n e z a v o d e , m sicer : 

— tozd Sp lošna bo ln i šn ica 
kot s amos to jn i zavod 

- tozd O s n o v n o zd ravs tveno 
vars tvo in tozd Z o b o z d r a v s t v o se 
organiz i ra ta kot en zavod za po-
droč je o snovnega zdravs tva . 

Zdravs tven im o rgan i zac i j am 
se na laga , da g lede na novo orga-
niz i ranost p r ip rav i jo deli tev dela 
in n a d a l j n j o povezanos t in sode-
lovan je med zavodi .« 

Poleg tega so delegat i podpr l i 
sklep, da n a j Sekre tar ia t za 
zdravs tvo in soc ia lno vars tvo d o 
na s l edn j ega z a s e d a n j a (18. de-
cembra ) pr ipravi s t ra tegi jo raz-
voja zdravs tva v p tu j sk i občini . 

Osnutek 
programa dela IS 

Pred z a s e d a n j e m so dobi l i de-
legati na mizo p r o g r a m dela Iz-
vršnega sveta Skupšč ine obč ine 
Ptuj . Po p r o g r a m u p ro jek tov FS, 
ki so čakali na r azp ravo že od za-
četka s e p t e m b r a , je to d o d a t n o 
grad ivo , ki mu j e p r edseds tvo 
določ i lo s ta tus o s n u t k a . Delegat i 
ga pred sejo niso imeli možnos t i 
prebra t i in t ako tudi p r i p o m b 
n a n j ni bilo. So pa sklenil i , da je 
osnu tek v razpravi d o 10. decem-
bra , ki je tudi rok za p r i p o m b e in 
dopo ln i tve , d o p o l n j e n e g a pa bo-
do ponud i l i v sp r e j em na decem-
brskem z a s e d a n j u . 

Za odloke in proti njim 
Izvršni svet je pr ipravi l p red-

log za s p r e m e m b o O d l o k a o var-
stvenih pasovih v o d n i h virov v 
občini P tu j in želel sp re jem po 
hi t rem p o s t o p k u . Z a r a d i števil-
nih p r i p o m b pa m o r a p red laga-
tel j popravi t i in b o l j k o n k r e t n o 
opredel i t i ses tav ine novega odlo-
ka ter ga p o n u d i t i v sp re jem na 
n a s l e d n j e m z a s e d a n j u . F)elegati 
pa so sprejel i s p r e m e m b o Odlo-
ka o sestavi izvršnega sveta in ta-
ko je obč inska v lada s e d a j po-
po lna brez minis t r s tva za trgovi-
no, p rome t in zveze. 

Mar t in O z m e c 
Jože Fkačič 

Fotografija meseca 

člani fotosekcije pri DPD Svoboda Ptuj so za fotografijo meseca v novembru izbrali mla-
dega fotografa Primiiža Tropa: Mora. 

v LB — Kreditni banki Maribor, d.d., smo se, zaradi velikega Interesa naših 
varčevalcev za 3-mesečno vezavo deviznih sredstev po evropskih obrest-
nih merah in vezavo dinarskih sredstev nad 3 in 6 mesecev s premijo odlo-
čili, da akcijo, ki smo jo uvedli v mesecu varčevanja, podaljšamo do 31. 12. 
1990. 

Naj vam na kratko predstavimo obe novosti v naši ponudbi. 

t VEZAVA DEVIZNIH SREDSTEV NAD 3 MESECE PO IZJEMNO UGOD-
NI LETNI OBRESTNI MERI 
Obrestna mera za devizna sredstva, vezana nad 3 mesece, 
v šilingih (ATS) je 8%, v markah (DEM) 7 % in je skoraj enkrat višja od 
obrestne mere, ki velja pri vpoglednih sredstvih za ti dve valuti. Vežete lah-
ko devizna sredstva, ki jih imate na vpogledni vlogi ali pa jih kupite za ta na-
men. Pri tem nakupu vam zaračunamo le 1% provizijo. 
Po poteku vezave vam privarčevana sredstva prenesemo na vpogledno de-
vizno vlogo, 

• PREMIJA ZA NOVO VEZANE DINARSKE DEPOZITE NAD 3 MESECE 
IN NAD 6 MESECEV 
Premija znaša 5 % od zneska vezave pri depozitih, vezanih nad 3 mesece, 
m 10% pri depozitih, vezanih nad 6 mesecev. Premijo pripišemo k vašim 
sredstvom ob sklenitvi vezave Vezani znesek, povečan za premijo, obre-
stujemo po obrestnih merah, ki — odvisno od višine zneska — veljajo za 
depozite, vezane nad 3 in nad 6 mesecev. 

Primer vezave depozita nad 3 mesece 
Vezali ste 4.900,00 din od 22 10. 1990 do 23. 1. 1991, torej za 93 dni. Ob 
sklenitvi vezave smo vam k 4 900,00 din pripisali še 5% premijo v znesku 
245,00 din. kar znese skupaj 5.145.00 din. Znesek, povečan za premijo, 
vam bomo obrestovali po 20 7?: letni obrestni meri na konformni način Po 
poteku vezave bodo znašala vaša sredstva 5.389.60 din (glavnica 4 900.00 
din. premija 245.00 din. obresti 244.60 din) 

Če svojih prihrankov trenutno ne potrebujete, vam svetujemo, da jih ve-
žete. 

L O N D O N F)olgo napove-
dan i in že kar p r i č a k o \ a n i od-
s top angleške p remie rke Marga-
reth Fhatcher se j e zgodil . Foda 
bivša p remie rka je ods top i l a na 
dos to j ans tven način in le malo-
k d o bi, glede na n jen poslovi lni 
govor , l ahko de ja l , da je pora-
ženka . Fioj za n jen p o l o ž a j se je 
že razvnel. 

• • • 
ZAI.I \ .Ameriški p redsed-

nik G e o r g e Fhish je konec minu-
lega t edna obiskal n e k a j držav 
Filižnjega vzhoda . S k u p a j z egip-
tovskim p r e d s e d n i k o m M u b a r a -
kom sta od I raka p o n o v n o zahte-
vala, n a j se U m a k n e iz Kuva j t a . 
Še vedno pa Fiush upa , da bo 
lahko zaple t rešil na miren način , 
sa j z a d n j e izjave amer išk ih voja-
kov kažejo , da niso povsem pre-
pr ičani , kdo bi v s p o p a d u v Zali-
vu zmagal . Ul t imat so Fraku na-
poveda le tudi zavezniške sile. Ali 
umik iz K u v a j t a ali pa vo jna . 
Hkrat i pa so obsod i l e p o t o v a n j e 
amer i škega p r e d s e d n i k a po Bliž-
n jem vzhodu kot n a b i r a n j e gla-
sov za vo jaško in te rvenci jo . 

• • • 
M O S K V A - Spre tn i vodi te l j 

Sovje tske zveze Mihai l G o r b a -
čov j e na petkovi seji sovje t skega 
p a r l a m e n t a dobi l nova poob la -
stila. Pa r l amen t je spreje l vse 
n jegove u k r e p e za krepi tev izvr-
šne oblast i . Sovjetski p r e d s e d n i k 
v lade N i k o l a j l l ižkov pa j e izja-
vil, da b o zarad i krepi tve vloge 
p r e d s e d n i k a d ržave n j egova vla-
da ods top i l a . G o r b a č o v j e na-
mreč s temi ukrepi m o č n o omej i l 
n j ene pr is to jnos t i . 

• • • 
RI.VI - Klobčič skr ivnost i o 

i ta l i janskih pol i t ičnih a t en ta t ih v 
z a d n j i h dva jse t ih letih se počas i 
odvi ja . Vsa dejs tva , ki so j ih do-
slej zbrali p re iskovaln i sodn ik i , 
govor i jo , da je t a jna organizac i -
ja , i m e n o v a n a » O p e r a c i j a meč« , 
bila mi l i t an tna o rgan izac i j a v ča-
sih h l a d n e vojne . N j e n a skladiš-
ča o rož ja so odkri l i ob raz iskova-
nju nekega n e p o j a s n j e n e g a a ten-
ta ta . P redsedn ik Coss iga , ki s e j e 
dos l e j držal d o tega v p r a š a n j a 
nev t ra lno , je s e d a j pos l anska 
v p r a š a n j a in izzive ter p red log , 
n a j v zadevi priča, ocenil kot na-
p a d na us tavnos t u red i tve in vna-
p re j šn j e p r e d s o d k e d o n jega 
o s e b n o . 

e • • 

BOLGARIJA - Ta d o n e d a -
\ n a socia l is t ična država j e spre-
meni la svoj naziv. Čr ta la j e bese-
do l judska in ods le j je R e p u b l i k a 
Bolgar i ja . Bolgarska s k u p š č i n a 
je v četr tek sog lasno s p r e m e n i l a 
tudi zas tavo . Z nje je ods t r an i l a 
grb. P r ihodn j i teden pa n a j bi 
spremeni l i tudi grb, iz ka te rega 
b o d o ods t rani l i klasje , pe t e rok ra -
ko in d a t u m 9. s e p t e m b e r 1944. 

• O • 

ARCKNTINA - Te dni se je 
tam razvnela p o l e m i k a o tem, ali 
je p redsedn ik te d ržave Franci j i , 
ki ima m n o g o j ed r sk ih o d p a d -
kov, zares ob l jub i l sk lad i ščen je 
jedrsk ih o d p a d k o v v Argent ini . 
Tega ga je obhodi la zelena orga-
nizaci ja G r e e n p e a c e in s tem do-
d o b r a razbur i la t a m k a j š n j o jav-
nost . FVedsednik je o d l o č n o zani-
kal t akšne o b l j u b e F-ranciji, hkra-
ti pa n a p o v e d a l g r a d n j o od laga-
lišča j edrsk ih o d p a d k o v za ar-
gent inske nuk lea rke . Na pred-
sedn ika Kar losa M e n e m a pa te 
dni letijo tudi očitki zaradi pomi-
lostitev obso jen ih č lanov vo jaške 
h u n t e in vodi te l ja gveri lskega gi-
b a n j a Mar ia F i rmen icha . 

• • • 
r i B K T FVedstavniki amer i -

ške o rgan izac i je za vars tvo člove-
kovih pravic so minul i t eden pr 
vič obiskal i z a p o r e v bližini tibe-
tanskega g lavnega mesta I ) rap-
chi. S k u p a j s štirimi ve lepos lan i -
ki nord i j sk ih držav so prvič v 
zgodovini dobil i stik s t ibe tanski -
mi pol i t ičnimi zaporn ik i . Srečali 
so se tudi z l amo, l e g e n d a r n i m 
borcem za neodv i snos t T ibe ta . 
Komis i ja je vladi v Pekingu po-
stregla s številnimi kr i t ikami , kri-
tizirala pa p redvsem m u č e n j e v 
ki ta jskih ječah. 

d. 1. 
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SKROMNA UDELEŽBA NA JAVNIH RAZPRAVAH 

Kakšna bo nova slovenska ustava 
že pnn jHvnu ra/prain o osnutku no\e slo\enske ustave (15. no-

rembra > .\arodnem domu v l'tuju) je dajala slutiti, ne samo skromno 
udeležbo nadaljnjih, ampak tudi skromno bero pripomb. Pričakovati pa 
je bilo (in tudi je bilo) največ pripomb na lokalno samoupravo. Ta je » 
osnutku le omenjena: krajevnih skupnosti naj ne bi bilo več, dobili bi le 
blizu 300 občin s sila omejenimi pristojnostmi, če pa že, te pristojnosti 
naj ne bi imele nič skupnega z državno oblastjo. Izrečene pripombe so 
izhajale iz dosedanjih uspehov dela krajevnih skupnosti in številnih, 
predvsem infrastrukturnih objektov, zgrajenih iz samoprispevka. 

PTUJ • Čeprav je bila raz-
prava d o b r o ob i skana , udeležili 
pa so se je l judje , ki se z ustavo 
t ako ali d rugače s rečuje jo pri 
svojem delu (veliko je bilo prav-
nikov), je bila sama razprava žal 
revna. U v o d n o besedo j e imel 
Miran Potrč, član republiške 
us tavne komisi je . Kot že zapisa-
n o ; na jveč p r i p o m b je bilo na lo-
ka lno s a m o u p r a v o , eden od raz-
pravl jalcev je izrekel pomisleke 
o tem, ali ne bi kazalo za izjemne 
pr imere vendar le ohrani t i smrtne 
kazni , drugi j e razmišljal , kako 
n a j bo Sloveni ja brez vojske, če 
j o i m a j o vse d ruge države na sve-
tu. Dvomi so bili izrečeni tudi o 
e n o d o m n e m skupšč inskem siste-
m u : ali b o m o imeli le državni 
zbor , sa j bi ta povsem onemogo-
čil vpliv tistih, ki niso v Ljubl jani 
ali n jeni nepos redn i okolici, zato 
n a j bi imela skupšč ina tudi de-
želni zbor. P r ipombe so bile tudi 
na las tnino, sa j ustava predvide-
va le dve vrsti las tnine — zaseb-
no in j avno , m n e n j e pa je bilo, 
da bi vsa j v p r e h o d n e m obdob ju 
mora la obs ta ja t i tudi državna 
las tnina . 

M A J Š P E R K • V Majšpe rku 
je bila razprava 19. novembra za 
k ra jevne skupnos t i Majšperk , 
Stoperce , Do lena in I^ujska Go-
ra. Iz vseh naštet ih krajevnih 
skupnos t i se je je udeleži lo devet 
l judi in bila je t emu pr imerna. 
Potrudi l pa se je uvodn iča r Mar-
j a n IrgI in je osnutek temelj i to 
predstavil . Izpos tavl jeno je bilo 
spet le vp rašan je lokalne samou-
prave. 

P O D L E H N I K : Med kra jani 
Pod lehn ika , Žetal in Leskovca ni 
prevel ikega z a n i m a n j a za novo 
s lovensko ustavo. Kakih petnajs t 
pa se j ih je k l jub temu zbralo v 
podlehnišk i dvoran i . Težko bi 
zapisal i , da so imeli na osnutek 
ustave bis tvene p r ipombe , slišali 
pa smo n e k a j umes tn ih pomisle-
kov: Nik je r v osnu tku niso ome-
n jene meje s lovenske države, ka-
ko b o m o v p r imeru demili tariza-
cije Slovenije »odpos la l i« 20 ti-
soč jugos lovansk ih vojakov, ki 
so seda j pri nas, k d o nas bo v 

tem pr imeru ščitil pred sosednj i -
mi vojskami. In: kako se bo go-
spodar i lo z d e n a r j e m , ki se bo v 
p r i h o d n j e zbiral na nivoju drža-
ve. Kako bo z razvojem Haloz, ki 
so se seda j razvijale tudi s po-
moč jo s amof inanc i r an j a , ali bo v 
republ iškem pa r l amen tu slišati 
tudi naš glas, Haložani si v pri-
h o d n j e želijo vsa j takšen razvoj 
kot doslej . Ali mal im l judem 
predv idena koncent rac i ja moči v 
vrhu s lovenske države to sploh 
še lahko zagotavl ja . . . ? 

V I D E M : O čem lahko govori 
človek, če ni s t rokovnjak za usta-
vno p ravo? O tem, kakšna bo na-
ša zastava (v Vidmu pravi jo , na j 
bo z lipovim listom ali Trigla-
vom), pove besedo ali dve o sve-
tosti ž ivl jenja, podvomi o upravi-
čenosti e n o d o m n e — v Ljubl jani 
skoncen t r i r ane skupščine , pred-
vsem pa se vpraša , kako b o v bo-
doče z upravo , ki je n j emu naj -
bl ižja, namreč s k ra jevno skup-
nos t jo . . . Pri tem se je v Vidmu 
ustavilo. Na koncu koncev od 
pe tna js t ih ljudi in enega strokov-
n jaka , ki je ustavo razlagal, ka j 
več niti ni pr ičakovat i . . . 

C I R K U L A N E • Razprava za 
d o m a č o in sosednjo , završko 
kra jevno skupnos t je bila podob-
no ob iskana kot drugje (le osem 
udeležencev in ena udeleženka) . 
Tudi v tem delu Haloz so največ 
pozornost i namenil i bodoč im 
obč inam in dena r ju za po t rebe 
na območ ju , ki bi mu radi name-
sto pomoči poslali nizko- in 
s redn je rad ioak t ivne o d p a d k e . 
Od drugih p r i pomb smo slišali 
p red loge za omeji tev tudi zgor-
nje s tarostne meje za predsedni -
ka republ ike , za večji vpliv regij 
in zaka j ni še kakšnega predloga 
za glavno mesto republ ike (Ce-
lje, na primer). 

M A R K O V C I • V matemat ik i 
je l ahko množica tudi , ko je pra-
zna, torej bi bila markovska raz-
prava množična — če ne bi bila 
dvo rana kra jevne skupnost i za-
k len jena , če ne bi množica bila le 
dva k ra j ana Markovec , dva pre-
davate l ja in novinar , ki si je pri-
šel zapisovat , ka j b o d o » l jud je 

pod j ezom« rekli. Drugače pove-
d a n o : vse s k u p a j je o d p a d l o . . . 

CJORISNICA • Ni pomemb-
no, kakšna bo zastava, pomemb-
no je, kako se b o m o počutili pod 
njo , je meni lo 1.1 razpravljalcev 
iz KS Gor išn ica in Dornava , če-
prav so sicer predlagali , na j bo 
na zastavi Triglav. Iz drugih pri-
p o m b je vela bojazen, da bo no-
va ustava izjalovila sedan ja pri-
čakovan ja . Razprava s e j e razvila 
okoli lokalne samouprave , ki 
mora biti v ustavi na tančne je 
oprede l j ena , saj iz sedanjega os-
nutka mars ika j ni j a sno . Prav ta-
ko je po t r ebno na jp re j urediti 
las tnino, šele nato se je smiselno 
pogovar ja t i o vsem drugem. 

V vladi mora jo biti zas topane 
tudi regije, p redsednika pa n a j 
voli l judstvo, ne par lament . 

K I D R I Č E V O • Manjš i ra-
zred t amka j šn j e O.^ j e bil še zme-
ra j prevelik za s amo osem udele-
žencev razprave, med katerimi je 
bil le eden resnično pr ipravl jen 
na pog lob l jeno vsebinsko razpra-
vo, sa j j e večina sama zatrdi la , 
da si j e objavl jen osnutek le be-
žno prebra la . Enemu od razpra-
vljalcev ni bilo jasno , kako bi 
l ahko v najs labšem pr imeru pri-
sotnosti le 31 poslancev spreje-
malo zakone v imenu 2 milijo-
nov l judi. Ko so govorili o po-
slancih pri nas, so n j ihovo vlogo 
pr imerja l i s poslanci za Z a h o d u , 
k jer je zagotovo večja odgovor-
nost za ravnanje in odločitve. 
Nejasnos t i so bile tudi o predlo-
gu, ali n a j bi odsle j občine name-
sto samopr i spevka pobira le dav-
ke. Lokalna s a m o u p r a v a je pre-
sk romno opisana . Precej besed 
so namenil i možnost i za ustana-
vl janje novih občin, pri čemer so 
opozoril i tudi na možnost i pove-
zovanja v okviru regij ali drugih 
teri torialnih skupnost i . Tudi o 
predsedniškem in par lamentar -
nem sistemu so resno razmišljali 
in bili prepričani , da bo pri nas 
obveljal s lednji . Med razpravo je 
bilo slišati novo tu jko — emoni-
zaci ja Slovenije, ki jo je eden od 
občanov uporabi l pri oceni, da 
se g remo v Sloveniji vse večje 
central izaci je . Sicer pa je razpra-
va v celoti potekala pod vtisom 
okrogle mize na to temo, ki je bi-
la dan pred tem na l jubl janski te-
leviziji. 

PTUJ • V kra jevnih skupno-
stih mesta Ptuj ter Rogoznici , 
Gra jen i in Spuhlj i tudi ni bilo 
pre t i ranega zan iman ja za j avno 

razpravo o osnutku nove sloven-
ske ustave. V teh skupnost ih živi 
več deset tisoč l judi, na razpravo 
v Srednješolski center pa so pri-
šli le redki, 27. Razpravljal i so 
sk ladno z »usmeri tvi jo« enega 
od pripravljalcev nove s lovenske 
ustave, ki je dejal , da ni najbol j -
še, da l judje zdravo in razumsko 
razpravl ja jo o temel jnem zakonu 
države Republ ike Slovenije. Po-
novile so se že znane di leme o lo-
kalni samouprav i , o kateri v os-
nutku ni skora j ničesar napisane-
ga. V Sloveniji je s eda j 1200 kra-
jevnih skupnost i in vsaka na j bi 
imela možnost , da pos tane obči-
na. Vprašanje pa je, ali je dovol j 
s amo spremenit i ime, nič pa po-
vedati o vsebini. Ptujčani tudi za-
govar ja jo d v o d o m n o skupščino, 
drugače b o d o prebivalci z u n a j 
Ljubl jane odr in jeni od odloča-
nja . Previdni b o m o morali biti 
tudi glede pravic tujcev do last-
nine, sicer se l ahko zgodi, da bo-
m o Slovenijo v kra tkem razpro-
dali. Za nekatere pa je ustava na-
pisana preveč zaple teno. Z a k a j 
ne more biti krajša in bol j ra-
zumlj iva? Veliko vprašan j lahko 
rešimo z ustavnim zakonom in 
drugimi zakoni . 

J U R Š I N C I • Na kra tko: pet 
udeležencev, dva razlagalca — 
razprava o d p a d l a ! 

T R N O V S K A VAS • Med 17 
prisotnimi iz t rnovske, destrniške 
in vi tomarske kra jevne skupnost i 
s e j e razvila kakovos tna razprava 
s številnimi p r i p o m b a m i : v usta-
vi na j bo pouda rek na državlja-
nu, ne na državi ; b rezplačno n a j 
bo vse šolstvo, ne le o snovno ; 
podprl i so neodvisnost sodstva, 
u p o r a b o po jma nedotakl j ivost 
names to svetost živl jenja, dvo-
d o m n o s t pa r lamenta , ki na j ima 
več pooblast i l kot p redsedn ik ; 
p redsednika na j voli l judstvo, ne 
pa r l amen t ; vojsko n a j država 
ima, vendar na j bo organiz i rana 
s čim manjš imi stroški. Na jveč 
pozornost i so namenil i lastninski 
pravici, ki na j se za tu jce na splo-
šno omeji , hkrati pa se j im po-
po lnoma onemogoč i lastništvo 
kmetijskih zemljišč, in lokalni sa-
moupravi , ki na j se konkre tne je 
opredel i . Razpravljalci so bili 
proti ukinitvi kra jevnih skupno-
sti, saj bi j ih po n j ihovem mne-
nju taka odloči tev vrnila za ne-
ka j let v preteklost . 

Poročali so : N. Vodušek, J. 
Bračič, J. Šmigoc, L. Kotar , M. 
Ozmec, M. Zupan ič , M. Goznik 
in F. Lačen 

Čudežnega recepta 
ni bi o . . . 

Dr. Katja Boh, republiška sekretarka za zdravstvo in socialno var-
stvo, Trancka llerga — Četkovič, direktorica republiške uprave za 
zdravstveno varstvo, in dr. Ione Košir, pomočnik republiške sekretarke 
za zdravstvo, so 23. novembra obiskali ptujski Zdravstveni center. / . nje-
govimi predstavniki, člani občinske vlade in predsednikom skupščine so 
se pogovarjali o finančnih in organizacijskih težavah ptujskega zdrav-
stva. 

Ptujčani so vz t ra jno »vrtali« v 
republ iške goste in hoteli dobiti 
»ozdravi tveni« recept za svoje fi-
nančne in organizaci jske težave. 
Niso ga dobili . F rancka Četkovič 
je zatr jevala, da ima vse sloven-
sko zdravstvo težave z b lokada-
mi, in če bi želeli vsem pomagat i , 
bi potreboval i mi l i ja rdo dinar-
jev. Ptujsko zdravstvo na j bi bilo 
enako vrednoteno . Dr. Tone Ko-
šir pa je dejal , da bo po t rebno 
pregledati in ugotoviti , zaka j pri-
ha ja do različnosti v podatk ih . V 
republ iškem sekretar iatu na j bi 
imeli poda tke o tem, da je v ptuj-
skem zdravstvu obremeni tev na 
delavca v pr imerjavi z republi-
škim povpreč jem za 22 odsto-
tkov nižja. 

V tem t renutku ni mogoče nič 
dokončnega povedat i o novi 
zdravstveni organizi ranost i . Pri-
pravl ja se nova organiz i ranost 
uprave, na to pa bo vezana dru-
ga organiz i ranost . Zarad i b lokad 
ima jo ptujski zdravstveni delavci 
s amo za j amčene osebne d o h o d -
ke. Pojavl ja jo se velike razl ike: v 
o rmoškem zdravstvu, k jer so od 
nedavnega samosto jn i , ima jo za 
40 ods to tkov višje osebne do-
hodke . Razlike pa so tudi v p tu j -
skem zdravstvu. Dr. Bohova j e 
poveda la , da se predvideva, da 
bi v javnih zavodih imeli v bodo-
če izenačene osebne d o h o d k e , 
zagotavl ja la pa j ih bo Republ ika . 

Zdravstveni zavodi na j bi se 
ustanavl ja l i glede na interese. 
Ustanovi te l js tvo ne bo zabetoni-
rano. Tako bosta lahko ustanovi-
telja nekega zavoda Republ ika 
in regija, regija in občina, obsta-
j a j o pa še druge možnost i . 

Veliko zdravstveni delavci pri-
čaku je jo od novih normat ivov. 
Dr. Košir je povedal , da b o d o 
decembra objavl jeni normativi 
za o snovno zdravstvo. Nekatere 
b o d o h u d o udaril i . 

Republiški gost je P tu jčanom 
tudi niso odgovoril i glede nj iho-
vega razdruževanja . Izkušnje iz 
drugih občin pa so pokazale , da 
povsod tam, kjer so se že ločili, 
obs ta ja pot reba po združevanju 
ozi roma s k u p n e m oprav l j an ju 
nekaterih nalog. Republ ika ne 
more dajat i recepta - odgovor 
na j da praksa. V tem t renutku pa 
v zdravstvenih organizaci jah ne 
kaže sprejemat i radikalnejš ih 
odločitev glede organiziranost i . 
Že v začetku decembra bosta ob-
javl jena dva zdravstvena zakona 
o zdravstvu in zdravstvenem za-
varovanju . 

Ptujsko zdravstvo je bilo v 
zadnj ih dneh deležno neka j več 
dena r j a . Ce so še d o pre jšn jega 
tedna napovedoval i 30-mili jon-
sko izgubo ob koncu leta, govori-
jo s eda j o petnajs t ih . D o d a t n e g a 
dena r j a ni pr ičakovat i , sa j je re-
publiški p ro račun prazen. V re-
publiški upravi za zdravstvo pa 
ob l jub l ja jo , da b o d o na osnovi 
analiz devetmesečnih rezultatov 
in zakl jučnih računov skušali po-
iskati rešitve. Veliko se p r ičakuje 
tudi od novega davčnega siste-
ma, ki bo začel veljati p r i h o d n j e 
leto. Nepro f i tne organizaci je v 
bodoče na j ne bi več plačevale 
pr ispevkov na dobiček. Ne glede 
na vsa p r i zadevan ja pa v zdrav-
stvu tudi v letu 1990 brez izgub 
ne bo šlo. 

M G 

Neodvisni sindikati 
o ustavi 

/Va svoji redni seji, ki je bila » Slovenskih Konjicah 17. novembra, 
so člani Neodvisnih sindikatov Slovenije razpravljali o novi ustavi. Med 
drugim so zapisali: 

Osnutek ustave ni takšen, kot 
smo pričakovali . Še posebe j nas 
je preseneti la naglica spre jema-
nja d o k u m e n t a , ki n a j bi v dalj-
šem obdob ju urejeval življenje 
naše družbe. Ponujen i mesec dni 

I za us tavno razpravo in spre je t je 
tega d o k u m e n t a se nam zdi ob-
ču tno prekratek. Prav tako mno-
gi členi ustave niso v skladu s ta-
ko imenovano svetost jo življenja 
v preambul i . Nik je r tudi ni pou-
darka na zaščiti v sakdan jega ži-
vl jenja , kot je us tavno zagoto-
vljena pravica d o brezplačnega 
na josnovne jšega zdravstvenega 
varstva, socialne pomoči , delo-
vne in s tarostne poko jn ine , biva-
lišča in možnost i brezplačnega 
šolanja itd. Kl jub temu da v 
us tavnem gradivu j a sno piše, da 
bo nova država tudi socialna, 
smo se od socialne države tako 
oddal j i l i , da se nam obeta prej 
vsako drugo. Ustava zaradi tega 
pos tane absurd in je brez prave 
vrednost i — de j ansko nam niče-
sar ne nudi . Postane celo ovira 
za h u m a n socialni napredek 
družbe . Služi s amo bodoč im ka-
pital istom in pol i t ikom. Vpraša-
nje je, ali takšno ustavo pot rebu-
j emo . Absurdnos t ustave je v po-
m a n j k a n j u na josnovne j še zaščite 
družbe . Delavca temel j bodo-
če d ružbe de jansko ščiti le 
malo ustavnih členov oz i roma 
mu v pr imeru njegove brezposel-
nosti ustava ne nudi dos to jnega 
življenja (polovičarstvo). Na pri-
mer : bodoče morebi tne kršitelje 
zakon ščiti 15 členov ustave (od 
17. čl. do 31. čl.), politike imuni-
teta, kapital is te možnost izredne-
ga zaslužka in s tem varnost itd. 
To s človeškega vidika ni razum-
ljivo. Prav tako nova ustava pre-
več krati svoboščine državl janov, 
ko pravice da je , a jih zatem usta-
vni zakon lahko omeji (od 32. čl. 
do 42. čl.). 

Težišče razprave se je po ne-
po t rebnem preneslo na pol i t ično 
področ je , kar ni tako bistveno. 
Svoboščine in druge pravice brez 
socialnih pravic n ima jo pravega 

p o m e n a . Demokrac i j a in prazni 
želodci ne g redo skupa j . Ni t ako 
p o m e m b n o , ali i m a m o eno- ali 
d v o d o m n i par lament . Bistveno 
je, da pa r l amen t de lu je v d o b r o 
l judi. Temel j vsake države, še po-
sebej sodobne , je socialno-eko-
nomski oz i roma je cilj dvig ravni 
n a p r e d k a in b lagos tan ja n a r o d a 
ali d ružbe in n jenih svoboščin. 
Zarad i razvoja civilizacije so se 
l jud je organiziral i v skupnost i , ki 
jih i m e n u j e m o države. Ustava je 
osnovni ( temeljni) dogovor druž-
be o njeni ureditvi , načinu življe-
nja in d rugem za neko daljše ob-
dobje . Je ogledalo družbe in je 
odvisna od s topn je n jene razvito-
sti. 

Ustava, ki ne omogoča najos-
novnejšega h u m a n e g a živl jenja 
državl janov, ne more veljati za 
s o d o b n o in do lgoročno . Vsi ve-
mo, ka j pomeni d o m in domovi-
na. Naša bodoča država in usta-
va večini d ržavl janov ne da je ta 
pravice do lastnega doma . Tega 
»privilegija« ne smejo uživati sa-
mo bogat i ! Delavci ima jo tako 
kot drugi pravico do lastnega 
s tanovan ja v svoji domovin . Da 
ne b o d o samo de lovna sila na 
p r o d a j ! Takšnega tržnega gospo-
darstva si ver je tno ni nihče pred-
stavljal in ne želel. 

Sodobni sužnjelastniški si-
s tem? Ne, hvala, tega ne b o m o 
sprejeli . Tej ustavi m a n j k a hu-
manost do ljudi . . . 

. . . Želim še pr ipomni t i , da 
ima lahko ta ustava, ko bo spre-
jeta , s amo p r e d h o d n o vlogo in 
n jena upo raba lahko t ra ja na jveč 
tri d o pet let. T a k o j po spreje t ju 
ustave je treba začeti pr ipravl jat i 
novo, bol j temel j i to pr ipravl jeno , 
ki bo v javni razpravi vsaj tri le-
ta. 

Rastko Plohi, p redsednik Ne-
odvisnih s indikatov Slovenije 

Podpis uredniš tva : 
Zaradi težav s p ros to rom v ča-

sopisu smo besedi lo nekol iko 
skrajšali . 

»Prizadevamo si za čisto, liratlio 
in pravno obliliovano ustavo...« 

Tako je prejšnji petek v Srednješolskem centru v okviru strokovne 
razprave o osnutku nove slovenske ustave povedal dr. Ludvik Toplak, 
predsednik Družbenopolitičnega zbora republiške skupščine. S strokov-
nimi prispevki so sodelovali še dr. Peter Jambrek, član strokovne skupi-
ne za pripravo osnutka nove slovenske ustave. Tone Anderlič, predstav-
nik Liberalno-demokratske stranke, in Jože Drobnič, javni tožilec Re-
publike Slovenije. Pogovor je povezoval Tomaž Neudauer. 

Dr. Peter J ambrek je uvodoma 
poveda l , da je skup ina dobi la že 
prece j p r i p o m b in da ne b o d o za-
nemari l i nobene . Ugotovil je, da 
je za temel jna o d p r t a vprašanja 
doseženo p o p o l n o na rodovo so-
glasje. V prejšnj i ustavi je bilo na 
deset ine fraz, ki prepros temu 
človeku niso ničesar povedale. 
Osnu tek nove s lovenske ustave 
upošteva m e d n a r o d n a primerjal-
na merila, nobena formulac i ja , 
poglavje in člen niso napisani na 
pamet . Vse to j e že nekje zapisa-
no. 

»Pri pisanju nove slovenske 
ustave smo upoštevali dva temelj-
na namena: oblikovati ustavo su-
verene samostojne države, ki ima 
vse atribute dejanske oblasti na 
svojem ozemlju in ima mednarod-
nopravno subjektiviteto. Te zaple-
tene besede izražajo zelo preprosto 
željo slovenskega naroda, da hi 
imel svojo državo, ki ne hi bila po-
drejena zakonu, ustavi, davčnemu 
sistemu in vojaškemu režimu neke 
države. Z novo ustavo želimo ure-
jati ne samo zunanje odnose nove 
države, temveč tudi notranja raz-
merja nted glavnimi ustanovami 
te države. Glede na notranjo ure-

ditev vsaka sodobna ustava ureja 
dva glavna kompleksa vprašanj: 
pravice posameznika, državljana, 
človeka v razmerju do države in 
ureditev te države. Urejanje vpra-
šanj civilne družbe, ekonomskih 
razmerij, tržnih odnosov, družin-
skih in drugih pa je izločeno iz in-
teresa ustavodajalca. 

V osnutku Je zato zelo malo za-
pisano o državni regulaciji gospo-
darskega in zasebnega življenja. 
Ustava glede na prevladujočo 
ustavnopravno teorijo ureja samo 
temelje državnega in pravnega si-
stema.« 

V nada l j evan ju je dr. Peter 
Jambrek opozori l na nekatere di-
leme nove ustave. Poglavje o lo-
kalni samouprav i je zelo kratko, 
v dosedan j i javni razpravi pa je 
bilo na jveč vprašan j v zvezi z ob-
čino, krajevnimi skupnos tmi in 
regi jami. L jud je se vprašu je jo , 
kakšna je razlika med d a n a š n j o 
k ra jevno skupnos t j o in novo ma-
lo občino , kakšne b o d o regije. 
Lahko so državno-adminis t ra t i -
vne enote, posebne lokalne enote 
ali oblike, v katere se povezuje 
več občin. Vprašanje demili tari-
zacije Slovenije je v tem t renutku 
izrazito j a v n o m n e n j s k o pol i t ično 

vprašan je . Kakšna bo las tnina? 
Ustava bo opredel i la plural izem 
in enakopravnos t lastnin. Ljudi 
prece j buri e n o d o m n o s t ozi roma 
d v o d o m n o s t novega par lamenta . 
Boji jo se l jubl janskega centraliz-
ma. 

Tone Anderl ič iz Liberalno-
demokra t ske s t ranke je povedal , 
cia se zavzema za dva zbora -
drugi zbor na j bi bil zbor regij. 
Pri tem pa misli, da bi imel drža-
vni zbor vse pristojnosti , zbor re-
gij pa le nekatere. Na ekonom-
ska in socialna razmerja nove 
ustave je spomni l dr. Ludvik To-
plak. Hilda Slekovec se je pose-
bej zan imala za 36. člen ustave, 
ki govori o pravicah otrok. Vpra-
šala pa je tudi, na koga je mislil 
pr ipravl ja lec besedila nove usta-
ve, ko je zapisal e tnično skupino . 
Božena Cačkovič je govorila v 
imenu l judi, ki niso državljani 
Sloveni je ; zaka j se ustava ne po-
teguje zanje . 

Precej živahnosti je v razpravo 
vneslo vprašan je glede »vsake ži-
vl jenjske skupnos t i« , ki lahko 
pomeni mars ikaj . Dr. Ludvik To-
plak je prepr ičan, da zunajza-
konska skupnos t ne sodi v usta-
vo, ker ni pravno de f in i rana ka-
tegorija. Anderl ič je nato vpra-
šal, ali se država lahko vmešava 
v in t imno življenje svojih drža-
vl janov. Jože Drobn ič je dejal , 
da ustava sploh ne govori o inti-
mi. Zuna j zakonska skupnos t na j 
bi bila posledica anarh izma , ki je 

Amer iko samo obšel, mi pa smo 
ga vzeli resno, je povedal dr. 
Ludvik Toplak . Dr. Marija 
Djurdjevič se je vprašala , kako 
to, da ustava govori , da mora 
vsak skrbeti za ku l tu rno dedišči-
no kaj pa skrb za svoje zdra-
vje? Rastko Plohi je imel veliko 
p r ipomb na besedi lo nove usta-
ve. Dobil pa je odgovor , da vse-
ga ne gre trpati v ustavo. Druž-
bena in državna blaginja bo v 
n je j oprede l jena le do neke me-
re. Čimveč je po t r ebno prepusti t i 
f leksibilnosti zakonov, ki se pri-
laga ja jo po t rebam in možnost im. 
Plohi je prepr ičan , da mora usta-
va zagotoviti na josnovne jše ele-
menta rne pravice. 

V prašanj je bilo v tri in pol ure 
trajajoči razpravi še več. Nekatera 
so se ponovila s prejšnjih razprav, 
za nekatera pa bi bili udeleženci 
petkove razprave najraje, da jih 
sploh ne bi bilo. Kako sicer razu-
meti občasno nestrpnost, ki se je 
kazala v prekinjanju razprav. Ja-
vna razprava je namenjena vsem 
(ne samo izbrancem), zato je tre-
ba vsem omogočiti, da govorijo in 
povedo svoje. I)r. Peter Jambrek 
je na začetku lepo povedal, da 
skupina za pripravo osnutka nove 
slovenske ustave ne bo »zavrgla« 
nobene ideje, drugo pa je, ali sodi 
v ustavo ali ne. Velike možnosti so 
v izvedbenih zakonih. 

Novo slovensko ustavo bomo 
sprejemali na referendumu. 

M G 
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Ž i v l j e n j e 
l u k a r j e v 

(7. nada l j evan je ) 

D a n d a n e s ti na jp re j zbudi po-
zornost sp remen jen agra jn i vi-
dez vasi : lepe nove hiše, kakršne 
lahko vidiš v p redmes tn ih nase-
ljih, rastejo zraven starega kmeč-
kega d o m a , pogos to kar na istem 
dvorišču. Še pos ebno je spreme-
njen videz vasi Dornava , od ko-
der je bilo izsel jevanje v tu j ino 
na jmočne j še . Danes je v Dornavi 
od 1.340 prebivalcev 110 zdom-

cev. V vasi ima 120 hiš te lefon, 
skora j vsaka hiša ima avtomobi l , 
televizijo in radio , t raktor jev s 
priključki je 96. Domači je da j e jo 
občutek oskrbovanos t i in ureje-
nost i : vrtovi so zelo lepi, poseb-
no ob novih hišah. 

Te so pros torne , m o d e r n e in 
lepe, če odmis l imo industri jski 
kič in nesk ladnos t s kmečkim 
oko l jem. Na kmečkih dvoriščih, 
ki so v stalni uporab i , si seveda 
ne more jo privoščiti cvetličnih 

gredic in ok rasnega grmičevja. 
Polja so sk rbno obde lana , gospo-
darska pos lop ja so velika in mar-
sikje jih še dog ra ju j e jo . Ponekod 
ima jo na dvorišču po dva trak-
tor ja , veliko kmeti jskih priključ-
kov, silose in enega ali dva huda 
psa. 

Vaščani ne t a rna jo zaradi splo-
šne gospoda r ske krize pri nas in 
p a d a n j a s t anda rda , pač pa zara-
di veliko dela, ki jih vedno pre-
gan ja . L jud je so dob ro razpolo-
ženi in vse kaže na n j ihovo pod-
je tnos t , iznajdl j ivost , t rdnost . 

Migracija prebivalstva 
Ljud je so se iz pok ra j i ne v 

glavnem izseljevali. Osnovni ra-
zlog je bila zaposl i tev, boljši kos 
kruha . V starejših časih so odha-
jali v različne kraje na Štajer-
skem t ja d o G r a d c a , pozne je je 
bil n a j p o m e m b n e j š i Mar ibor . 
F^uj je zaradi splošne gospodar -
ske s tagnaci je dajat le m a j h n e 

možnost i zapos lovanju . F^riseli-
tev je bilo malo. F^riseljenci, v 
g l a snem začasni , so bili usluž-
benci , t igovci, hlapci in dekle ter 
past ir j i , pre težno iz F^aloz in Slo-
venskih goric. Sezonskih selitev 
niso poznal i . Izjema je le obdob-
je tik pred d rugo svetovno vojno, 
ko so tudi Poljanci začeli odha ja -
ti na sezonsko delo v Nemči jo , 
saj je bil tam zaslužek trikrat več-

ji kot doma . Prebivalstvo je do-
ma pre težno s Ptujskega polja . 
Le F)ornava in Moškanjc i so 
imeli m a n j kot 5 0 % prebivalcev, 
ki so bivali v kra ju od rojstva. Fz 
drugih občin v republiki jih je 
prišlo v sedanj i kra j b ivanja 
okrog 8 %, iz drugih republik pa 
neka j nad 1 Med temi je naj-
več F4rvatov. 

Lukari ja je pokra j ina z izrazito 
av toh ton im prebiva ls tvom; veli-
ko prebivalcev kake lukarske va-

si je v sorods tvenem razmer ju , 
na kar kaže tudi pogostost neka-
terih pr i imkov. 

Dnevna migraci ja se je uvelja-
vila v širšem obsegu šele po letu 
1950 (glej karti št. 2 in 3). Kraji , 
ki da je jo d o m a neka j novih za-
poslitev, so predvsem na osred-
njem delu Ptujskega polja — v 
Lukariji (F])ornava, Gorišnica , 
Moškanjc i , Markovci in Mure-
tinci). 

Obs ta ja še ena kategori ja de-
lovnih ljudi. To so zdomci . Po le-
tu 1965 s e j e pričel hitrejši proces 

o d h a j a n j a v tu j ino . To je začasna 
zaposli tev z n a m e n o m , da bi si 
hitreje zaslužili dena r za g r a dn jo 
ali popravi lo hiše, za nakup kme-
tijske mehanizaci je . Med mlajši-
mi zdomci pa so tudi taki, ki do-
ma niso dobili ustrezne zaposli-
tve (glej karto št. 4). 

Se nada l ju j e 

Opombe: 
20. V. Bračič, Ptujsko polje, Maribor 1975, str. 187 192. 

NASVETI ZA VSAK DAN 

Kaj so kuhale naše babice 
Smetanova juha 

V vrelo vodo d a m o kumino in 
sol. V smetani razžrkl jamo mo-
ko. Med mešan jem počasi vliva-
mo v vrelo vodo in pust imo ku-
hati toliko časa, da se moka sku-
ha. F\) okusu p o p r a m o (namesto 
popra lahko d o d a m o ostro rdečo 
papr iko) in po potrebi okisamo. 

F\'»nudimo z opečenimi kruho-
vimi rezinami. 

N a r e d i m o jo iz: 

1.5 1 vrele vode, kumine , soli, 
2,5 1 kisle smetane , 3 dag moke, 
popra ali mlete ostre rdeče pa-
pr ike 

Kokošja juha 
D o b r o očiščeno kokoš d a m o 

kuha t v mrzlo vodo. D o d a m o ju-
šno zelenjavo, sol in zavremo. 
Vreti mora e n a k o m e r n o in zelo 
počasi . Juha mora biti bistra, zla-
t o rumene barve. Napo l k u h a n o 
kokoš vzamemo iz juhe , jo doso-
limo, p o p r a m o , d o d a m o malo 
vegete, p r emažemo z maščobo 
(na jbol j ša je s topl jena kur ja ali 
pa svinjska mast) in jo v pečici 
hrus t l javo zapečemo. Juho odce-
d i m o in z a k u h a m o . 

Za pr ipravo smo porabi l i : 

1 kokoš, 20 dag južne zelenjave 
(peteršilj , korenček, zelena . . .), 
1/2 čebule, neka j celih poprovih 
zrnc, 2 stroka česna, sol, poper , 
3 1 vode 

Pečena kokoš s smetano 
Kokoš, ki smo jo napol skuha-

li v juhi , lahko pr ipravimo tudi 
drugače . Ovi jemo jo v tanke liste 
p reka jene slanine, sol imo, po-
p r a m o in jo po t resemo zno t ra j in 
z u n a j z m a j a r o n o m . D a m o jo v 
kožico, p r i damo maslo in na več-
je koščke na rezano čebulo. Med 
pečen jem jo pol ivamo s smeta-

no, da lepo zarumeni . F^ečeno 
narežemo, odvečno maščabo 
odl i jemo, za l i jemo z j uho , pre-
vremo in pre l i jemo narezano ko-
koš. 

Za pr ipravo p o t r e b u j e m o : 

1 očiščeno kokoš, sol, poper , ma-
ja ron , 5 dag masla, 5 dag preka-
jene slanine, 1 čebulo, 2 dl kisle 
smetane 

Kmečka pečenka 
Sytii,ski hrbet (ledvični del --

šnito) sb l imo in na t remo s čes-

Domače jedi 

nom, ob lož imo z rezinami limo-
ne, van je z a t a k n e m o klinčke, po-
t resemo s kumino , pop rom in 
d o d a m o cimetovo skor jo . N a 
vsako l imono d a m o vejico peter-
šilja in četr t ino lovorjevega lista. 

Vse skupa j zavi jemo v svinjsko 
mrežico in pečemo kot pečenko 
pri 2 0 0 © C - 2 2 0 ° C dob r o uro, 
da dobi lepo r javo barvo. Med 
pečenjem jo pol ivamo s sokom, 
ki nas ta ja pri pečenju , da os tane 
sočna. F'ečenko lahko n a d e v a m o 
tudi z mesnim nadevom, ki ga 
na red imo p o d o b n o kot nadev za 

klobase. 40 dag svinjskega mesa 
začinimo s soljo, pop rom, malo 
mlete kumine m nasekl janim čes-
nom. Dobro p remešamo in zgne-
temo. Šnito s tankim, dolgim no-
žem p r e b o d e m o in nadevamo. 
N a p r e j pa jo p r ip rav l jamo enako 
kot kmečko pečenko. F'aziti mo-
ramo, da je preveč ne sol imo, ker 
je nadev že slan. Pečemo jo ena-
ko kot pečenko. 

Za pr ipravo smo potreboval i : 

1,20 kg svinjskega hrbta (šnita) 
brez kosti, sol, poper , 1/2 limo-
ne, vejice zelenega peterši l ja, 2 

s t roka česna, 4 nagel jnove žbice 
(klinčke), lovorjev list, c imetovo 
skor jo , kumino , šv. mrežico po 
potrebi 

Za pri logo ponud i t e tokrat tr-
gance (nared imo jih p o d o b n o 
kot mlince, le da jih ne popeka-
mo oz. sušimo na plošči) in duše-
no vinsko rdeče zelje. 

Skutini štruklji 
Fz moke , ja jca , olja in vode na-

red imo vlečeno testo in d a m o 
počivat. Na to ga na t anko razvle-

čemo p o d o b n o kot za zavitek, 
porežemo robove, n a m a ž e m o z 
nadevom in zvi jemo. D a m o ga v 
zmočeno, ožeto in z d rob t inami 
pot reseno sarvieto, na rahlo po-
vežemo z vrvico in k u h a m o 1/2 
ure v s lanem kropu. K u h a n e 
štruklje zrežemo na rezine in za-
bel imo z na maslu prepraženimi 
drobt inami . 

Nadev : V penas to u m e š a n o 
maslo z r u m e n j a k o m d o d a m o 
pret lačeno skuto, sme tano in 
sneg. 

Naredili smo jih iz: 
testa: 

25 dag moke, 1 j a jca , 1 jed i lne 
žlice olja, soli, mlačne vode, na-
deva : 5 dag masla , 2 rumen ja -
kov, 25 dag skute, 1/2 dl kisle 
smetane , 2 bel jakov. Za zabe lo : 
5 dag maščobe, 3 dag drobt in 

Jabolčni cmoki 
Jabolka o lup imo, zrežemo na 

tanke rezance, rahlo sol imo in 
pus t imo pol ure stati. Na to j ih 
ožmemo, p r imešamo jajci in mo-
ko ter na red imo cmoke (5 cm v 
premeru) . K u h a m o jih v s lanem 
kropu 10 minut , odced imo , zabe-
limo z vročo mas t jo ali mas lom 
in pot resemo s pomešan im slad-
kor jem in c imetom. 

Za pr ipravo smo porabi l i : 80 dag 
jabolk , sol, 2 ja jc i , 15—20 dag 
moke, slan krop, 5 dag masla , 
5 dag s ladkor ja , 1/2 ča jne žličke 
cimeta. 

Želim vam dober tek in obi lo 
zadovoljs tva s k u h a n j e m . 

Fz naše bogate kul inar ične za-
kladnice sem za p r i h o d n j o števil-
ko Tednika izbral neka j m a n j 
znanih receptov za pr ipravo jedi 
pod geslom Ka j so kuha le naše 
babice. 

Dušan Bombek, 
tehnolog iz Kmeti jskega 

kombina ta 
— Haloški biser F*tuj 

V vrtu 
V S A D N E M VRTU s e j e z od-

p a d a n j e m listja pri sadnem drev-
ju pričela d o b a zimskega mirova-
nja . Čeprav velja za nekatere 
s adne vrste, kot sta oreh in jago-
dičevje, da bol je p renaša jo zele-
no ali pole tno rez, pa večino sad-
nega drevja ob rezu j emo med 
zimskim mi rovan jem. 

Organske snovi, ki so rezultat 
asimilaci je v listu, so se proti je-
seni, ko je listje pričelo zoreti in 
sčasoma odpada t i , pričele pre-
meščati iz lista v korenine, kjer 
b o d o vskladiščene vse do pomla-
di ozi roma pričetka nove vegeta-
cije. Fz tega razloga je smot rno 
rezati s adno drevje v času zim-
skega mirovanja , sa j z odrezani-
mi vejami ne zavržemo toliko or-
ganskih snovi, pot rebnih za na-
da l jn jo rast, kot če bi to počeli v 
dobi na jbu jne j še vegetacije. Si-
cer je tudi v drugi polovici pole-
t ja , avgusta in sep tembra , čeprav 
takrat vegetacija še t ra ja , pretok 
rastlinskih sokov v rastlini že to-
liko umir jen , da rez in cel jenje 
ran drevo lažje prenaša . 

Z rezjo sadnega drevja ni po-
t rebno hiteti, odvisna je od obse-
ga sadovn jaka in naših delovnih 
zmogljivosti . Ce so ugodne vre-
menske prilike in t empera tu re ne 
pade jo daleč pod zmrzišče (do 
— 8© C), p r ičnemo rezati na jp re j 
na starem sadnem drevju , mlada 
drevesca pa šele, ko je nevarnost 
hudih mrazov že mimo. Prej re-
žemo peškar je , šele nato košči-
čarje . Z rezjo breskev in nekta-
rink počakamo, da vidimo posle-
dice zimskega mrazovja in spo-
mladansk ih pozeb, zato jih reže-
mo tik pred cvetenjem. 

Pri s tarejšem sadnem drevju 
ob iča jno izrezujemo star, izroje-
ni les, večje veje, ki so z leti pre-
več zgostile drevesno krošnjo , 
veje, ki rastejo v napačno smer, 
po loml jene , bolane , suhe ali dru-
gače poškodovane . S s tarost jo 
drevesa pr ihaja v poštev tudi 
pomla j evan j e drevesnih krošenj , 
kar prav tako upoš tevamo pri re-
zi. Veje izrezujemo cele tako, da 
jih od režemo pri njihovi zasnovi . 

pri mladem sadnem drevju pa 
mlade, večinoma enole tne po-
gan jke iz rezujemo ali pa le kraj-
šamo. 

Pri izrezovanju zlasti večjih vej 
m o r a m o naredit i t ako imenova-
no predrez na daljši štrcelj, da ne 
bi prišlo d o zalomitve veje, pri 
čemer se pojavi jo tako velike ra-
ne na lesu in skorj i , da se te več 
ne zaceli jo. Ne pušča jmo štrcljev 

Debelejše veje skrbno odrežemo, 
da ne bo večjih ran. 

odrezanih vej, ker na njih rezna 
ploskev ni sposobna zaraščanja , 
temveč strohni . F̂ a tudi rezati 
preveč v živo je škodlj ivo, ker se 
pri tem poškodu je p revodno ce-
ličje in drevo se prične sušiti. 
Večja je rezna ploskev, nu jne jše 
je g laden jc z ostrim nožem kriv-
cem, da se bo rana uspešneje za-
raščala. 

V O K R A S N E M VRTU goji-
mo več vrst cvetnih Grmovnic . 
Redčenja in obrezovanja grmov-
nic se lo tevamo pravi loma nepo-
s redno po cvetenju, ker se v tem 
pr imeru rastline do zime dobro 
obras te jo in tvori jo obilo cvetne-
ga nastavka za nas ledn jo vegeta-
cijo. 

Ce smo pole tno rez in obliko-
vanje cvetnih grmovnic prezrli, 
j ih je pr iporočl j ivo pred z imo in 
obi lnimi snežnimi padav inami 
toliko preredčit i , da p repreč imo 
loml jenje zaradi snega. Fzrežemo 
suhe, po loml jene in odvečne po-
ganjke ter tiste, ki so vegetacij-
sko kasnih in j im les ni dozorel . 
Pri zimski rezi cvetnih grmovnic 
m o r a m o biti previdni , da b o m o 
izrezali le toliko vej, da se sneg 
nanje ne more nagomil i t i , tem-
več bo neovirano pada l na tla. 

Tudi v Z E L E N J A V N E M VR-
TU se često dogodi , da »Ka t re j a 
rada sneg naveja« , snežna ode ja 
pa je najbol jša na ravna zaščita 
zelenjavnim posevkom — zimski 
solati, motovilcu, špinači , zim-
skemu poru, č rnemu korenu in 
p o d o b n i m vr tn inam, ki v naših 
podnebn ih razmerah še kar za-
dovol j ivo prezimijo na prostem. 

Neka j zim je bilo brez snega, 
ko so tudi posevki zelenjavnic 
zvečine propadl i , sa j niso bili 
sposobni kl jubovat i suhi zimi, 
ostrim severnim vetrovom in go-
lomraznici . Z imsko solato, špi-
načo, motovileč in druge vrtnine 
bodo dobro preziinile tudi brez 
snežne odeje, če b o m o tla prekri-
li z listjem, čez rastl ine pa name-
stili smrečja. 

F'o b iokoledar ju je priporočlj i -
vo sejati in saditi rastline, ki jih 
p r ide lu jemo za list, od 26. do 29. 
novembra i n 5. decembra , rastli-
ne, ki jih p r ide lu jemo za plod, 
29. in 30. novembra , 1. ter od 7. 
do 9. decembra , za koren ino 1., 
3. in 6. decembra , za cvet pa 3. in 
4. decembra . 

Miran Glušič , ing. agr. 

ZANIMIVOST ZA VAS : 

Brez dežnika 
v dežju 

Včasih se nam pripeti, da nas uja-
me dež na prostem, ko smo brez dež-
nika. Kako naj se obnašamo v tem 
primeru, da bomo prispeli najmanj 
mokri do svojega cilja ali vsaj do bliž-
njega nadstrešja, kjer bomo vedrili? 

Lahko: stečemo, pospešimo korak, 
hodimo normalno ali celo obstojimo 
in počakamo na konec dežja. Katera 
izbira je najugodnejša? 

O tem problemu je bil zapisan v eni 
od slovenskih naravoslovnih strokov-
nih revij cel članek, opremljen z vse-
mi potrebnimi matematičnimi dokazi. 

Dokaze bomo tu seveda izpustili in 
osvetlili zadevo predvsem s prakti-
čnega stališča. Večina ljudi meni, da 
bo najmanj mokra, če se ho spusti v 
dir. Vendar s tem prestreže s spred-
njim delom telesa več kapljic, kot bi 
jih sicer, in postane zato bolj moker. 

Tudi če obstojimo na planem, nas ho 
dež bolj zmočil, kot če hodimo. Reši-
tev je tedaj nekje v sredini. 

Resnično pokažejo računi, da bo-
mo najmanj mokri v naslednjem pri-
meru: korak moramo nekoliko pospe-
šiti, telo od gležnjev do glave držati 
togo zravnano, v gležnjih pa se s celo-
tnim telesom med hojo nagniti neko-
liko naprej za prav toliko, da se nam 
dozdeva, da padajo dežne kapljice 
vzporedno z našim telesom. V prime-
ru takšnega vedenja, ki sem ga tudi 
sam preizkusil, bomo mokri le po gla-
vi in ramenih, če nosimo na glavi po-
krivalo. pa le po ramenih. 

Dr. Adolf Žižek 

.4. yiarko*iču 
S 

Zvezna vlada 
, ^^ ZDA Jezi. 

^ ker lekcije o demokraciji 
Ji pravi čas deli! 

SFRJ 

Na zadnji rojstni dan 
ji navček poje. 
Republike gredo vsaksebi 
in na svoje! 

Moji republiki 
Alpska gospa 
se ho ločila. 
Ideje in premoženje 
z arbitražo razdelila! 

Adolf Pušnik 
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Dr. Janko Čar 

Delo Društvu za varstvo okolja v Slovenski Bistri-
ci spremljamo z zanimanjem že dalj časa. Lansko 
leto so povzdignili — in to upravičeno — svoj glas 
ob problemih s pitno \odo, že dalj časa opozarjajo 
Impol na škodljivost izpušnih plinov iz livarne, svoje 
so rekli tudi pri protestu proti gradnji hlevov mlade 
pitane govedi v Laporju. \ zadnjem času pa odločno 
nastopajo proti jedrskemu lobiju. 

Gonilna os društva, ki je nadstrankarska organi-
zacija in pripada Zvezi društev za varstvo okolja 
Slovenije, je dr. Janko Čar, slavist na Pedagoški fa-
kulteti v Mariboru. Ob številnih nalogah, ki jih ima 
na svojem delovnem mestu in v odboru ustanavljajo-
če stranke SKD v občini, najde čas in tudi zveste so-
delavce, da se skupno trudijo zanamcem zapustiti 

BISTRIŠKO DRUŠTVO ZA VARSTVO OKOUA 

Obvarovati moramo naravne in kulturne dobrine 
slovensko zemljo takšno, da bodo lahko živeli na 
njej in od nje. 

\aš sogovornik ima izreden posluh za varstvo na-
ravnega okolja, še posebej za varovanje naravne in 
kulturne dediščine ter človeka, ki naj bi bil odgovor-
no bitje za svoja dobra in slaba dejanja. 

S čim se Društvo za varstvo okolja ukvarja v tem 
času? 

Dr. Janko Car: Z vsem, kar sodi v v a r o v a n j e 
oko l j a v širšem smis lu , pa tudi ku l tu rne in d ruge 
n a r a v n e dedišč ine . Pri tem seveda na le t imo na 
m n o g a kočlj iva v p r a š a n j a , kjer gre za v a r o v a n j e 
n a r a v n e dedišč ine , ko, rec imo, zvemo p r e p o z n o , 
da so n e k a j že uničil i . P o d o b n o je pri, ku l turn i de-
diščini , sa j je žal m a r s i k a j p r e p u š č e n o p renav l j a -
n ju ali o b n a v l j a n j u p o s a m e z n i k o m ali skupin i , ki 
po t em ne upoš teva vseh varovaln ih pogojev . V pr-
vi vrsti se seveda u k v a r j a m o z v a r o v a n j e m narav-
nega oko l j a vode , z raka , zemlje , pri tem pa zelo 
g l a sno in o d l o č n o o p o z a r j a m o na vse neprav i lno-
sti. 

Kot društvo ste odločno nastopili proti jedrskemu 
lobiju. 

Dr. Janko Qar: T a k o j po objavi p o d a t k o v , kam 
n a m e r a v a j o odloži t i r ad ioak t ivne o d p a d k e , smo 
dvignili svoj glas v zašči to Haloz, ker m e n i m o , da 
j e tem k ra j em p redvsem p o t r e b n a g o s p o d a r s k a po-
moč , ne pa neko odlaga l i šče . Menili smo . da je to 
p o t r e b n o poveda t i j avnos t i , in smo po tem svoje 
pog l ede in zah teve objavil i \ d n e v n e m časopis ju . 

Društvo je imelo dokaj odločilno besedo pri pre-
povedi gradnje hlevov za mlado pitano govedo v La-
porju. 

Dr. Janko Car: Ves čas smo bili m n e n j a , da tako 
velika g r a d n j a , kot je bila nač r tovana (za 1700 

glav), d a n e s ni več d o p u s t n a ne s a m o po naših me-
rilih, t emveč tudi po vseh evropskih s t a n d a r d i h , 
sa j tam p r i h a j a j o d o s p o z n a n j a , da je 200 glav go-
veje ali pa d r u g e živine na k u p u na jveč , kar je 
sp re jem Ij i vo. Ves čas smo se t rudi l i , da to dokaže-
mo ne s a m o kot varstveniki , t emveč tudi kot zašči 
tniki s lovenske zeml je in zagovornik i d ruž inske 
kmet i je . 

Slovenska Bistrica ima še problem Impola in iz-
pušnih plinov livarne. 

Dr. Janko Car: Že d o b r o leto se u k v a r j a m o z 
v p r a š a n j e m zraka , sa j je v Bistrici p rece j onesna -
žen. N e k a j pr i speva k temu m o č a n tranzi tni pro-
met, za to ga bo p o t r e b n o pre j ali slej p reusmer i t i , 
d r u g o pa je seveda Impol , sa j j e vsa leta. o d k a r je 
t u k a j l ivarna, močan onesnaževa l ec p redvsem s 
klorovimi in d rug imi plini ter p rašn imi delci. Veli-
kokrat smo že vprašal i Impol , ka j n a m e r a v a j o , 
venda r zadovol j ivega o d g o v o r a n i smo dobil i . Ves 
čas s a m o o b l j u b l j a j o , da b o d o n e k a j napravi l i , po-
tem pa se z g o v a r j a j o na m e d n a r o d n o d e n a r n o po-
moč, češ da je niso dobil i , in še kaj . Vemo, da je to 
d raga na ložba , m e n i m o pa, da bi vsa akci ja l ahko 
bila da l je , kot je . Vsekakor se b o m o trudi l i , da po-
speš imo zašči to . 

Torej ne boste odnehali. 
Dr. Janko Car: Prav go tovo ne, ker d o s e d a n j e 

izkušnje in poda tk i kažejo , da gre za resno g r o ž n j o 
zdrav ju . T a k o ugo tav l j a jo na p r imer v zdravstve-
nem d o m u da je obo levnos t d ihal z a d n j a leta ob-
ču tno poras la . Prav go tovo se o n e s n a ž e n j e pozna 
d o l g o r o č n o tudi na zemlj i , ker vsi prašni delci ne 
š k o d u j e j o s a m o l judem, temveč tudi zemlji in oko-
lju v širšem smislu. Prav s e d a j z b i r a m o p o d a t k e in 
b o m o Impol p o n o v n o vprašal i , k a k o j e s tem pro-
b l e m o m . 

l ansko leto je bilo vprašanje pitne vode v Sloven-
ski Bistrici zelo aktualno. Spremljate analize pitne 
vode? 

Dr. Janko Car: Z a d n j e čase je v p r a š a n j e s top i lo 
neko l iko v o z a d j e , venda r naša p r i z a d e v a n j a niso 
šla v nemar . .Še v e d n o m e n i m o , da je p o t r e b n o 
v p r a š a n j e p i tne vode reševati širše in d o l g o r o č n o . 
Mis l imo p r e d v s e m na izvire p i tne vode pod Bo-
čem. Trudi l i se b o m o , da bo ta močni izvir na jbo l j -
še, t ako i m e n o v a n e do lomi t ske vode , kjer p r i ha j a 
na dan vsako s e k u n d o okoli 120 litrov vode, ki gre 
v Rogaško , n a p a j a l tudi s loven jeb i s t r i ško obč ino . 
Po z a k o n u o varstvu na rave je voda sp lošna dobr i -
na in ima p rav ico do n je ne s a m o obč ina , k jer izvi-
ra, t emveč tudi sosedn je . Venda r pa j e še vpraša-
nje , ali Rogaška Sla t ina , ki je v uredi tev izvira vlo-
žila s reds tva , izkorišča v o d o s a m o zase ali pa jo , 
kot se sliši, p r o d a j a tudi da l je v hrvaške obč ine . C e 
je s l edn je resn ično , b o m o moral i zah teva t i , da del 
vode v rne jo v d o m a č o obč ino . D r u g o v p r a š a n j e so 
p o h o r s k e vode . Na prvi pogled bi rekli, da smo re-
šili težave z za j e t j em p o t o k a Bistrica. V p r a š a n j e pa 
je , kakšna j e voda , ker je bil po tok p rece j časa 
o d p r t , za j e t j e pa je p rece j da leč od izv ira, t ako da 
p r i h a j a j o do tok i na še večjem poreč ju . O b tem pre-
ži s ta lna neva rnos t , da za ide jo v a n j e kemika l i j e , 
ol ja ali gno jn i ca ter d ruge škodl j ive snovi, kar bi 
l ahko povzroč i lo ka tas t ro fo . Stara skupšč ina je 
predlož i la poseben od lok , ki n a j bi po reč je zavaro-
val, v e n d a r ni bil spre je t , ker so se delegat i bal i , d a 
bo to prevel ika ob remen i t ev za obč ino .« 

Je pač tako: vedno se bojimo stroškov, ko pa pri-
de do katastrofe, se denar vedno najde. Nikoli se nič 
ne naučimo. 

Vida T o p o l o v e c 
F o t o : S a m o Brbre 

Ptujčani o plebiscitu PREJELI SMO . . . J 

Srečanje 
najstarejših 

krajanov 
Spet j e leto n a o k r o g in kraje-

vna s k u p n o s t F r a n c a Oso jn ika 
P tu j je povab i l a na t r a d i c i o n a l n o 
s r e č a n j e vse k r a j a n e te s k u p n o -
sti, ki so dopo ln i l i s e d e m d e s e t o 
leto ž iv l jenja . 

Kul tu rn i p r o g r a m , ki so ga pri-
pravil i učenci o s n o v n e šole Fran-
ca O s o j n i k a , je bil popes t ren z 
o t ro šk im h u m o r j e m , recitali, 
g l a sben imi in p lesn imi t o č k a m i : 
p r i s r čno smo ga spreje l i . Dal 
n a m je znova čuti t i , da k l jub po-
zni j esen i ž iv l jen ja še n i smo po-
zab l j en i . Z a v e d a m o se, da glasba 
in pe sem p lemen i t i t a č loveka , da 
sta ne izč rpen vir d u h o v n e kul tu-
re, ga dv igne ta iz moreče vsakda-
njos t i in u g o d n o vpl ivata na du-
ševno r azpo ložen j e . 

Srčna hvala o r g a n i z a t o r j e m 
s r ečan j a , kakršn ih si še žel imo. 

Hvaležni kra jan i 

Jože Maučec 

Jože M a u č e c : »Prav je , da o 
zgodov insk ih od loč i tvah od loča 
več inska volja n a r o d a . Vendar je 
v p r a š a n j e , ali p o z n a m o vse raz-
sežnost i pos led ic p leb isc i ta rne 
od loč i tve za s a m o s t o j n o Sloveni-
jo . Upoš teva t i je p o t r e b n o vse 
d e j a v n i k e v Jugos lavi j i in med-
n a r o d n e . Mis l im, da bi bilo do-
bro , da bi plebisci t izpeljali pod 
m e d n a r o d n i m nadzo r s tvom in z 
dvo t r e t j i n sko večino. Slovenci 
s m o se v tem s to le t ju že dvakra t 
od loča l i o na rodov i usodi . Neka-

teri p rav i jo , da smo se obakra t 
s l abo odloči l i .« 

F ranc Vi sen jak : »Mis l im, da 
se s e d a n j a s lovenska pol i t ika z 
m e n o j igra, ker me pos tavl ja 
p red odloč i tev o plebisci tu . Kot 
S lovenec ne m o r e m biti naspro-
tnik te p o b u d e . S t ranke se mora -
j o g lede plebisci ta poenot i t i . 

hkrat i pa vol i lcem poveda t i , ka j 
bo plebiscit pomen i l oz i roma 
kakšne b o d o n jegove kra tkoro-
čne in d o l g o r o č n e e k o n o m s k e 
pos ledice . Prepr ičan sem, da po-
litika in e k o n o m i j a v tem t renut-
ku » h o d i t a « vsaka svojo pot. 
O d g o v o r n o s t g lede plebisci ta ne 
more biti s a m o s t r ankar ska , tem-
več tudi o sebna .« 

Ivan M e š k o : »Sem za plebi-
scit. Misl im, da je n u j e n tudi za-
to, ker drugi v Jugoslav+ji dvomi-
jo , da s lovenski politiki zas topa-
j o interese svojega n a r o d a . N e 
s a m o da sem za plebisci t , sem tu-
di za suve reno Sloveni jo . K a j me 
v tem t r enu tku n a j b o l j mot i ? Po-
grešam o d g o v o r e g lede neka ter ih 
kršitev ustave v z a d n j e m času. 
P redseds tvo je povel js tvo nad 
T O pover i lo zag rebškemu ar-
m a d n e m u o b m o č j u , pri tem pa 
po ustavi sp loh ni k o m p e t e n t n o 
za to. V ustavi je tudi lepo zapi-
s a n o o upo rab i jez ika pri p o u k u 
v JLA. Jugos lav i ja oz i roma zve-
zno Predseds tvo pa kar n a p r e j 
krši us tavo. N i k o m u r za to ne 
o d g o v a r j a . Tudi za to mora Slo-

veni ja postat i suve rena , da b o d o 
n jeni zakoni imeli p r e d n o s t p red 
zveznimi .« 

Erika M i h e l a č : » P o d p i r a m 
p r i z a d e v a n j a , da S loveni ja posta-
ne s a m o s t o j n e j š a , p redvsem na 
g o s p o d a r s k e m p o d r o č j u . Dvo-
mim pa , da j e plebisci t p rava 
obl ika . Pr ičakovat i je , da se bo-

Erika Mihelač. 
(Posnetki: KOSI) 

m o z a n j odloči l i , tudi zarad i zad-
nj ih d o g o d k o v v Jugoslavi j i 
( K n i n , s rbska b l o k a d a ) . Prepri-
čana , da bi bi lo v tem t renu tku 
vel iko bol je , če bi se posvetil i go-
s p o d a r s k i m v p r a š a n j e m . Razpra-
ve o p lebisc i tu , o d k r i v a n j e gro-
bov, različni shod i . . s a m o j em-
l je jo d ragocen i čas, g o s p o d a r -
s tvo pa t one in z n j im vred mi 
vsi.« 

Spraševa la j e : M G Franc Visenjak Ivan Vleško 

SPOMINI NA BORL 
1 9 4 f — 1 9 4 3 

(58. n a d a l j e v a n j e ) 
Franc Kozel 

O k u p a t o r je 4. n o v e m b r a 
1942 ustrelil v M a r i b o r u 
s e d e m i n d e v e t d e s e t talcev. To 
j e bila z a d n j a s k u p i n a ustrel je-
nih talcev v n a j b o l j k rvavem le-
tu o k u p a c i j e . V n j e j je dos le j 
ugo tov l j en le en boriski zapor -
nik, F ranc Kozel . 

Rodil s e j e leta 1911 v Tržcu 
o b vznožju Ha loz v kmečki 
druž in i s s edmimi o t roki . Izučil 
s e j e za miza r j a in bil več let za-
pos len v Z a g r e b u . D o m o v je 
p r iha ja l na ob isk , k je r je imel 
p r i j a te l j a , več let mla j šega pe-
kovskega p o m o č n i k a Miha Vi-
doviča . Miha s e j e v de lavskem 
druš tvu Vza jemnos t v Ptuju 
druži l s komuni s t i . Tudi Fran-
ček Kozel j e bil dovze ten za 
nove ideje o pravičnejš i d ružbi . 

Po razsulu j u g o s l o v a n s k e 
vo jske apr i la 1941 sta oba , 
Franček Kozel in M i h a Vido-
vič, odšla na de lo v Mar ibor . 
T a m sta se ses ta ja la in oba so-
de lova la v o s v o b o d i l n e m giba-
n ju . Miha je bil kot komunis t 
t e sne je povezan z znan imi ma-
r iborskimi komuni s t i inž. Her-
m a n k o m . K o n f i d e t i j e m in Sla-
vo Klavoro . Franček pa z dru-
go s k u p i n o . Vidovič j e pove-
dal , da mu je F ranček prinesel 
n e k o č le take z na roč i l om, n a j 

j ih raztrese proti Kamnic i . To 
j e m o r a l o biti tik p r e d e n so ga 
zapr l i . Pon j so prišli že 20. juni-
j a 1941. Iz mar ibo r skega zapo-
ra so ga poslal i 10. novembra 
1941 na Bori, k jer je prebil se-
d e m mesecev, na to pa še tri v 
m a r i b o r s k e m z a p o r u p reden so 
mu zločinski streli uničili mla-
d o živl jenje . 

N a j ob koncu tega pretresl j i-
vega poglav ja o talcih navedem 
zarad i bol jšega p reg leda dos le j 
ugo tov l j ena imena us t re l jenih 
bor isk ih zapo rn ikov . N a v a j a m 
j ih po vrs tnem redu ustrel i tve: 

l e t a 1941 
10 .8 . Jože Tršek 
4. 9. T o m a ž Klepač , To-

maž Meško , Vladimir Satler 
23. 9. — Alojz Š t rafe la 
10. K). — Miha Anžel 
.^0. K). Kari Arnuš , Franc 

CJraber, Kari Hrenič , Milan 
Oš lovnik . dr . M e t o d Spindler , 
I r ane T o p l a k . .Alojz Zajšek 

Leta 1942 
6. Blaž Ročk 
23. 3. Milan Ha ložan 
3. 4. Ivan Gl inšek , Franc 

Orešn ik . Dušan P a h o r . Boris 
Peče 

7. 4. K o n r a d C e r n e c 

I I . 4. — Kari Ant loga , F r a n c 
Jur jašev ič , An ton Miklavc, Ma-
tija Vesel ko 

28. 4. — J a n k o Grub ič , Jože 
Luskar , F ranc Poslek 

2 1 . 5 . - Domin ik Kodr ič 
23. 6. Mar t a Dele ja , Anto-

nija H r a m e c , Š t e l l a I rman , 
Ci lka Ježovn ik . Alojzi ja Primo-
žič, Rozal i ja Puncer , Mihael 
Sat ler 

22. 7. - Jože fa Ambrož , Ma-
rija Cjašperšič, Frančiška Kolar 

' 3 0 . 7 . Mat i lda ReS 
15. 8. Ivana Muršič , 

h r a n e Prislan 
2. 10. Milena Berce, 

F ranc Fras 
4. 1 I. F r a n c Kozel 
Seznam nava j a št ir i inšt ir ide-

Kranček Kozel, ustreljen 4. no-
vembra 1942 v Mariboru. 

set us t re l jen ih bor iskih zapor -
nikov, ka te re j e uspe lo ugotovi-
ti. Med nj imi je dvana j s t žensk. 
Ker je o k u p a t o r na Sp. Štajer- ' 

skem ustrelil med talci devet in-
s e d e m d e s e t žensk, je bila to re j 
d o b r a šest ina bor iskih zapor -
nic. 

Brez solza ne m o r e m o skrb-
no prebra t i poglav ja o ustrel je-
nih bor isk ih talcih in ne brez 
sovraš tva in gneva do n j ihovih 
mori lcev. Ze lo ža los tna je bera 
č loveških grozode js tev , ki so se 
vrstila med z a d n j o vo jno in še 
po n je j in ki j ih je po lna člove-
ška zgodov ina . 

I boj Franca Farčnika 
Pri zb i r an ju poda tkov o bori-

ski ges tapovski mučilnici slo-
venskih d o m o l j u b o v je šele 
pred kra tk im opozor i la prof . 
T r o p o v a iz Ptuja , d a j e med žrt-
vami ges tapovskega nasi l ja v 
ses tavku Spomin i na Bori iz-
p u š č e n o ime Franca Farčnika 
iz Z a g o r j a ob Savi. Za to d o d a -
j a m na koncu bor iske pr ipove-
di še kratek ž iv l jenjepis tega 
moža , zapr tega na Borlu in ubi-
tega blizu n jega . Uvrščen je 
med v idne s lovenske revolucio-
nar je , ki so videli v zmagi idej 
marks is t ičnega svetovnega na-
zora rešitev človeštva pred ne-
h u m a n o s t m i kapi ta l i s t ične 
d ružbe . 

Č e p r a v so se izkazale sociali-
s t ične v ladav ine na čelu s 
Sov je t sko zvezo v d rugačn i 
luči, kot so napovedova l i n jeni 
bojevnik i in v kar so bili pre-
pr ičani , o s t a j a j o mnogi njeni 
revo luc ionar j i m o r a l n o neoma-
deževan i , vredni s p o m i n a in 
o b č u d o v a n j a , čeprav je komu-
nis t ična ideja doživela po de-
set let j ih v ladav ine poraz . Z ob-
ž a l o v a n j e m lahko g l e d a m o na 
u s o d o m o r a l n o n e o m a d e ž e v a -
nih likov social is t ične revoluci-

Franc Farčnik, ubit blizu Borla 
22. julija 1942. 

je , med katere š t e j e m o tudi 
F ranca Farčn ika . 

Rodil se je 30. avgus ta 1899 
v Z a g o r j u ob Savi. N jegov oče 
je prišel v Z a g o r j e iz P rekope v 
Savinjski dol in i . Bil je de lavec 

topi lec. V družin i sta bila le 
dva o t roka . F ranc in n jegov 
starejši brat . Ko je bil F ranc 
star tri leta, je odšel oče za kru-
hom v .Ameriko. Mat i , ki je 
prevzela vso skrb za s inova , je 
n a d a r j e n e g a F ranca pos la la po 
končan i l judski šoli na g imna-
zi jo v L jub l j ano . Cez tri leta. 
ko je izbruhni la prva svetovna 
vo jna , je moral F ranc zapust i t i 
šo l an je v Ljubl jan i in se vrniti 
d o m o v ^lužit kruh . Leta 1915 je 
dobi l s lužbo v zagorskem rud-
niku . kjer je spozna l t rp l j en je 
ruda r j ev . To ga je n a v d a l o po-
leg drugih s p o z n a n j o kr ivicah, 
ki so se godi le de l avcem v ka-

p i ta l izmu, da se j e v končan i 
vojni navduši l za ide jo ruske 
p ro le ta r ske revoluci je . O d te-
d a j je pož r tvova lno deloval v 
de lavskem g i b a n j u . 

Bil j e v p r i p r a v l j a l n e m o d b o -
ru za us tanovi tev Delavske so-
cial is t ične s t r anke Sloveni je 
(DSSS) , p r edsedn ik de lavskega 
d ruš tva S v o b o d a v Z a g o r j u in 
sous tanov i t e l j p o d r u ž n i c e Zve-
ze ruda r sk ih de lavcev Jugos la -
vije v Z a g o r j u . Z a r a d i svojega 
de la v de lavskem g i b a n j u je bil 
leta 1921 za dve leti izgnan v 
očetov rojstni k ra j P r ekope v 
Sav in j sko do l ino . Ko s e j e vrnil 
v Zago r j e , je postal ta jn ik kra-
j evne organ izac i je N e o d v i s n e 
de lavske s t ranke , u s t anov l j ene 
s p o m l a d i 1923. 

Po veliki rudarsk i stavki po-
leti 1923 je zgubil s lužbo. N o v o 
je našel v jeseniški že lezarni . 

Ker je tudi tu deloval v delav-
skem g iban ju , so mu s lužbo od-
poveda l i . Na de lo je odšel v 
Franc i jo , od tu pa čez n e k a j 
mesecev v Sovje t sko zvezo. Šo-
lal se je na Univerzi z a h o d n i h 
man j š in in po t em delal v go-
spoda r s tvu in n a z a d n j e v ke-
mijski industr i j i . Po dese t ih le-
tih b ivan ja v Sovjetski zvezi se 
je vrnil v d o m o v i n o , p red tem 
pa s e j e za kratek čas zaposl i l v 
F ranci j i , da s e j e l ahko kot eko-
nomski emigrant v Franci j i vr-
nil v d o m o v i n o . T a k o je pred 
jugos lovansk imi ob las tmi za-
brisal sled b ivan ja v Sovjetski 
/vezi . 

N a d a l j e v a n j e p r i h o d n j i č 
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Ptujske ulice 
danes, včeraj . . . 

jutri(?) 
(1. n a d a l j e v a n j e ) 

( i R O H A R J K V A P O T (1971) 
( K S J. Pot rča) 
Ivan G r o h a r (1869 Sorica 
1911), s l ikar . 
G R O M O V A I J . (1971) - (Tur-
ni šče) 
F r a n c Strelec G r o m (1908 
Markovc i 1944), of icir , parti-
zan . 
G U B C E V A U. (1974) - (KS Sp. 
H a j d i n a ) 
Mat i j a G u b e c = A m b r o ž Ciubec 
(r .? - 1573 Z a g r e b ) vodi te l j 
k m e č k e g a u p o r a . 
G L N Ž E R J E V O T O K , desni 
b reg Drave , blizu Oreš ja 
H A J D O Š E , nase l j e v smeri Ma-
r ibora 
H A U P T M A N I Č E V A U. (1971) 
— ( K S I. S p o l e n a k a ) 
Ju r i j H a u p t m a n i č (1641 Slov. 
K o n j i c e — umrl p o 1700), zgo-
d o v i n a r , pesnik in h u m a n i s t . 
H E R C E G O V A U. (1974) (KS 
B. Ziher la ) 
J a k o b Herceg (1904 Videm — 
1945), k o m u n i s t . 
H E R M A N O V A U. (1974) - ( K S 
B u d i n a — B r s t j e ) 
Mihae l H e r m a n n (1822 Har i tz v 
Avstrij i — 1883 G r a d e c ) poli t ik 
in s lovenski pos l anec , vnet slove-
nof i l . 
H R N I Č E V A U. (1977) - ( K S 1. 
S p o l e n a k a ) 
Karel H r n i č ( 1 9 2 1 Štuki — 1941 
us t re l jen kot talec), de lavec . 
H R V A T S K I T R G (1919) - ( K S 
D. Kvedra ) 
I L Č E V A U. (1971) - (KS Tur-
nišče) 
A n k a ( 1 9 1 4 - 1 9 4 2 ) in Rudi 
( 1 9 1 4 - 1 9 7 0 ) Ilec, akt ivis ta O F , 
Rud i p o vojni pol i t ik . 
J A D R A N S K A U. (po 2. sv. voj-
ni) - (KS D. Kvedra ) 
J E N K O V A U. (1971) - (KS D. 
K v e d r a ) 
S i m o n J e n k o (1835 Sorsko pol je 
— 1869), pesn ik . 
J E Z O V A U. (1971) - (KS Tur-
nišče) 
M a k s Jeza (1918 H a j d i n a — 
1944), š tuden t , publ ic is t , part i-
zan . 
J U R A N Č I Č E V A U. (1974) -
( K S B. Z iher la ) 
V inko Ju ranč i č (1905 Drbet inc i 
— 1942), s a d j a r , par t izan . 
J U R Č I Č E V A U. (1971) - (Sp. 
H a j d i n a ) 
J o s i p Jurč ič (1844 M u l j a v a — 
1881 L jub l j ana ) , p isa te l j . 
K J E Z E R U (1984) - (KS Budi-
na— Brst je) 
K M I T R E J U (1971) - (KS L 
S p o l e n a k a ) 
K A J U H O V A U. (1971) - KS F. 
O s o j n i k a ) 
Karel D e s t o v n i k - K a j u h (1922 
blizu Šoš tan ja — 1944 Bele Vo-
de), pesnik , pa r t i zan . 
K A R I Ž E V A U. (1971) - (KS F. 
O s o j n i k ) 
Hi la r i j Kar iž (1908 N a b r e ž i n a 
pri Trs tu — 1944 ubi t v Trstu) , 
u r adn ik v P tu ju , sode lavec OF . 
K R Č E V I N E , ime zemlj išča , na-
p re j od P tu jsk ih topl ic . 
K E L E M I N O V A P O T - (Ore 
šje) 
J a k o b K e l e m i n a (1882 Vinski 
Vrh pri O r m o ž u — 1957 Ljubl ja -
na) , ge rmanis t , pubi ic is t . 
K E R E N Č I Č E V A U. (1974) -
( K S Bud ina — B r s t j r ) 
Jože Kerenč ič (1913 Jas t rebci — 
1941 us t re l jen) , pi-,a;elj, k o m u -
nist. 
K E R S N I K O V A U. (1^77) - (KS 
L S p o l e n a k a ) 
J a n k o K e m i k ' Lukovica 
1897 L jub l j ana , p c c pan Brdo), 
p isa te l j . 
K E r r E J E V A U. (1971) - (KS 
O. Meglič) 
Drago t in Ket te (1876 Prem — 
1899 L jub l j ana ) , pesnik 
K I C A R , nase l je ob levi s trani v 
smeri Slov. gor ic 
K L E P O V A U. (1987) - (Krčevi-
na pri P tu ju) 
Jože K lep -Smeh (1912 Rabe lč ja 
vas - 1985 L jub l j ana ) , borec , 
pol i t ik . 
K O G E J E V A P O T (1971) - (KS 
T. Žn ida r i ča ) 
Jože (1914 1942) in Mar i j a 
( 1 9 1 3 - 1 9 4 2 ) , pa r t i zana . 
K O K O L O V A U. (1974) - (Ro 
gozn ica ) 
Ivan Kokol (1909 Grl inc i 
1942 ust re l jen) , ces tar , par t izan . 
K O R E S O V A L . (1974) - (KS L 
S p o l e n a k a ) 
Mar t in Kores (1896 Č e r m o ž i š e 
— 1941), k l jučavn iča r , sode lavec 
O F . 
K O S O V E L O V A L . (1971) -
( K S O. Meglič) 

S rečko Kosovel (1904 Sežana 
1926 T o m a j ) , pesnik . 
K R A I G H E R J E V A (1974) 
( K S B. Z iher la ) 
Boris Kra igher (1914 Giradišče 

- 1967 Sremska Mitrovica) , ko-
muni s t , poli t ik. 
K R A J E V N A S K U P N O S T BO-
RISA Z I H E R L A (1978) 
Boris ZiherI (1910 Trst 1976 
L jub l j ana ) , marks is t ični f i lozof . 
KS B R A T O V R E ^ (1978) 
M i r k o Reš (1917 Vintarovci -
1942), Vinko Reš (1921 1942), 
Kos t j a Reš (1928 1942), sode-
lavci Lackove čete. 
KS B U D I N A - B R S T J E (1978) 
KS D U Š A N A K V E D R A (1978) 
D u š a n Kvede r (1915 Šen t ju r pri 
Ce l ju - 1966 Beograd) , genera l , 
n a r o d n i hero j . 
KS I R A N C A O S O J N I K A 
(1978) 
F r a n c O s o j n i k - K o s t j a (1900 Ja-
nežovci — 1942), ml ina r , sodela-
vec Lackove čete. 
KS IVANA S P O L E N A K A 
(1978) 
Ivan S p o l e n a k (1901 Breg pri 
P tu ju — 1940 N o v o Cel je) , ko-
vač, komun i s t . 
KS J O Ž E T A P O T R Č A (1978) 
Jože Potrč (1903 Janežovc i — 
1963 L jub l j ana ) , zd ravn ik , publ i -
cist, marks is t . 
KS O L G A M E G L I Č (1978) 
Olga Megl ič (1910 Krmin -
1942 Mar ibo r ) , k o m u n i s t k a . 
KS S P U H L J A (1978) 
KS T O N E T A Ž N I D A R I Č A 
(1978)_ 
T o n e Ž n i d a r i č (1913 Nova vas 
pri P tu ju — 1944 Radovi t ič i ) , ko-
mun i s t , publ ic is t . 
KS T U R N I Š Č E (1978) 
K R A M B E R G E R J E V A P O T 
(1953) - (KS F. O s o j n i k a ) 
F r a n c K r a m b e r g e r (1894 Krčevi-
na pri P tu ju — 1942 Most je) , 
p leskar , Lackov borec . 
K R A T K A U. (1974) - KS F. 
O s o j n i k a ) 
K R C E V I N A P R I P T U J U , nase 
Ije severno o d Ptu ja . 
K R E M P L J E V A U. (1919) -
( K S D. K v e d r a ) 
A n t o n Krempl (1790 Polički Vrh 
pri G . R a d g o n i — 1844 Mala 
Nede l j a ) , n a r o d n i budi te l j , du-
hovnik , zgodov ina r . 
K U H A R J E V A U. (1974) 
(Oreš je) 
Š te fan K u h a r (1921 Markiševci 
pri M. Sobot i — 1941), n a r o d n i 
he ro j , komun i s t . 
K V E D R O V A U. (1974) - (KS J. 
Potrča) 
D u š a n K v e d e r (1915 Šen t ju r pri 
Ce l ju — 1966 Beograd) , n a r o d n i 
hero j , genera l . 
L A C K O V A U. (1953) — ( K S D. 
Kvedra ) 
Jože Lacko (1894 Kicar - 1942), 
kmet in borec . 
L A N G U S O V A U. (1971) - ( N o -
va vas) 
M i r k o Langus (1905 P tu j -
1944), t rgovski p o m o č n i k , par t i -
zan , in nečak Pavel Langus 
( 1 9 2 4 - 1944), par t izan . 
L A Z A R J E V A U. (1974) - ( K S 
L S p o l e n a k a ) 
F r a n c Lazar ( 1 9 0 6 - 1 9 3 7 ) , de la-
vec, špansk i borec . 
L E V S T I K O V A P O T (1919) -
KS F. O s o j n i k a ) 
Fran Levstik (1831 Sp. Ret je pri 
V. Laščah - 1887 L jub l j ana ) , pi-
satel j . 
L I N H A R T O V A U. (1971) ( K S 
L S p o l e n a k a ) 
A n t o n T o m a ž Linhar t (1756 Ra-
dov l j i ca 1795 L jub l j ana) , dra-
mat ik . 
I J U D S K I VRT (1971) (KS F. 
O s o j n i k a ) 
Tud i s t a ro loka lno ime za ta pre-
del . 
V I A C U N O V A U. (1974) - (KS 
Bud ina Brstje) 
Ivan M a c u n (1821 Biš 1883 
G r a d e c ) , l i terarni zgodov ina r . 
M A I S T R O V A I . (1971) - (KS 
bra tov Reš) 
Rudo l f Mais te r (1875 Kamnik — 
1934 Mar ibor ) , pesnik in s loven-
ski genera l . 
M A J D I N A P O T (1971) - (KS 
Turn i šče) 
Son j a F a j s - M a j d a (1928 Stojnci 

1945 Bratislavci) , pa r t i zanka . 
M A R I B O R S K A C E S T A (1919) 
M E D VRTI (1919) (KS D. 
Kvedra ) 
M E G L O V A P O T (1971) - (No-
va vas) 
Vinko Megla (1921 T o m a ž -
1942), pa r t i zan . 
M E J N A C. (že 1953) - (KS Tur-
nišče) (se n a d a l j u j e ) 

ŽLAHTNA GNILOBA POZNE TRGATVE NA KOGLU 

Vsako vino ima svojo govorico 
Meglice so se podile po nižini tisto sobotno dopoldne, ko nas je go-

spodar Franci Cvetko povabil na trgatev. \a trgatev, ko je že minil 
Martin, ko je novo vino že zdavnaj prestalo pokušnjo. T Cvetkovem vi-
nogradu na h oglu pa je bilo tistega novembrskega dne živahno in gla-
sno. Irgači so skrbno rezali že skoraj povsem posušene grozde. Prav ta-
ko skrbno so pobirali vsako grozdno jagodo, saj so se te osule z grozda 
že oh najnežnejšem dotiku. Da hi se na tej trgatvi nazohal — ne, to ne. 
,/esenske meglice, sveže noči, vlaga so grozdje obdale z gnilobo — žlaht-
no gnilobo, ki daje vinu iz tega grozdja plemenitost — pesniki bi našli 
gotovo boljše in več besed za vino pozne trgatve, izbora, jagodnega izbo-
ra aH še kaj drugega. 

Franci Cve tko je pustil le tošnj i 
pr idelek sor te ke rne r zoreti vse 
d o s red ine n o v e m b r a , za to se j e 
g rozd j e že d o d o b r a »na lez lo« 
ž lah tne gni lobe . O b tem se j e za-

radi lepih, top l ih , sončn ih dni v 
g rozdn ih j a g o d a h n a b r a l o poleg 
d r ugega tudi to l iko s l a d k o r j a , da 
b o vino te t rgatve l ahko označe-
val kot izbor. D a n red z a d n j o le-
t o š n j o t rgatvi jo na Koglu so Cve-
tkovi trgači s k r b n o odbra l i s po-
samezn ih g rozdov p r i m e r n o pre-
zrele in s p l emen i to p lesn i jo ob-
d a n e g rozdne j a g o d e , ka ter ih sok 

b o v kleti in s tek len icah dozore-
val v v ino j a g o d n e g a izbora. 
Z a n j mnogi s t rokovn jak i t rd i jo , 
da p o m e n i na jv i š jo k a k o v o s t n o 
s t o p n j o posebn ih trgatev. 

Franc i Cve tko sp reml ja v ino 
od g rozda na trsu do n e g o v a n j a 
v s o d u in zo ren j a v s teklenici . S 
svoj imi posebn imi t rga tvami se 
je že večkrat poda l v vel iko tve-
g a n j e , s a j bi se ob deževni jeseni 
l ahko zgodi lo , da od g rozd j a , ki 
ga j e nameni l za ka te ro od po-
sebnih t rgatev, ne bi os ta lo nič. 
Poleg pos lovnega tveganja pa so 

tovrs tne iz jeme na p o d r a v s k e m 
v i n o r o d n e m r a j o n u vseskozi de-
ležne b u d n e g a s p r e m l j a n j a in 
kont ro l u p r a v n e g a o r g a n a za 
kmet i j s tvo in Kmet i j skega zavo-
da . Vsako p o s e b n o trgatev je po 
naši z a k o n o d a j i p o t r e b n o pri ja-
viti. 

Trgatev je bila k o n č a n a pre j , 
kot je uspe lo soncu prodre t i sko-
zi o b l a k e in meglice. Pa s e j e na-
mes to n jega iskril v kozarc ih lan-
ski kerner , ki ga je o b letošnji tr-
gatvi g o s p o d a r še p o s e b e j sveča-
no in p o n o s n o točil. Vino si j e to 
go tovo zasluži lo , a tokra t zdravi-
ca ni veljala ke rne r ju , a m p a k roj-
stvu sina. Le tošn ja trgatev ker-
ner ja in n j e n o v ino bos ta za to za 
Franci ja Cve tka še p o s e b e j dra-
gocena . Cjotovo letošnji ke rne r 
ne bo šel t ako z l ahka od hiše. 

Kogl je grič nad Veliko Nede -
ljo. G r b , ki ga i m a j o n a l e p k e na 
s tek lenicah Cve tkovega vina, j e 
iz vzhodnega v h o d n e g a por t a l a 
ve l ikonede l j skega g radu . Priča o 
750-letnici z g o d o v i n e kra ja . N a 
Koglu pa stoji v inogradnišk i 
dvorec iz leta 1820 z iz rednimi 
v inogradn išk imi legami in boga-
to v inogradn i ško t rad ic i jo . Vino-
gradi na Koglu so n a m r e č ome-
njeni že v u r b a r j u iz leta 1542 kot 
last nemškega vi teškega reda 
križnikov. 

Dan se je obrnil, kot bi pihnil. 
Preša je glasno stiskala že skoraj 
povsem suho grozdje, gospodar je 
odzravljal zdravicam, vinograd se 
je zavil v temo, zazvenela je pesem 
in v dolini so utripale luči . . . 
Franci Cvetko si lahko obeta 
žlahtno letino, letino, ki bo v dru-
žinski kroniki ostala neizbrisna, 
ki je na Kogl prinesla vznemirje-
nje ob rojstvu novega življenja in 
nadaljevanje vinogradniške tradi-
c i j e . . . N a V 

Vaščanom 
Grajene 

ž e do lgo je , kar so me nekater i 
vaščani G r a j e n e us tno , pa tudi 
p i sno vabili , da n a j bi o n j ihov ih 
z d r a h a h g lede vode , ki je vir ži-
v l jen ja , j a v n o pisal . N j i h o v e m u 
odzivu se žal n isem odzval . Č a s 
me je prehitel in m e d t e m je v 
T e d n i k u bi lo o b j a v l j e n o kar ne-
k a j pr i spevkov o tem, kako »žu-
li« neka te re vaščane v G r a j e n i . 
Ugo tav l j am, da se spori in neso-
glas ja s e d a j še bo l j s t o p n j u j e j o , 
kar prav go tovo ni bil n a m e n ob-
j ave pr i spevkov v T e d n i k u in p o 
radiu . 

Men im, da j e ž iv l jenje v da-
našn j ih časih vse težje. Vlada 
n a m že v n a p r e j govor i , da bo še 
težje. Z a k a j si so sed j e v G r a j e n i 
ne bi mogli ponud i t i roke spra-
ve? Z a k a j ne bi zakopa l i b o j n e 
sekire, sedli za mizo ter se brez 
ob tožb in g r o ž e n j l epo pogovor i -
li o vsem, zlasti pa g lede vode . 
N a j b o l j š a rešitev, bi po m o j e m 
m n e n j u bila, d a bi resno in slo-
žno razmislili o tem, d a bi se pri-
ključili na mestn i v o d o v o d . T o 
res ne bo pocen i . T r e b a bo zbrat i 
p o t r e b e n dena r . M n o g o pa l ahko 
sami pr i spevate , zlasti z i z k o p o m 
kana la za položi tev p r i m a r n e g a 
v o d o v o d n e g a o m r e ž j a . P repr ičan 
sem, da ima m o r d a kater i izmed 
vas celo us t r ezno m e h a n i z a c i j o ! 
Z a k a j se to re j gres te n e k a k š n o 
b e s e d n o vo jno p o zgledu Vevča-
nov v da l jn i M a k e d o n i j i , s a j s m o 
Slovenci znani d o m a , pa tud i v 
svetu, da smo ku l tu rn i l jud je , p a 
se za to , ker vam ( s a m o neka te -
rim) p r i m a n j k u j e vode , res ni tre-
ba celo j a v n o ob toževa t i . . 

F r a n j o Hovn ik 

V Dornavi bodo glasovali 
9. decembra 

Ko so v oddelku za občo upravo občine Ptuj delali analizo o krajevnih sa-
moprispevkih v ptujski občini, so ugotovili, da se v več kot polovici krajevnih 
skupnosti v tem obodbju izteka dosedanji prispevek. Zato se v teh skupnostih 
pospešeno pripravljajo na uvedbo novih oziroma podaljšanje. 

Drugo decembrsko nedeljo bodo imeli referendum v krajevni skupnosti 
Dornava. Na zborih krajanov so temeljito razpravljali o krajevnih težavah in 
potrebah. Referendumski program je usklajen in čaka, da ga občani z glasova-
njem potrdijo. Vodstvo krajevne skupnosti predlaga, da bi v novem srednjero-
čnem obdobju delavci plačevali eninpolodstotni krajevni samoprispevek, upo-
kojenci en in kmetje 1,5 odstotka od letnega katastrskega dohodka, občani na 
delu v tuji pa enkrat letno prispevek v dinarski protivrednosti 150 DEM. 

V letih 1991 -95 želijo v krajevni skupnosti Dornava urediti in modernizi-
rati nekatere krajevne in občinske ceste. Zgradili bodo dodatno cestno razsvet-
ljavo, uredili večnamenski prostor v Dornavi in Mezgovcih ter zunanjost zgrad-
be krajevne skupnosti. Del denarja bodo porabili tudi za vzdrževanje drugih 
objektov in naprav, ki služijo potrebam krajanov. Tajnica krajevne skupnosti 
Anica Šegula je povedala, da bodo glasovalna mesta 9. decembra odprta od 7. 
do 18. ure in da pričakujejo, da se bodo krajani tudi tokrat odzvali. Od njihove 
odločitve je v veliki meri odvisno, kako uspešni bodo v bodoče pri reševanju ži-
vljenjskih in drugih potreb v krajevni skupnosti. 

Denarna nadomestila 
brezposelnim krajši čas 

Pripravljajo se spremembe zakona o podjetjih ter zakona o zaposlovanju in 
zavarovanju za brezposelnost. Delegati v republiški skupščini naj bi o obeh raz-
pravljali hkrati, tako bo vsaj zahteval sekretariat za delo, saj bi v nasprotnem 
primeru odpuščeni delavci ostali prepuščeni samo sebi. 

Predlagane spremembe zakonodaje zmanjšujejo pravice brezposelnih. Ta-
ko naj bi za začasno odpuščene delavce poskrbela podjetja sama, pa tudi za 
trajno presežne delavce s prekvalifikacijo, prerazporeditvijo in podobno. Ce v 
šestih mesecih za delavce, ki so trajni presežek, podjetja ne bi našla rešitev, naj 
bi zanje poskrbela država. 

Tudi denarna nadomestila za čas brezposelnosti naj bi se znižala in naj bi 
bila za vse delavce enaka. Predlog sprememb tako predvideva, da naj bi bilo de-
narno nadomestilo 60 odstotkov dohodka v zadnjih treh mesecih, najnižje de-
narno nadomestilo pa 80 odstotkov zneska, ki zagotavlja materialno in socialno 
varnost (2.830 dinarjev). Tudi čas prejemanja tega nadomestila naj bi skrajšali 
na šest mesecev. 

Ali ho država pomagala podjetjem pri prekvalifikaciji ali dokupu delovne 
dobe za presežne delavce, je odvisno od denarja, saj so zahtevki podjetij že da-
nes večji od možnosti, trenutno pa denarja za to sploh ni. Podatek, da se število 
brezposelnih v Sloveniji poveča vsak mesec za 1.000 delavcev in v bližnji pri-
hodnosti ni videti, da bi se to ustavilo, kaže, da nas čakajo še težji časi. [sj^v 

ZALPM TELEFON za otroke, ženske, družino, žrtve nasilja 

Telefon zate: 061/323-353 
v Ljubljani od letošnjega marca deluje samostojna neinstucionalna skupi-

na ljudi .Asociacija žensk, ki jo poznamo po ZAUPNEM TELEFONU. Na tele-
fonski številki 061/323-353 vsak dan od 16. do 21. ure skupina prostovoljcev 
brezplačno sprejema v svojem prostem času telefonske pozive ljudi, ki želijo na-
svet. vzpodbudo, morda le toplo besedo, ko se znajdejo v stiski. 

Zdaj so se odločili, da pripravijo neke vrste priročnik K.A\n KDAJ'' 
KDO? To naj bil vodnik in pomočnik mlademu člo\eku in njegovim najbližjim 
na poti skozi iskanje ustrezne pomoči. Pri oblikovanju vsebine priročnika priča-
kujejo pomoč, mnenja, predloge in ideje organizacij, društev, skupin ali posa-
meznikov. 

v torek. 11. decembra, pa pripravljajo ob 17. uri v prostorih Zveze prijate-
ljev mladine Slovenije na Miklošičevi 16 v Ljubljani instruktažo za nove prosto-
voljke in prostovoljce, ki bi želeli žrvtovati del prostega časa za to, da bi poma-
gali ljudem v stiski. Interesenti se lahko prijavijo tudi na telefonsko številko Za-
upnega telefona. N. V. 

90 let Gočlove mame 
Redki so l j ud j e , kot je El izabeta Plohi iz Zagoj ičev , ki je 3. no-

v e m b r a letos d o p o l n i l a 90 let svojega ž iv l jenja . G o č l o v a m a m a , kot ji 
p rav i jo po d o m a č e , j e vse svoje ž iv l jen je g o s p o d i n j i l a d o m a na kmeti-
ji in ne pozna n o b e n e g a p o s e b n e g a recep ta za v isoko s tarost . Svoj vi-
soki ž ivl jenjski j u b i l e j je p r aznova l a v krogu svojih n a j d r a ž j i h . V ži-
v l j en ju je rodi la deve t o t rok , a so os ta le žive še tri hčerke . Poleg hčera 
ji je pr iš lo voščit tudi t r ina js t v n u k o v in kar dva jse t p r a v n u k o v . Čest i t -
kam se p r i d r u ž u j e m o tudi mi v i m e n u naših bralcev. 

-O M 

Ptujski kruh jedo 
tudi drugje 

F*tujski peki de l a jo sedem dni v t e d n u . Z a r a d i t rgovine so svoj 
de lovnik poda l j ša l i za en dan . Po n j ihov ih izdelkih pa tudi sicer ved-
no bo l j p o v p r a š u j e j o . P tu jska p e k a r n a peče kruh za V a r a ž d i n ; t am 
k u p i j o tudi p rece j s laščičarskega in pekovskega peciva. V p r i h o d n j i h 
mesecih b o d o p tu jsk i k ruh in pecivo jedl i tudi v M a r i b o r u in L jub l ja -
ni. N o v a tržišča se o d p i r a j o zaradi kakovos tn ih izdelkov in k o n k u r e n -
čnih cen. Peka rne Vinko Reš p r o d a j a j o svoje izdelke po nižj ih c e n a h 
kot neka te re d r u g e s lovenske peka rne . V D r a v o g r a d u s tane na p r i m e r 
k i logram par i škega k r u h a 19,60 d ina r j ev , v G o r n j i Radgon i 18,75, v 
F^uju pa 14,80 d ina r j ev . Dražj i k ruh j e d o tudi v M a r i b o r u , k je r so v 
zadn j ih mesecih dvakra t »poprav l j a l i « cene. 

V Ptuju so k ruh podraži l i 12. n o v e m b r a . V to so j ih prisil i le ved-
no večje ob remen i tve . Te so v s t ruktur i ce lo tnega p r i h o d k a lani znaša -
le 17,64 ods to tka , v le tošnj ih devet ih mesec ih pa že 25,34. O b n o v e m -
brski podraži tv i niso vedeli , da se bo čez n e k a j tudi podraž i l a m o k a . 
Za z d a j zarad i tega cen ne b o d o poviševal i . 

V p r e d p r a z n i č n i h in p razn ičn ih d n e h b o d o peki delali s p o l n o 
pa ro . T r e n u t n o na mesec speče jo 330 ton k r u h a in pekovskega pec iva . 
O k t o b r s k a p r o i z v o d n j a je bila celo večja kot lani v e n a k e m mesecu in 
tudi večja od sep tembrske . 

V teh d n e h b o d o v p r o d a j a l n e poslal i ka jzer ice in žeml j ice , paki -
rane v mrežah . 

Pr ičakovat i je , da se b o d o tudi p tu jsk i peki kma lu odloči l i , d a 
b o d o nede l j sko p r o i z v o d n j o p roda j a l i po višjih cenah . V L jub l j an i že 
n e k a j časa ob n e d e l j a h p r o d a j a j o k ruh draž je , in to za dva j se t ods to t -
kov. Sicer pa je t r e n u t n o Jugos lav i ja ed ina d ržava v Evropi , k je r trgo-
vine d e l a j o tudi ob nede l j ah . Iz jeme n a j bi bili le tur is t ični kraj i . C e 
pa trgovci k l jub t emu de la jo ob n e d e l j a h , so cene zarad i visokih dav-
kov veliko višje, kot ponavad i . Delovni čas trgovin pa s t rogo n a d z o -
ru je jo . 

M G 

Gočlova mama na svoj 90. rojstni dan z vnuki in pravnuki. (Foto: Lau-
ra) 
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NAŠE VASI POD DROBNOGLEDOM 

Cirkulane jeseni 
Cjrkuhne so romantičnn vusicn. Cruču belih hiš sredi doline Hele je nn majhni vzpetini. Del potočku je 

/arušeen /. leskami, vrbami in drugim grmičevjem, kot pas se vleče čez dolino. Ob našem obisku so bili okoli-
ški griči odeti v jesenske barve, lople barve so se prelivale » tako lepih tonih, kot jih premore le jesen. Sv. Bar-
bara aH Vareš, kot se je kraj imenoval včasih, je videti jeseni kot prebivališče boemov. 

Kra j se je v haloški mikrocen-
ter razvil v zadn j ih slo letih. Med 
o b e m a vo jnama so v Cirki i lanah, 
takrat še Sv. Barbari , imeli štiri 
gosti lne, prav toliko trgovin, pe-

karno, kovača, k l jučavničar ja in 
šiviljo, v bližini pa še usn ja rno in 
čevl jar ja . Pred prvo vojno so 
imeli v kraju ple tarsko šolo, pa 
so jo prestavili na Ptuj, tu pa je 
ob vsesplošnem nap redku utoni-
la v pozabo. 

Po drugi vojni je kra j nazado-
val, obrtnikov ni več, ne dveh 
knjižnic, (skoraj) ne društev in 
vaških sejmov. Z nekdan j im pi-
sanim živl jenjem v vasi se kl jub 
t rudu nekater ih ne more jo več 
ponašat i . Kra j se je začel hitreje 
razvijati, ko so l judje dobili po-
vezavo s svetom po asfal tni cesti 
in vodovod. 

Na levi strani ceste od Borla 
proti C i rku lanam se kra j začne s 
pod i ra joč im družben im objek-
tom, ki je še na jbo l j p o d o b e n za-
puščenemu skladišču. Okolica 
Merca tor jeve trgovine na desni 
bi bila lepo ure jena , če v nasadu 
nizkega grmičevja ne bi bilo pra-

vo smetišče. Kl jub košu za smeti 
pred p r o d a j a l n o so ostanki send-
vičev in vsemogoče embalaže ob 
kanti , na cesti in v obcestnem 
ja rku . Okra sno grmičevje pa pre-
rašča še trava. 

Središče kra ja s cerkvijo sv. 
Barbare , ku l tu rno dvorano , šolo 
in vrtcem je bol j z a n e m a r j e n o 
kot ure jeno. Že več mesecev se iz 
pre t rganega kanal izaci jskega vo-
da včasih bol j drugič m a n j cedi 
o d p a d n a tekočina od kul turne 
dvo rane po cesti j n i m o šole in 
polni nosove l judi. Krajevnega 
u rada in pošte v Ci rku lanah ni 

težko najt i . Svoje usluge nudita v 
na jbo l j zapuščeni hiši kraja. Ste-
ne so črne in tako zanemar jene , 
da bi n e k d a n j o barvo zunan jega 
ometa odkril le še s t rokovnjak . 

morda pa bi s e j e spomni l še kdo 
z dobr im s p o m i n o m . 

Okolica šole in cerkve je lepo 
ure jena , splošnega vtisa o središ 
ču vasi pa ne more popravit i . Ob 
ograj i vrtca je visok plevel, ob 
krajevni dvorani prav tako. Na 
zahodni strani pobočja jc ureje-
no naselje novih hiš. Te niso nič 
več haloške, nizke in s s lamo kri-
te. Podobne so takšnim, kot smo 
jih bol j vajeni iz predmest i j . 

Pokopališče ima jo na vrhu po-
bočja . Je brez ograje , kar tam-
kajšnj im prebivalcem pride kar 
prav, sa j se jim za od lagan je 
smeti ni po t rebno sklanjati čez 
nadležno prepreko. Tako velike-
ga smetišča ob pokopal išču oce-
njevalca vasi namreč še nisva vi-
dela. Razteza se ob vsem vzhod-
nem in južnem robu pokopal iš-
ča. Kljub urejeni deponi j i so Ha-
ložani preveč razvajeni , da bi 
upoštevali pokopal iški red, ki je 
vzorno napisan ob vhodu na po-
kopališče. Grobovi so kl jub legi 
na pobočju lepo urejeni in utrje-
ni, poti so posute s peskom. 
Postgotska kapela sv. Viljema iz 

17. stolet ja je zelo poškodovana 
in uničena zaradi starosti , kl jub 
temu pa v notranjost i čista. V 
n je j je grobnica boriskih grašča-
kov. Tudi mrtvašnici zob časa ni 
prizanesel . Če bi l judje iz okolice 
Ci rkulan tudi pri od lagan ju sme-
ti upoštevali pokopal iški red, bi 
bilo pokopal išče eno naj lepše 
urejenih na neravni zemlji . 

Kl jub temu da v Halozah zra-
ste m a n j trave kot v ravnini, je 
t amkajšn j i prebivalci ne pospra-
vljajo preveč vestno. V obcestnih 
jarkih so pogosto pozabili kositi. 

Zarad i urejene okolice šole, 
cerkve, dobr ih cest, vzorne bliž-
nje okolice vrtca, urejenega po-
kopališča — pa zaradi smetišča 
ob pokopal išču , smeti pred trgo-
vino, kanalizaci jskega j a rka kar 
po cesti in razpada joče upravne 
stavbe smo Ci rku lanam dali 
sp lošno oceno 6,2. M. Samec 

J. Bračič 

Cirkulane jeseni 

Razpadajoči zid upravne stavbe v Cirkulanah 

Smetišče pokopališča je za Haložane premajhno, zato so smeti vsenao-
krog 

Dosedanje 
ocene 

v dosedanjem ocenjevanju 
krajevnih središč v ptujski ob-
čini smo z oceno do vključno 5 
ocenili Destrnik, Irnovsko 
vas, Leskovec, in Zavrč. Oce-
no nad pet do vključno šest 
smo dali Doleni, l.«»vrencu, 
Markovcem in V itomarcem, z 
oceno nad šest do vključno se-
dem pa smo ocenili I)ornavo, 
Žetale, Ptujsko (Joro, Hajdi-
no, (irajeno, .luršince, Cirkov-
ce, Cirkulane. Oceno nad se-
dem so dobili Ciorišnica (7,5), 
Videm (7,5) in Polenšak 
(7,35). 

Cerkev sv. Barbare ima najvišji /vonik v mariborski škofiji 

Upokojenci vse bolj odločni 
Pokojnina je z delom pridobljena pravica in jo mora spoštovati vsa-

ka družba, je hi hi poudarjeno na posvetu predstavnikov društev upoko-
jencev 1'odravja, kije bil 2(1. novembra » prostorih društva upokojencev 
Maribor I a bor. /a zahteva je bilo glavno vodilo — tako ob razpravi o 
novem zakonu o pokojninskem in invalidskem zavarovanju kot o proble-
mih usklajevanja pokojnin. 

Posvet je pripravila Mestna 
zveza društev upokojencev Mari-
bor, utleležili pa so se ga pred-
stavniki, v glavnem predsedniki 
društev in zvez upokojencev , po-
leg gostiteljev še iz občin Lenart, 
Ormož , Ptuj in Slovenska Bistri-
ca. / a uvod so prebrali dve pi-
smi. ki ju je Mestna zveza 1)U 
Maribor poslala p redsedn ikoma 
slovenske vlade in skupščine, v 
katerih opoza r j a jo , da niso poza-
bili na obl jube , ki so jih da ja le 
posamezne s t ranke pred volitva-
mi, danes pa de la jo drugače. 

O obeh glavnih temah sta go-
vorila Stanko I h a l e , predsednik , 
in Janez L.rjavec, podpret isednik 
Zveze društev upokojencev Slo-
venije. V razpravi sta odgovar ja -
la na številna vprašan ja in pobu-
de predstavnikov iz posameznih 
občin. 

V razpravi sta se oglasila tudi 
predstavnika mariborskih upo-
kojenskih strank Cernet ič za 
Sive pante r je in Sisinger za De-
mokra t ično zvezo upokojencev . 
Navzoči so pazlj ivo prisluhnili 

p r izadevanjem obeh strank za 
pravice upokojencev , bili pa so 
proti p ropagand i za posamezno 
s t ranko. l \ ) u d a r j e n o je bilo, da 
je Zveza društev upokojencev 
nads t rankarska organizaci ja in 
bo vedno odločna v boju za po-
ložaj upokojencev v okviru velja-

Na posvetu jv predsednik Stanko 
Ihale podelil priznanja /DUS 
dvanajstim društvom iz Podravja. 
ki delujejo že 411 let. Z naše}>a ob-
močja so priznanja prejela DU 
Ptuj. Pra^ersko, Slovenska Bistrica 
in Središče oh Dravi. 

vne zakonoda je . Osebna zadeva 
vsakega upoko jenca pa je, ali se 
bo vključil ali ne vključil v ta ali 
oni s indikat , pol i t ično s t ranko, 
društvo in p o d o b n o . 

V razpravi so dali eno tno pod-
poro d o s e d a n j e m u delu Z D U S 
in n jenemu pr izadevanju za uve-
ljavitev dopolni l k osnutku slo-
venske ustave ter zakona o po-
kojn inskem in inval idskem zava-

rovanju . l a zakon bo eno tno 
urejal tudi tiste pravice, ki ,o se-
d a j zapisane v zveznih predpis ih . 
Prav tako so soglašali z dogovo-
rom o uskla jevanju pokojn in , 
kjer je bilo treba neka j žrtvovati, 
saj ni denar ja in upokojenc i mo-
rajo deliti usodo še ak t i \n ih de-
lavcev. Zavzeli so se tudi za po-
moč prizadetim po poplavah . 

Menili so, da bi bilo treba v 
javnih občilih več objektiv nejših 
in razumljivejših in formaci j o 
položaju upokojencev . l ud i po-
datek. da bo v Sloveniji kmalu 
en upoko jenec na dva zaposlena , 
ne sme biti preveč zaskrbl ju joč , 
saj se v nekaterih razvitih drža-
vah že pr ibl ižujejo razmerju 1:1. 
Bolj nas mora skrbeti poda tek , 
da je v Sloveniji od vseh upoko-
jencev kar 23 % invalidskih s 
povprečno de lovno d o b o 17 let 
in da se mnogi od teh še kar 
us tvar ja lno ukva r j a jo z donosni -
mi dopolni ln imi de javnostmi . 

Na posvetu so se pogovorili 
tudi o delu društev, članarini , saj 
d ružbene pomoči za druš tveno 
dejavnost ne bo, in o drugih 
vprašanj ih , ki z an ima jo upoko-
jence. Dejstvo, da je v Sloveniji 
kar četrtina vseh volilcev upoko-
jencev, zagotavl ja , da bo z njimi 
morala resno računat i vsaka 
s t ranka. 

F F 

Problem integrirane vzgoje 
in izobraževanja 

že nekaj let se v strokovnih krogih vseh, ki se ukvarjamo /. usposabljanjem 
razvojno motenih otrok, vrstijo polemike o integrirani vzgoji in izobraževanju • 
okviru rednih osnovnih šol. .\aše dileme »za« in »proti« pa so našle odmev tudi > 
okoljih, ki jim je s psihopedagoškega in socialnega vidika obravnave problem in 
vedenje (znanje) o usposabljanju malo znano ter v sedanji obliki dela vidijo le se-
gregacijo in »posebnost«, ki jo je potrebno povsem aH delno odpraviti. 

Pri tem novotvorci in zagovorniki 
integriranega sistema v naši družbi in 
sedanjih razmerah izhajajo predvsem 
iz naslednjih argumentov: 

- \idiki čustvenosti - staršem in 
okolju, ki ima takega otroka ali mla-
dostnika. preprečiti spoznanje in zna-
nje. ki ga potrebuje pri vzgoji in izo-
braževanju otroka za čim primernejšo 
kasnejšo vključitev v življenje in delo. 

družbi ponuditi ceneno finan-
čno varianto, ukiniti šole s prilagoje-
nim programom, vključiti otroke v 
enoten šolski prostor po možnosti 
s sedaj veljavnimi normativi in nači-
nom dela. 

Pregled modelov integracije v svetu 
nas opozarja, kako občutljivo je po-
dročje integracije otrok z motnjami \ 
telesnem in duševnem razvoju in da 
nobenega modela ne bi smeli avtoma-
tično prenašati v naš prostor. Organi-
zacija vzgoje, izobraževanja in uspo-
sabljanja je odvisna od kulturnih, so-
cialnih, ekonomskih, kadrovskih in 
drugih dejavnikov. 

Starši in učitelji morajo biti sezna-
njeni z realnimi problemi in prav star-
šem ne smemo dajati nobenih nereali-
stičnih pričakovanj o integriranem 
usposabljanju. Nepremišljena zaleta-
vost zaradi trenutne aktualnosti pro-
blema bi prinesla več škode kot kori-
sti tudi zaradi nedorečene znanstvene 
raziskave vseh vidikov tega problema, 
neustrezno in slabo izobraženih stro-
kovnjakov ter slabo pripravljenih uči-
teljev. 

Dr. Egidija Novljan predstavlja v 
naši strokovni literaturi na osnovi iz-
kušenj v Evropi različne vzorce inte-
gracijskih stopenj in integracije. Mor-
da je za nas najbližji Zakon o enotni 
osnovni šoli v Italiji, ki točno določa: 

— v razredu, kamor je vključen I 
otrok z motnjo v telesnem in dušev-
nem razvoju, ne sme biti več kot 20 
učencev, 

— v razredu smeta biti največ 2 
otroka z motnjo v telesnem in dušev-
nem razvoju. 

— z vsakim otrokom z motnjo v te-
lesnem ali duševnem razvoju mora 

najmanj 6 ur tedensko delati special-
ni pedagog — ta obravnava največ 4 
otroke. 

Model »socialne integracije« je 
kmalu izgubil družbeno osnovo; stro-
ški so preveliki. 

V ZR Nemčiji se sistem šolanja od 
pokrajine do pokrajine razlikuje: 

" otroci z manjšimi učnimi težava-
mi so v redni osnovni šoli deležni po-
moči celotnega teama strokovnjakov 
- - tedenski posvet defektologa z uči-
teljem. 

- v oddelku je 12 otrok brez mo-
tenj in 3 z motnjami. Poleg učitelja 
osnovne šole dela s temi otroki naj-
manj 13 ur tedensko defektolog. 

glede na sposobnosti učenci iz po-
sebnih oddelkov občasno obiskujejo 
pouk v osnovni šoli. 

Kljub navdušenju za integracijo pa 
povsod v Evropi še vedno obstajajo 
posebne ustanove za otroke z motnja-
mi v razvoju in duševno prizadetostjo 
zaradi velike heterogenosti v popula-
ciji in potrebe po individualiziranem 
pristopu. 

Svoj prispevek o integraciji dr. Egi-
dija Novljan končuje z ugotovitvijo 
dveh strokovnjakov (Kohl, Hesse), ki 
pravita, da je teoretično integracijo 
lažje izpeljati kot praktično. 

Hilda Slekovec, defektoloa 

Kako mora biti varno 
vskladiščeno kurilno olje 

Ugotavljamo, da je precejšnja količina kurilnega 
olja vskladiščena nepravilno, s čimer je močno ogro-
žena požarna varnost objektov in hkrati tudi ljudi. 
Da se izognemo nevarnostim, želimo opozoriti obča-
ne, kje in kako ter koliko kurilnega olja imajo lah-
ko v stanovanjskih objektih. 

Za lokalno ogrevanje je lahko na eno s tanova-
nje največ do 200 litrov gospodin j skega olja, ki 
mora biti v kovinskem ali d rugem ustreznem sodu . 
Vskladiščeno je lahko v kletnem ali pri t l ičnem 
pros toru , katerega tla, stene in strop m o r a j o biti iz 
o g n j e o d p o r n e g a materiala , da se n a j m a n j 2 uri 
up i ra jo ognju . Zaradi nevarnosti razlitja m o r a j o 
biti tla in stene do višine izliva nep ropus tne za 
olje, prag pa nad višino izliva. Vrata mor a jo biti z 
no t ran je strani obita s pločevino in se o d p i r a j o v 
smeri izhoda, pros tor pa mora imeti u re jeno nara-
vno zračenje. 

Zraven navedene količine gospodin j skega olja 
je lahko na eno s tanovan je še 50 litrov o l j a ; to mo-
ra biti v nelomljivi in za olje ustrezni embalaži v 
dveh posodah po 25 litrov. To količino gospod in j -
skega olja sp rav l jamo v pomožne pros tore stano-
vanja , v katerih ni izvora toplote, ne s m e m o pa ga 
odlagat i v skupnih prostorih, na s topniščih in v bi-
valnih prostor ih. Če pa ni pogojev za varno skla-
diščenje soda z gospodin jsk im oljem, ga je lahko 
le 2 X 25 litrov. 

V večstanovanjskih objektih ne sme skupna ko-
ličina gospodin j skega olja presegati 2000 litrov na 
eno stopnišče, vendar v nobenem pr imeru ne več 
kakor 200 litrov na eno s tanovanje . 

V Stanovanjskih zgradbah , ki s toj i jo na samem 
in ima jo največ do štiri s tanovanja , je lahko v prit-
ličnih ali klet nih prostor ih, ki ustrezajo že navede-
nim zahtevam, največ 500 litrov gospodinjskega 
olja na s tanovanje , in to v sodih ali r e z e r v o a r j i h . \ i 
so odobren i in ima jo vse po t rebne prikl jučke. 

Kuri lno olje za cent ra lno ogrevanje lahk=- vskla-
diščimo v k i ) \ inskr ali plastične rezervoarje , za ka-
tere mora biti pri ložen atest o tlačni preizkušnj i 
torej mora jo biti odobren i . 

KAM Z REZERVOARJEM ZA KURILNO O U E 
Za vgraditev rezervoar ja je po t r ebno dovol jen je 

pr is tojnega občinskega upravnega organa . Izda ga 
po p r e d h o d n e m soglasju pris tojne požarne inšpek-
cije. ta pa na kra ju samem določi lokaci jo in pred-
piše način vgraditve. Rezervoarji so lahko vkopa-
ni, na pol vkopani in nadzemni ali v posebe j za to 
zgra jenem objek tu , če pa ni možnost i za nobenega 
od navedenih načinov vgraditve, je lahko rezervo-
ar v prit l ičnem aH kletnem pros toru zgradbe po-
trošnika. 

V s tanovanjsk ih zgradbah v zasebni lasti obča-
nov je največ rezervoarjev v kletni etaži. Prav je, 
da opozor imo občane na pravi lno in varno vgradi-
tev rezervoarjev, da ne bi prišlo do razlitja in d a j e 
v zadostni meri poskrb l jeno za poža rno varnost . 

Prostor, v katerem je rezervoar, mora imeti di-
rekten izhod na pros to ; od vseh sosednj ih prosto-
rov in kotlovnice mora biti vodo ravno in navpično 
ločen tako. da se upira ognju n a j m a n j 6 ur. Tla in 
stene mora jo biti do višine morebi tnega izliva, po-
večane za 10%, nepropus tn i za olje, vrata pa vgra-
jena nad to višino in mora jo biti kovinska 
o g n j e o d p o r n a . Prostor mora imeti naravno zrače-
nje. 

Rezervoarji so izdelani iz n a j m a n j 2 mm ploče-
vine ali drugega ustreznega materiala plastični. 
Imeti mora jo urejen priključek za po ln jene , odvod 
in povratni vod goriva, napravo za mer jen je količi-
ne ali višine olja v rezervoarju in o d d u š n o cev. Od-
dušna cev ima notranj i premer 38 mm. spel jana 
mora biti 2,5 m nad višino zunanjega terena in 
1,5 m vodoravno od odpr t in v s tenah (vrat, oken) 
ter mora imeti na koncu oddušni ventil ali zaščit-
no mrežo iz ner javeče žice, ki ima 33 očes na cm' . 

Le tako v gra jen rezervoar za kuri lno olje zagota-
vlja požarno varnost in varnost pred razli t jem ku-
rilnega ()lja. 

Pr ihodnj ič neka j o prevozu nevarnih snovi in 
vskladiščenju p.igonsketia goriva. 

Vodja 
inšpektorata .-a požarni> varnost 

inii. Edvard Kozel 
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BO ORMOŠKI GRAD POSTAL SREDIŠČE 
KULTURNEGA ŽIVUENJA 

Muzej, galerija, 
knjižnica 

v Ormožu ni nobenega primernega 
razstavnega prostora. Razstave, ki go-
stujejo v zasilnih prostorih — kjerkoli 
pač, izgubljajo tudi zato nekaj svoje-
ga čara, poleg tega pa tudi marsikate-
ra, ki je primerna za izmenjavo, obide 
Ormož. 

Že nekaj časa odgovorni razmišlja-
jo skupaj s kulturnima institucijama, 
ki skrbita za ormoško občino (muzej 
in arhiv — obe imata sedež v F^uju), 
o možnih razstaviščnih prostorih. Kot 
je povedal predsednik tamkajšnjega 
izvršnega sveta Vili Trofenik, pobuda 
o tem ni nova in je vznikla iz občine, 
strokovne organizacije pa je bilo tre-
ba nekoliko vzpodbuditi. Ormoški 
grad naj bi v naslednjih letih obnovili 
in sestavni del restavratorskega pro-
grama je tudi ureditev knjižnice, stal-
ne mestne zbirke in večnamenskega 
razstaviščnega prostora. Občina pri 
tem računa na republiški dinar, za ka-
terega pa se v tem trenutku še ne ve, 
ali bo, in če bo, ali ga bo za vse načrte 
dovolj. Kot je rekel Vili Trofenik, so 
se stvari malce zataknile, ker je Za-
vod za naravno in kulturno dediščino 
predvidel najprej sanacijo oziroma 
restavracijo fresk v gradu, meni pa, 
da je potrebno najprej sanirati stavbo 
samo. 

Ravnatelj Pokrajinskega muzeja 
Ptuj Boris Miočinovič je v program 
muzejsko-galerijske dejavnosti za or-
moško občino za naslednjih pet let 
zapisal: »Stalna mestna zbirka (pre-
gled zgodovine mesta in ormoškega 
okraja) je v zametku že postavljena. 
Obseg in koncept razstave (postavi-
tev) je nujno spremeniti, dopolniti in 
posodobiti. Ta projekt lahko le skup-
no uresničita Pokrajinski muzej in 
Zgodovinski arhiv. Muzej bi ob pri-
pravi strokovnih podlag za zbirko (ar-
heološka obdobja, umetnostnozgodo-
vinski pregled, novejša zgodovina, et-
nografija kraja) bil nosilec postavitve. 
Arhiv pa bi svoj delež prispeval skozi 
zgodovinsko-politični prikaz in pri-
kaz gospodarskega razvoja kraja. Da 
bi zbirko lahko pravočasno postavili, 
je potrebno predvideti ustrezno ka-
drovsko rešitev.« 

Stalna zbirka bi bila odprta, kot je 

običaj za muzeje, namenjena bi bila 
tudi pedagoškim uram in sčasoma naj 
bi postala center za vzpodbujanje 
mladine za družboslovno raziskoval-
no delo. Ormož bi s stalno zbirko do-
bil svoj »muzej«, s tem pa tudi izpol-
nil turistično podobo mesta. 

O večnamenskem razstavišču pa 
meni Boris Miočinovič: »Večnamen-
sko razstavišče omogoča prebivalcem 
ormoškega kraja stalen stik s sodob-
nim likovnim izrazom. Omogoča na-
črtno predstavljanje ormoških profe-
sionalnih in amaterskih ustvarjalcev 
in stalno vzpodbudo lokalne ustvar-
jalnosti. Poleg prikaza likovne umet-
nosti (in možnosti umetnostne vzgoje 
učencev) bi bilo namenjeno tudi dru-
gim razstavam. Predvsem bi se v tem 
razstavišču lahko vrstile specifične 
razstave, ki bi bolj poglobljeno obrav-
navale posamezne teme, ki v stalni 
zbirki ne morejo biti prikazane v vsej 
svoji celovitosti. To bi bile lahko npr. 
razstave o ormoški prazgodovinski 
naselbini in raznih segmentih življe-
nja v njej, pregled umetnostne dedi-
ščine kraja, razne zgodovinske oziro-
ma etnološke razstave. Prav tako bi 
bil prostor na voljo »zunanjim upo-
rabnikom« (priložnostne predstavitve 
npr turistične ponudbe, predstavitve 

podjetij in njihovih projektov, komor-
ni koncerti. . .) .« 

Muzej je pripravil za delo razstaviš-
ča že izračun potrebnih sredstev v pri-
hodnjem letu — 175.000 dinarjev, s 
tem da bi bil kustos galerist zaposlen 
s polovičnim časom, za stalno delo pa 
bi zagotovili štipendijo za študenta in 
ta bi bil dolžan za svoje diplomsko 
delo izbrati temo, ki bi mu služila pri 
konkretnem delu v razstavišču. 

Volja in načrti torej so. Denarja 
verjetno veliko manj, še posebej zato, 
ker ni pričakovati, da bi to dejavnost 
financirala tudi republika. Gotovo pa 
je, da si ormoški grad zasluži bistveno 
več pozornosti kot doslej. Jasno pa 
mora biti tudi, da obnova poslopja 
samega še ne pomeni, da smo za kul-
turni spomenik naredili vse, kar smo 
dolžni. Spomenik zaživi in ostane šele 
takrat, ko mu namenimo primerno 
vsebino. NaV 

Takšna je videti stalna etnološka zbirka v gradu Velika Nedelja. 

Butale na odru in v dvorani 
Sič krivi in nič dolžni igralci Slovenskega ndadinskega gledališča iz Ljublja-

ne, so se na nedavnem gostovanju v Ptuju gledali» ogledalo. SimboUčnost njihove-
ga dejanja in nehanja pa je ostajala zgolj na odru. 

V dvorani se je udejanjala. Butale 
so zaživele v vsej resničnosti. Smeh 
(ne zaradi dogajanja na odru), klepet, 
hihitanje, premikanje stolov, preseda-
nje . . . Butalci na odru so dobili »na-
raščaj« v dvorani. Ko jih je Fran Mil-
činski ustvaril iz šaljivih zgodb, ki so 
jih pripovedovali ljudje o prebivalcih 
različnih krajev slovenske dežele, še 
ni vedel, da je seme butalsko vzdržalo 
do današnjih dni. Dragocenost slo-
venske literature je razkrila vso bedo 
kulture niiše mladine (beri: in odra-
slih), ki -,mo ji v teh povojnih letih 
»jemali« svetost Talijinega hrama v 
imenu nekega dušebrižništva v siste-
mu pokornih ljudi, ko smo pregnali iz 
gledališč kravate in večerne obleke 
(malomeščanstvo?), mladim pa zba-
nalizirali gledališki dogodek na obve-
zo ob kulturnem dnevu. 

In če se upiramo še tako, da se v 
Butalcih skrivajo in razkrivajo značaj-
ske poteze Slovencev, nam to upira-
nje tudi v novo porajajoči se demo-
kraciji razkriva prav nasprotno. Po-
gled v ogledalo pač ni prijeten, oa če 
se še tako izgovarjamo, da je ogledalo 
izkrivljeno.. . 

Butalci so se pred Turki ubranili z 
napisom: »Turkom prepovedana ozi-
roma strogo prepovedana pot«. Edini 
problem, ki se jim je ob tem porodil. 

je bil, kaj ce pridejo lurki ponoči in 
ne bodo videli prebrati napisa. Se bo 
gledališče pred neotesanimi otroki, ki 
že hodijo v šolo, obvarovalo s podob-
nim napisom? Edini problem, ki se 
ob tem porodi, je (dobesedno): Bo 
gledališče prazno? In (preneseno): 
Bodo otroci prišli s popotnico od do-
ma in iz šole, kaj je gledališče . . . ? 

NaV 

Pastirci ob kresu in plesu 
Prireditve ob mesecu knjige so v slovenjebistriški knjižnici dr. Josipa Vo-

šnjaka minuli četrtek sklenili s kvizom »Pastirci ob kresu in plesu« za petošolce. 
V znanju o Francetu Bevku, njegovih delih, predvsem pa o Junakih teh del, je 
tekmovalo devet ekip iz osnovnih šol Šmartno na Pohorju, Crešnjevec, Makole, 
Laporje, Poljčane, Polskava, Tinje in dve ekipi iz najštevilnejše OŠ Pohorski 
odred Slovenska Bistrica. Tekmovalci so se morali temeljito naučiti vse o življe-
nju priljubljenega mladinskega pisatelja Franceta Bevka, prebrati pa so morali 
Petra Klepca, Malega upornika, Tončka, Pastirce, Grivarjeve otroke in Pestrno. 

Zmagala je ekipa iz Poljčan, ekipe iz Črešnjevca in obe iz Slovenske Bistrice 
pa so se borile za drugo in tretje mesto. Po napetem tekmovanju so drugo mesto 
zasedli tekmovalci iz OŠ Crešnjevec. tretje pa druga slovenjebistriška ekipa. 

Vsi tekmovalci, pa tudi učiteljice, ki so jih pripravljali na kviz, so prejeli 
knjižne nagrade. 

Vida Topolovec 

Mladi tekmovalci čakajo na vprašanja. 

JANKO KOVAČIČ, PREDSEDNIK SDP - STRANKE DEMOKRATIČNE PRENOVE V SLOVENSKI BISTRICI 

Kot stranka se ne bojimo prihodnosti 
Janko Ko\ačič je predmetni učitelj geografije in zgodovine, druga-

če pa ravnatelj na osnovni šoli Tinje na Pohorju, star M let, poročen; z 
ženo in šestletno hčerko živijo v družbenonajemnem stanovanju v Slo-
venski Bistrici. 

Delo v stranki SDP, kjer je predsednik, in kot ravnatelja osnovne 
šole mu vzame veliko časa. Sam pravi, da če bi odkrito vprašali njegovo 
družino po tem, koliko časa ji lahko posveti, menda ne bi dobili preveč 
pohvalnega odgovora. 

Bivša Z K S po kongresu, ki 
je bil z a d n j o sobo to v oktobru v 
Novi Gorici , pa St ranka demo-
krat ične prenove - je v začetku 
letošnjega leta štela v Slovenski 
Bistrici 470 članov, s eda j pa 232. 
J a n k o Kovačič pravi, da s t ranka 
ima pr ihodnos t , upa pa seveda 
še na večje število članstva. Pre-
cej ljudi kaže zan iman je za stran-
ko, ici želi to d ružbo postaviti do 
začetka 21. s tolet ja na mode rne 
temelje . 

TRGANJE 
S PRETEKLOSTJO 

Ljudi je ZKS in vse tisto, kar 
se je v minulih 45 letih nepravilne-
ga dogajalo v zvezi z njo, nekoliko 
odbijalo. Po kongresu v Novi Go-
rici se je stranka preimenovala v 
S D P , pretrgala vezi s preteklostjo 
in mogoče s tem ljudem postala 
bolj simpatična. 

Janko Kovačič: S impat ična bo 
toliko, kol ikor b o znala iskati od-
govore na prava vprašan ja , zlasti 
pa še na eksis tenčna, ki so za nas 
in našo s t ranko prvenstvena. Po-
m e m b n a so tudi poli t ična vpra-
šan ja , ki n e d v o m n o pogo ju je jo 
tista prva. Kar pa je za nas naj-
p o m e m b n e j š e ; n ikakor ne bi že-
leli vseh demokra t ičn ih pr idobi-
tev in pravic, ki smo jih zadnj ih 
neka j let uživali, s pr i s topom oz-
ke v lada joče s t rukture izničiti. 
To pa seveda ni tisto, kar smo mi 
kot s t ranka želeli: demokra t i čno 

g ibanje , p luralnost družbe , brez 
vsakih monopo lov . S takim pro-
g ramom smo nastopi l i pred vo-
litvami in to je naše t rdno vodilo 
za naprej . Neka te ra d o g a j a n j a v 
sedan jem t renutku pa dokazuje-
jo na sp ro tno : monopo l i dobiva-
jo moč, seveda ne v naši s t ranki , 
temveč vladajoči s t rankarski 

koaliciji . Nekatere zakonske ure-
ditve, ki se pr ipravl ja jo , b o d o 
pos led ično nosile v pr ihodnos t i 
precej težav. Pri tem mislim, da 
n ismo na na jbo l j zanesljivi poti 
resnično mirnega p rehoda v de-
mokra t i čno družbo. Mislim, da 
je t r enu tno osrednj i p roblem v 

bistvu ta, da smo šli iz modela 
f u n d a m e n t a l n e g a samouprav l ja -
na v model ctatizacije na vseh 
ravneh. To je po naše skrajni 
model , ki pa ljudi resnično po-
stavlja rekel bi po marksisti-
čno — v abs t raktne poli t ične dr-
žavl jane, brez kakršnih večjih 
možnost i , da vpl ivajo na svojo 
pr ihodnos t . 

VOLITVE 
Vrniva se na začetek 1990. leta, 

ko so se pričele priprave na voli-
tve. Nastajale so nove stranke in 
vi ste se kot dosedanja vladajoča 
stranka morali z njimi boriti za 
glasove volilcev. Kako ste se pri 
tem počutili? 

Janko Kovačič: Pot rebno je re-
či, da je šlo za zavesten proces. 
Ja sno je bilo, da gre za novo kva-
liteto. I])vom pa je kasneje nastal 
okoli nas topa posameznih 
s t rank, ki so kazale na vse naše 
napake , niso pa da ja l e reštev, ka-
ko iz zagat. Obl jub l ja le so marsi-
ka j in te ob l jube t r enu tno vlada-
jočo koalici jo izredno tepejo , ker 
se po jav l ja jo razni lobiji , ki j im 
je bilo v predvol i lnem o b d o b j u 
mars ika j ob l jub l jenega . Vse, če-
sar se seda j ne zna ali ne more 
naredi t i , se seveda mora n e k o m u 
naprt i t i . N a petinšt ir idesetletni 
izgovor l jud je več ne slišimo. 

Vsaj večina izmed nas želi slišati, 
ka j bo jutr i , čeprav nas mnogi 
kar napre j p repr iču je jo in doka-
zuje jo , da bi se vendar le morali 
ukvarja t i s pre teklos t jo , ker men-
da n ima jo jasn ih p rogramov za 
p r ihodnos t . Rekel bi, da se zna-
čilnost predvol i lnega časa še kar 
nada l ju je . 

Ste zadovoljni z rezultati voli-
tev? 

Janko Kovačič: Ce g l edamo na 

rezultat kot s t ranka posamično , 
smo v republ iškem merilu ven-
dar le dobili največ glasov, v ob-
čini smo kot s t ranka dobili celo 
večji odstotek, veČino pa ima kot 
koalicija v republiki in občini 
Demos. 

P R I H O D N O S T 
STRANKE 

Kakšna naj bi bila prihodnost 
nove stranke — S D P ? 

Janko Kovačič: Na p r ihodnos t 
ne gledam skozi s t rankarska oča-
la, čeprav ni n e p o m e m b n o , kdo 
se za kaj zavzema, kdo je sposo-
ben in pr ipravl jen ka j naredit i . 
Kot relativno mladega človeka 
me pr ihodnos t skrbi, sa j je d o k a j 
negotova za vse generaci je , tudi 
za tiste, ki meni jo , da uživajo za-
s luženo penzi jo. Negotova je iz 
ekonomsko-soc ia lnega vidika, 
pa tudi zaradi negotovih politi-
čnih razmer. V mnogih razgretih 
glavah razmiš l ja jo o možnih po-
sledicah pred laganih ukrepov, za 
katere se j avno zavzemajo in j ih 
celo vsi l jujejo v skupščinskih 
klopeh. 

Sicer pa je p r ihodnos t s t ranke 
tudi v novem načinu dela. Delo 
in aktivnosti po teka jo po s ta tu tu , 
ki smo ga sprejeli na kongresu v 
Novi Gorici . De lovna s rečan ja 
imamo ob večjih p rob lemih — 
den imo sestali smo se tudi ob 
vprašan ju možnega odlagal išča 
radioakt ivnih o d p a d k o v v za-
h o d n e m delu Haloz in še o dru-
gih p o d o b n i h pr i ložnost ih . 
St ranka v občini t r enu tno šteje 
232 članov, u p a m o pa, da se bo 
še povečala, saj p redvsem m n o g e 
mlade zan ima jo naši p rogrami in 
novi način dela. 

Pogovar ja la se je 
Vida Topo lovec 

Janko Kovačič, (Foto: S. Brbre.) 

Dve prireditvi 
na dan — 
potem pol 
meseca nič 

Kot kaže, so si ta moto vzeli v za-
kup organizatorji kulturnih prireditev 
v Ptuju. V zadnjem času se namreč ta-
ko pogosto dogaja, da sta dve, tudi tri 
prireditve na dan, da je povsem logi-
čno, da pride človek do takega skle-
pa. Da gre za naključno raztresenost, 
je po večkratnih pripombah po uskla-
jevanju terminov za prireditve težko 
verjeti. Zato tudi ne more biti zlobno 
razmišljanje, da gre malce tudi za na-
gajanje med organizatorji. 

Minuli četrtek sta bili v Ptuju dve 
prireditvi: prva ob 19. uri (koncert 
Zorana Predina ob koncu likovne raz-
stave Vojka Pogačarja), pol ure kas-
neje pa je v gledališču nastopil Teater 
u gostima s predstavo Sarmica. Minu-
li četrtek torej dve — naslednjega po! 
pa spet nobene prireditve. Nazadnje 
jo je zdaj zagodel Pokrajinski muzej, 
organizator koncerta, zakaj Zveza 
kulturnih organizacij je gostovanje 
Teatra u gostima objavila že veliko 
prd. 

Cas je že bil, da se organizatorji, še 
posebej iz profesionalnih kulturnih 
organizacij v Ptuju, enkrat končno 
dogovorijo in uskladijo, kdo, kdaj in 
kaj bo organiziral. Izgovori, da v četr-
tkovem primeru ni šlo za isto publiko, 
so namreč vse prej kot prepričljivi. 
Malce je mogoče pogledati skozi pr-
ste pri usklajevanju z izvajalci, ven-
dar ne tako pogosto, kot se to dogaja 
v zadnjem času. 

NaV 

Anka Osterman 
Socialna delavka in sociologinja, rojena leta 1940 v Krogu pri 

Murski Soboti, vsekakor daje videz energične in zavzete ženske, ki nima 
dlake na jeziku. To večkrat opazimo, saj jo televizijci velikokrat izbere-
jo, kadar predstavljajo mnenja v republiški skupščini. 

l\'a letošnjih volitvah je postala poslanka Zbora združenega dela za 
področje socialnega varstva v 43. volilni enoti, to je Pomurje, Podravje, 
Koroška, Dolenjska, Zasavje in Posavje. 

O slovenskem par lamentu me-
ni, da je Zbor združenega dela 
vse preveč ob ravnavan kot pre-
hoden ostanek starega, in ga bo 
tako ali t ako po t r ebno ukiniti . 
Po skupščinskih hodnik ih se ta 
občutek še u t r ju je . Anka pa me-
ni, da je ta zbor kakovosten , po-
treben in še n a j m a n j akademski , 
saj njegovi poslanci , kl jub temu 
da niso profes iona ln i , resno raz-
pravl ja jo in se na teme pripravi-
jo. Vsekakor ni za to, da bi zbor 
v novi ustavi ukinili , pre j se nagi-
ba k temu, da v skupščini ne bi 
bilo splošnega poli t ičnega zbora . 

V začetku je pogrešala stik z 
drugimi poslanci iz p tu jske obči-
ne. Srečevali so se s amo na hod-
niku skupščine, s eda j pa je že 
prišlo do tega, da sode lu je jo , po-
sebej pri t emah , ki so pomeml ine 
za p tu j sko občino. To pa so vse-
kakor m a n j razvita področ ja , 
predvsem FFaloze, ki j ih tudi po-
klicno dob ro pozna . 

Ce jo vprašaš, ka j meni o raz-
bremenitvi gospodars tva in kaj o 

varčevanju na področ j ih , ki jih 
»pokr iva« , bo energično odgo-
vorila, da je za razbremenitev, 
vendar ne na tak način, kot se je 
je lotila vlada. Razbremeni tev bi 
bilo mogoče, meni , izpeljati tudi 
tako, da bi zmanjša l i p roračun . 
Par lament je p redrag , uprave so 
p redrage in tu bi se da lo varčeva-
ti. Zelo jo, na pr imer , moti , da je 
90 profes iona ln ih poslancev. 

Ko sem jo povpraša la po njeni 
politični opredeli tvi in potemta-
kem tudi o politični drži v parla-
mentu , je odgovori la , da ima si-
cer svoje s amos to jno mnenje , da 
pa je že na začetku pričela delati 
v pos lanskem klubu SDP-ZKS. 
Pristavi še, da nikoli ne glasuje 
proti svoji volji zaradi interesa 
poslanskega k luba in bi bil t rud, 
da bi jo v tako av tomat ično gla-
sovan je prepričal i , zaman . 

Anka Os te rman je sicer tudi 
direktor ica Cen t ra za socialno 
delo na I^tuju. Dela ima ogrom-
no, a pravi, da je na srečo v dru-
žini vse tako ure jeno , da zmore 
službo in poslanstvo. 

V pogovoru je natresla tudi 
o g r o m n o zanimivih misli o F*tuju 
kot okol ju . Pokl icno se je na-
mreč dolga leta ukvar ja la in se še 
ukvar ja z mladostn ik i . Veliko-
krat razmišlja o tem, kako so lju-
d je tega področ ja navezani na 
kraj . Kljub p o m a n j k a n j u privla-
čnih delovnih mest in m o r d a tu-
di šol se mladi ne od loča jo za 
o d h o d d rugam. Zelo malo je ta-
kih, ki bi zaradi višjega socialne-
ga s tatusa bili pr ipravl jeni zapu-
stiti domače kraje . Pravi, da je to 
prav močna ka rak te rna črta ljudi 
teh krajev. 

In ob koncu : od pogovora z 
Anko je preteklo že kar neka j ča-
sa. Vsekakor je j a sno , da ni po-
s lanka, ki bi jo lahko kdorkoli 
podredi l . Ostrih besed ji za vlad-
ne ukrepe — za vse po vrsti - ni 
še nikoli z m a n j k a l o in tako bo 
najbrž tudi napre j . Sep tembra je 
govorila o resnem opozor i lu slo-
venski vladi, na j se bol j posveti 
gospodars tvu , posebe j pa mini-
strici Katji Boh, na j se približa 
delavcem na področ j ih , ki jih po-
kriva, in sp re jme nj ihove doseda-
nje izkušnje. Kajti če kdo, po tem 
Anka Oste rman ne prenese tega, 
da ne bi vedela , kje se kroj i jo 
usode področi j , ki jih pokriva. 
Občutek odr in jenos t i od odloča-
n ja in izgube stika s centri odlo-
čan ja jo žene, da kot pos lanka 
n e p r e n e h o m a postavlj"a vpraša-
nja , razpravl ja o predlogih in j ih 
kritizira, kadar meni , da niso do-
bri. 

Vsekakor pos lanka , ki j o bo-
mo še opazili . 

D. Lukman 

Anka Osterman 



TEDNIK "" november 1990 PRAZNIČNE ČESTITKE - 9 



10 - PRAZNIČNE ČESTITKE 28. november 1990 - T E D N I K 



TEDNIK "" november 1990 OD TU IN TAM — 11 

Zdravljenje sladkorne bolezni ob nenadnih in trajnih zapletih 
( N a d a l j e v a n j e iz p re j šn j e številke) 

C e maks i rna lno š t e \ i l o tablet (daoni l 4 
tbl . na d a n ) ves dan ni dovol j , si l ahko p o m a -
g a m o še s s i lub inom R (do 3 x I na dan) , ki 
p repreč i r e sorbc i jo og l j i ko \ i h h id ra tov v čre-
vesni sluznici in ne povzroča to l iko po javov 
zv išan ja mlečne kisline, kot so menil i včasih. 
1 ak ta te smo pri nas že pred več leti začeli do-
ločevati (tretji v .Sloveniji). 

Žal pa m o r a m o pac ien te neš te tokra t 
prepr ičevat i za p r e h o d na p re težno t r a j n o in-
zu l insko t e rap i jo . Izključiti m o r a m o vsa 
v z p o r e d n a o b o l e n j a , ker ak t iv i ra jo i / l o č a n j e 
inzul ina . I 'ac ienta p o š l j e m o v l abora to r i j , in 
če so izvidi no rma ln i (ob u p o š t e v a n j u še 
8 -k ra tnega p ro f i l a krvnega s l adkor j a ) , l ahko 
u v e d e m o inzu l insko te rap i jo . V tem pr imeru 
vsi » n o r m a l n i « izvidi ne p o m e n i j o m e t a n j a 
d e n a r j a v z rak . Vsak infekt ali psihični pre-
tres itd. l ahko s l a d k o r n o bolezen izt i r ja , zla-
sti pa k ron ična v z p o r e d n a o b o l e n j a , kot so 
a n g i n a pektor i s , kronični bronhi t is i itd. 

N e n a d n a v z p o r e d n a obo len j a , kot j e na 
p r i m e r » a n g i n a « , l ahko povzroč i jo zv išan je 
k rvnega s l a d k o r j a in to pr ivede d o a k u t n e g a 
zap le ta . P o z n a m o ke toac idozo in l ak toc idozo 
ter h i p e r o s m u l a r n i s i n d r o m , ki l ahko vod i jo 
d o kome. Povsod je v terapi j i po t r eben inzu-
lin, n u j n o pa je , da pac ien t p r e jme p rece j te-
k o č i n e ; to l ahko d o d a j a m o še z a v e s t n e m u , si-
cer pa je n u j e n prevoz v bo ln i šn ico zaradi 
u r a \ n a v a n j a a c i d o b a z n e g a ravnoves ja . Aci-
d o z a mlečne kisl ine je neva rna in je smr tnos t 
l a h k o tudi d o 80 %. Pri h i p e r o s m o l a r n e m sin-
d r o m u je s l a d k o r l ahko zelo visok (prek 33) 
in pacient i so še v e d n o zavestni . Po t r ebno je 
specia l i s t ično zd rav l j en j e . 

Bolj nevaren j e nizek krvni s l adkor , ki tudi 
l ahko vodi d o t.i. h ipog l ikemično kome. Na-
s topa zaradi o p u š č a n j a o b r o k o \ . za to / a u / i j -
te ra je h r a n o pred in jekc i j sko te rap i jo , ali pa 
nas top i zaradi p rev i soke d o / e i n /u l ina , l ahko 
tudi ob d o d a t n i fizični o b r e m e n i t \ i itd. Pred 
\ s a k i m izrednim f iz ičnim ali umskim de lom 
p r i p o r o č a m o znižat i d o z e kra tkega in s r edn je 
de lu jočega inzul ina za 2 4 enote . O b hipo-
gl ikomični reakcij i z aves tnemu n u d i m o slad-
kor z vodo , n e z a v e s t n e m u pa in j i c i r amo glu-
kagon . s kater im so seznan jen i svojci nesta-
bi lnih diabetikoN . O b n e n e h n o višji vrednost i 
SvK ne nas topa k o p i č e n j e \ obliki g l ikogena 
v je t r ih (zlate rezerve), a m p a k se v nepravi lni 
obliki ( skorbi t ) na laga v no t ran jos t i oži l ja , to 
se n e n e h n o zožu je in pre tok krvi je čeda l je 
bo l j o k r n j e n , slabši in n a s t o p a j o razl ične 
kompl ikac i j e . Žile so bo l j n a g n j e n e k sklero-
zi, za to so s labše p r e h o d n e in je tudi preskr-
b l jenos t s krv jo bl ižnj ih o rganov s labša . Tipi-
čne za d i abe te s so s p r e m e m b e v man j š ih ži-
k l ah ; te se zožu j e jo , zv i juga jo , p o n e k o d razši-
rijo, se raz t rga jo in n a s t o p a j o tudi krvavitve v 
okol ico . Za rad i n e p r e h o d n o s t i l ahko pr ide 
d o tvorbe s t rdka in n a s t o p a j o t.i. embol i j e , ki 
j ih p o z n a m o pod l judskim izrazom kapi . Po-
z n a m o m o ž g a n s k e kapi , ki se l ahko pozdravi -
jo , če se ne p o n a v l j a j o . Ce pa n a s t o p a j o krva-
vitve, v neka te r ih predel ih ope rac i j e niso mo-
žne. O b nedovo l j šn j i oskrbi možgan s krvjo 
m o ž g a n s k e celice o d m r e j o , nas top i t. i. psi-
hoorgansk i s i n d r o m in pacient i so vsak dan 
u m s k o slabši in enaki s t an ju ob kapi . 

E n a k e s p r e m e m b e n a s t o p a j o na ožilju srca 
e m b o l i j e i m e n u j e m o infark te . Znač i lne so 

bo leč ine za p r sn ico na širšem o b m o č j u , kot je 

npr . velikost d lani , ki sc širi jo \ levo aP de-
sno ramo, ušesa, -.podnji: čeljust ali hrbet . 
Zdrav Ijcnjc je na jvažne j še v prvi uri, / a t o n a j 
vsak v / a m e ni trogl icerinski p repa ra t , čc mu 
jo dostcipen (pod jc / ik) . Potreben jc takojšn j i 
t r anspor t v boln išn ico . Važno pa jc vedeti , da 
o b s t a j a j o t. i. a v t o n o m n e i ievropat i je . kjer pa-
cient / a r a d i pr izadetos t i ožilja po s ladkorn i 
bolezni (d i rek tno p r e h a j a n j e s ladkt)r ja v živ-
čni s is tem) ne zaznava boleč ine , a m p a k obču-
ti s labost , je po ten in o b i č a j n o tnu p a d e tudi 
krvni pritisk, m o č n o se nui vrti. l o je t. i. ne-
mi infarkt . Z d r a v l j e n j e jc enako . 

Pacienti s p r i zade tos t jo živčnega siste-
ma se večkrat pot i jo , ima jo lahko težave kot 
pri išiasu brez s p r e m e m b v hrbtenic i , l ahko 
nas topi viseče s topa lo itd. O težavah na očeh 
bo poročal okul is t , o ledvicah nef ro log . 

Ker je vsak diabet ik po m n e n j u prof . dr. 
Škraba la sebi na jbol j š i zdravnik in g lede na 
čas, v ka te rem živimo, je važno, da si vsak 
lahko p o m a g a tudi sam. Opisova la sem zato 
iz bol j razuml j ivega zornega kota , da bi se 
č imbo l j pribl ižala po t r ebam s lehernega po 
z n a n j u . 

Ži\inio \ upanju in veri o možnosti diete in 
drugih zdravil v boljših finančnih razmerah, ki 
bodo omogočale tudi nabavo ustreznih tehni-
čnih pripomočkov. F'omagalo bo samo eno: to-
variško strniti vrste, nesebično pomagati drug 
drugemu, delati in še delati do maksimalnih 
možnosti, da se bodo lahko naši potomci zbu-
jali z nasmehom na obrazu in ne ob vprašanju 
strahu, kaj bo prinesel naslednji dan. Mnogo 
moramo storiti, saj imamo že 3666 diabetikov! 

Diabet ični d i s p a n z e r P tu j : 
dr. Lidi ja T r o p 

Drevi proslava ob 
29. novembru 

Po uvodnem nagovoru na proslavi 
ob 29. novembru drevi ob 18. uri bo-
do podelili plakete in listine občine 
Ormož za leto 1990. Plakete prejmejo 
.\lojz Ivanuša iz Ormoža, Ciril Vnuk 
od Miklavža in Kmetijski kombinat 
Jeruzalem Ormož — obrat Sadjarstvo. 
Listine bodo podelili mladi športnici 
Moniki Bučanski iz Ormoža, Leonu 
Lahu od Miklavža in Ivanu Lovrenči-
ču, ravnatelju Zgodovinskega arhiva iz 
Ptuja. 

Podelili bodo tudi odlikovanja 
Predsedstva SFRJ. Red zaslug za na-
rod s srebrnimi žarki prejme mag. Vin-
ko Štefančič, direktor TS Ormož, red 
dela z zlatimi žarki bodo podelili dipl. 
ing. strojništva Jožefu Gereju iz Or-
moža, upokojenec Martin Kramar iz 
Pavlovec prejme red zaslug za narod s 
srebrno zvezdo, Marija Vernik iz Or-
moža pa medaljo zaslug za narod. 

V kulturnem programu bodo sode-
lovali igralec Jurij Souček, z glasbeni-
mi točkami pa bosta prireditev pope-
strila mlada glasbenika, zaposlena na 
ormoški glasbeni šoli. Rado Munda in 
Peter Eldan. 

Vida Topolovec 

Še naprej vodi Jože Čič 
K o m a j se je k o n č a l o 40. r epub l i ško š ahovsko 

prvens tvo , že so v petek Ptu jčani odigral i 9. hitro-
potezni turn i r za leto 1990. 

Tokra t je neko l iko s labše igral vodilni Jože Cič, 
s a j j e osvojil šele 6. mes to . Zmaga l j e mladi Mari-
b o r č a n F j o d o r Ž u g a j , ki je zbral 15 točk, s led i jo : 
Šeruga 13,5, Bohak 12,5, Kneževič in Ž l e n d e r 10, 
Cič 9,5, l l jaž 7,5 itd. 

V s k u p n e m seš tevku p o s e b n e g a t o č k o v a n j a še 
v e d n o vodi Jože Cič s 114 točkami , drugi je Igor 

l l jaž 88,5, tretji Bohak 86, 4. Šeruga 80,5, 5. Žlen-
de r 50 itd. N a j b o l j š a članica je .Anita Ličina z 22 
točkami , na jbol j š i m l a d i n e c pa M a t j a ž Planjšek z 
21. • " 

D o konca so ostali še trije turn i r j i , nas ledn j i je 
7. d e c e m b r a ob 18. uri, na to se b o d o za d e c e m b e r 
dogovor i l i še za turni r , pres tavl jen iz o k t o b r a (po 
vsej ver je tnost i 21. decembra ) , z adn j i pa bo novo-
letni nagradn i 2. j a n u a r j a p r i h o d n j e leto. 

Silva Razlag 

Radenko Miličič 

Zasebna agencija 
ONA 

Od 28. avgusta da l je pos lu je 
na Kerenč ičevem trgu 12 zaseb-
na agenc i ja ON.A. Lastnik je Ra-
denko Miličič. dipl. ing. prometa. 
Prej j e bil zapos len kot vršilec 
dolžnos t i d i r ek to r j a v K o m u n a l -
nem p o d j e t j u Ptu j - T O Z D Av-
topa rk . 

Z a k a j ime O N A ? R a d e n k o 
sprva ni vedel , kako bi agenc i jo 
imenova l , pa je menil , da je 
O N A , kar p o m e n i Ormoška nova 
agencija, d o k a j izvirno. 

Na tabli , ki visi nad v h o d o m v 
sicer m a j h n o in s k r o m n o p i sa rno 

(sam pryvi, da je t r e n u t n o zelo 
zadovo l j en s tem p ros to rom) , pi-
še. da op rav l j a vse in te lek tua lne 
stori tve na p o d r o č j u p rome ta , tu-
rističnih stori tev in ren t -a -ca ra : 
organiz i ra tur i s t ične izlete v so-
de lovan ju s tur is t ičnimi agenc i ja -
mi, skrbi za de lo p revoznikov , na 
vol jo pa je tudi t is t im, ki prevoze 
p o t r e b u j e j o . S o d e l u j e z d ružbe-
nimi in pr iva tn imi prevozniki , 
cene pa so k o n k u r e n č n e . Organi-
zira tudi p revoze za inozemstvo , 
v e n d a r t r e n u t n o d a j e p rednos t 
p r evozn ikom d r u ž b e n e g a sektor-
ja , ker i m a j o bo l j še t ovo rn j ake . 
O b tem je po jasn i l , da bi se želeli 
kot agenc i ja v tu j ini predstavi t i z 
bol jš imi vozili, v e n d a r to ni pra-
vilo. C e zasebni prevoznik želi 
peljati, v inozemstvo , mu posel 
tudi uredi . 

Ali je zadovo l j en z de lom, ga 
sp loh n i smo spraševal i , sa j se mu 
že na ob razu vidi, da mu je to, 
kar t r e n u t n o dela , p i s ano na ko-
žo. Fočno do ločenega de lovnega 
časa ni, v e n d a r če hočeš uspet i , 
m o r a š pač delat i , tudi prek dolo-
čenega de lovnega časa. 

S potrdi l i in vsem d rug im, kar 
je p o t r e b n o pri o d p r t j u posloval -
nice, ni imel noben ih težav. K a j 
pa p r i h o d n o s t ? Razmiš l ja o usta-
novitvi p o d j e t j a , kjer hi imeli še 
špedic i jo . Tega v O r m o ž u še ni. 
Misli tudi na nove pos lovne pro-
store in d o d a t n o zaposl i tev . Se-
d a j ima p o m o č samo v dopo l -
dansk ih urah . vse d r u g o pa je na 
n jegovih r amen ih . 

Vida T o p o l o v e c 

Zasebna mlekarna UNUK 
O d 25. avgus ta da l j e l ahko 

S lovenjeb is t r i čan i k u p u j e j o do-
m a č e mleko v zasebni mlekarni 
Lnuk, ki ima svoje p ros to re v 
Kolodvorski I. M e d t e d n o m je 
o d p r t a od 8. d o 10. in od 15. d o 
17. ure, v sobo to , n e d e l j o in med 
prazniki pa med 8. in I I . uro. Za-
radi de l j enega de lovnega časa , ki 

ga še n i smo va jen i , se z lastni-
kom zasebne m l e k a r n e zakonce-
ma I nuk z V rhloge 54 n i smo mo-
gli pre j naj t i . 

M a j a Unuk je poveda l a , d a j e 
mleko , ki ga p r o d a j a j o v mlekar-
ni, n j ihovo . D n e v n o ga namolze-
jo pri 27 kravah molzn icah črno-
bele p a s m e okoli 550 litrov. Med 
nj imi i m a j o p r a v o r ekorde rko , ki 
d n e v n o d a j e tudi p o 40 litrov 
rnleka. Z d o m a č i m mlekom zala-
ga jo še D o m u p o k o j e n c e v v Polj-
č a n a h in k u h i n j e o snovn ih šol 

C re šn j evec ter Pohorsk i o d r e d in 
M i n k e N a m e s t n i k Son je v Slo-

venski Bistrici. V m l e k a r n o pri-
h a j a j o vsi. ki i m a j o radi d o m a č e 
mleko, med nj imi upoko jenc i in 
številne mlade d ruž ine , sa j j e nji-
hovo mleko, p r o d a j a j o ga po 7 
d ina r j ev za liter, cene jše kot v 
drugih t rgov inah . 

»Pri nas se začne delovni dan 
zelo zgoda j . V s t a j a m o ob pet ih , 
ob četrt na sedem začne mož že 
voziti mleko večjim vsakodnev-
nim o d j e m a l c e m ; n a j p r e j v Polj-
čane v Dom u p o k o j e n c e v , na-
to pa po vrs tnem redu še na vse 

o s n o v n e šole,« j e med d rug im 
poveda l a ma ja U n u k . 

Pri Unukov ih so št ir je d ruž in-
ski č lan i : ob očetu in mami ter 
mlajši hčerki Moniki še s tare jša 
hčerka Na taša , ki že d r u g o leto 
š tud i ra na Biotehnični fakul te t i v 
Ljubl jani smer ž iv inore jo . 
M a j a je poveda l a , da sta bila 
p re j z možem oba v službi, ven-
d a r je I I hek ta r jev velika kmet i ja 
zah teva la svoje. V hlevu je 55 go-
vejih gr l : vzre ja jo mlade telice in 
j ih ima jo kasne je tudi za svojo 
mlečno čredo . Devet hek ta r jev 
zeml je ima jo še v n a j e m u , in ka-
d a r je na jveč dela na pol ju , j im 
p r ide jo pomaga t tudi sorodnik i . 

»Rad i si p o m a g a m o , « je s po-
sebn im zadovo l j s tvom poveda la 
M a j a Unuk . 

Vida T o p o l o v e c 
Fo to : S. Pičerko 

Notranjost I nukove zasebne mlekarne v Slovenski Bistrici. 

Marjan Kupčič v svoji obratovalnici v Vrazovi I v Ormo/u. 

Novi RTV servis 
v Ormožu 

Od 20. o k t o b r a je v Vrazovi I novi RTV servis, l as tnik je M a r j a n 
Kupčič od l o m a ž a . Popravl ja vse vrste te levizorjev in radi jskih apa-
ratov, oprav l j a pa tudi m o n t a ž o in poprav i lo an ten . 

Pros tore za sv o jo dejav nost je iskal p rece j časa . k o n č n o se mu je 
le n a s m e h n i l a sreča, sa j ima s e d a j dva kar so l idna de lovna pros tora s 
san i ta r i j ami . 

M a r j a n je končal šolo za RTV m e h a n i k e , d o marca le tošnjega le-
ta j e bil zapos len pri Iskra Delti v Ptuju . Ko je na svo jem, se počut i 
zelo d o b r o . T r e n u t n o je v RTV servisu s a m ; dela mu ne m a n j k a , k a k o 
pa bo v napre j , pa še ne ve. C e bo dela zados t i , bo d o d a t n o zaposl i l še 
kakšnega de lavca , da bosta lažje obv l adova l a teren. 

Vida T o p o l o v e c 
Fo to : Š tefan H o z j a n 

V PTUJU ŠE DVE NOVI ZASEBNI TRGOVINI 

Jana v Bezjakovi 
ulici šest 

število /usehnih trgovin » ptujski občini še /meraj narašča, kmalu 
jib bo šestdeset. Trgovinska dejavnost je tudi najpogostejša med novimi 
obrtniki in podjetniki. \ prejšnjem tednu sta odprli vrata zasebni trgovi-
ni Jana in Hesenik. 

.lana ima sedež v Bezjakovi 
ulici 6. Ured i lo j o je z a sebno 
p o d j e t j e J ana in V. A. B. Novo 
p o d j e t j e ima š i roko regis t rac i jo ; 
ukva r j a se s p r o i z v o d n j o , trgovi-
no, uvoznimi in izvoznimi posli 
ter koope rac i j o . Di rek to r je .An-
d re j Sa jko , us tanovi te l jev je pet. 

V trgovini de la A p o l o n i j a Kle-
menčič , ki ji je to prva zapos l i tev 
te vrste. Prej je v g l avnem šivala 
za pr i ja te l je . 

V novi trgovini so n a p r o d a j 
kvali tetni izdelki iz j e ansa , pulo-
verji , č ipkas to per i lo in d rugo . 
A p o l o n i j a Klemenč ič pravi , da 
gre za zelo kakovos tne uvožene 
izdelke, za to so cene neka ter ih 
m a l o višje. V preteklost i so se 

poizkušal i tuH« t-.rr.H iii cenen ih 
izdelkov, v e n d a r so uvideli , da s 
takšnimi posli ni prave b o d o č n o -
sti. Za zda j je na jveč i ta l i janske-
ga blaga, kmalu b o d o ponud i l i 
izdelke iz d rug ih držav. Vse pa 
bo odv i sno od želja in po t reb 
kupcev . Za to p r i č a k u j e j o veliko 

p r e d l o g o v ; če bo šlo t ako kot pr-
vi dan , se ni bat i , da j ih ne bi bi-
lo. 

J a n a o r j e l ed ino v Ptu ju , pod -
j e t j e pa ima v načr tu uredi t i še 
več p r o d a j a l n v okol ic i . Neka te r i 
kupc i so že ugotovi l i , da v novi 
t rgovini misl i jo r e sno ; m a j h n a 
p r e senečen j a v vrečkah in kako-
vos tno b lago n a j bi bil zaščitni 
znak te t rgovine . 

(Posnetek: M. Ozmec.) 

Resenik na Ormoški 
cesti trideset 

Jože Pulko -- P tu jčani in dru-
gi ga zelo d o b r o p o z n a j o , s a j je 
do lgo u spešno vodil p r o d a j a l n o 
Kemika l i j a v Lackovi ulici - je 
za svoje p o d j e t j e izbral d o m a č e 
ime. Po imenova l ga j e Resen ik ; 
t ako se i m e n u j e hr ib neda leč od 
n jegove ro js tne hiše. N o v o pod-
j e t j e je regis t r i rano za t rgov ino 
na veliko in ma lo ter s tori tve in 
ima sedež v M a j š p e r k u 33. V tem 
kra ju je tudi začel obnav l ja t i sta-
re p ros to re n e k d a n j e g a k ra jevne-

ga u rada . Za rad i do t r a j anos t i pa 
ured i tve v k ra tkem času ni mogel 
končat i . Za to so mu prišli prav 
pros tor i n e k d a n j e ( j o r e n j e v e tr-
govine na Ormošk i 30. 

V Reseniku p r o d a j a j o barve , 
lake in g radben i mater ia l . Jože 
Pulko pravi , d a j e to šele začetek, 
s p o m l a d i bo p o n u d b o obogat i l z 
ok ra sn im grmičev jem, sadn imi 
in drugimi sad ikami , škropivi , 
semeni in d rug im, kar človek po-

t r e b u j e za uredi tev svojega ži-
v l jen jskega in de lovnega okol ja . 
Ž e s e d a j pa poleg že o m e n j e n e g a 
p r o d a j a čistila, p ra lne p raške in 
p o d o b n o . 

V novi t rgovini z apos lu j e štiri 
de lavce : eden je iz bivše Iskre 
Biromat ike , tr i je so pr ipravnik i . 

Novi zasebni t rgovec k l jub 
do lgo le tn im i zkušn jam v d ružbe-
nem sek to r ju ne n a p o v e d u j e veli-
kega p rome ta . Z a v e d a se, da je 

vsak začetek povezan z velikim 
tvegan jem. Prepr ičan pa je, da 
b o d o svoje nared i le cene. Izdel-
ke, ki j ih dobav l j a d i r ek tno iz to-
varne , b o d o l ahko cenej.ši. Pri ti-
stih pa, kjer velja rabatn i sistem 
in so m a l o p r o d a j n e cene določe-
ne z rabat i , razlik v pr imer jav i z 
d r u ž b e n i m sek to r j em ne bo. 
Prednos t nove t rgovine je tudi 
s o r a z m e r n o velik parki rn i pro-
stor. 

(Posnetek: JB) 
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Igralec Ormoža Sekelj je na vsaki tekmi dobro čuvan, lokrat je blok 
Krškega nekoliko zamudil. 

ROKOMET 

Počitka bo malo 
Prvi del prvenstva v republiški moški rokometni ligi se je prevesil 

v drugi del. T e k m o v a n j e je dal jše, saj v ligi nas topa 14 ekip, med nji-
mi kar tri naše - Ormož , Velika Nedel ja in Drava. Za to b o d o zadn je 
j esensko kolo ( t r inajs to) odigrali pred zače tkom spomladanskega de-
la, ki se bo začel že 23. f eb rua r ja . Naše ekipe so zaenkrat še v d rugem, 
s p o d n j e m delu lestvice, čeprav po kakovosti sodi jo v s redino ali celo 
nekol iko višje. Drava in Velika Nede l ja se držita so l idno (čeprav so 
oboj i novinci v prvi republiški ligi), z enim porazom na d o m a č e m 
igrišču, Drava pa ima še zmago v gosteb proti Ormožu . Prav Ormoža-
nom pa v prvem delu ni in ni šlo, ne v dvorani v Veliki Nedelj i in ne 
na gos tovanju . Kl jub vsemu pa se bo tudi nj im odpr lo - to po t r ju j e jo 
zadn j e tekme. 

Zaradi p redčasnega zakl jučka redakci je sobotn ih rezultatov ne 
m o r e m o objavit i , le nada l jn j i razpored . V soboto , 1. decembra , zvečer 
bo v Veliki Nedel j i t ekma domač ih članov z Dravo, Ormož pa bo go-
stoval pri P reddvoru . V soboto , 8. decembra , zvečer bo v Ptuju tekma 
D r a v a — F e r r o t e h n a , v Veliki Nedel j i pa O r m o ž — D o b o v a in Velika 
N e d e l j a — K r š k o . Tekst in fo to : 

1. kotar 

Podobno je z igralcem in trenerjem Drave Hrupičem, ki je takole izve-
del sedemmetrovko na tekmi z Dobovo. 

POGOVARJALI SMO SE S ŠPORTNIKOM MIRKOM VINDIŠEM 

Z maratoncem v Maratonu 
Murnlinivc Mirsko V indiš je eden redkih ptujskih športnikov, ki se 

/e ohnašjjo tr/uo, čeprav so tr/nosti polna usta prav vseh. Mirko dohro 
premisli, katerih tekmovanj se ho udeležil, saj maratone ne moreš dohro 
teči w'<' kot trikrat letno, nastopi in uspehi na nekaterih drugih atletskih 
prireditvah v tujini pa so kar dobro, a ra/Učno plačani. Seveda, če si do-
volj dober, da te povabijo. In Mirko ima povabil preveč. 

/ a uspehi se skriva t rdo gara 
nje. Kako na j d rugače imenuje-
mo treninge, ki jih opravl ja Mir-
ko dvakrat d n e v n o že deset let. 
l ak ra t je namreč pričel kot se-

demnajs t le tn ik trenirati (resda v 
začetku ne tako intenzi \ i io) in že 
devetnajs t le tcn je pričel teči ma-
raton. 

»Prezgodaj,« meni Mirko. 
»Večina drugih dolgoprogaše\ 
prične z maratonom šele med 25. 
in 30. letom. Ce bi še enkrat zače-
njal, bi najprej dobro natreniral 
tek na 5 in 10 kilometrov. Danes 
ne moreš več poseči v svetovni vrh 
v teh treh disciplinah, kar je bilo 
včasih mogoče. Seveda pa moraš 
dobro obvladati krajši disciplini, 
če hočeš dobro reči maraton.« 

Kako naporen je trening, pove 
poda tek , da porabi mara tonec 

Na Ptuju in v okolici ni ceste 
ne poti. ki je Mirko še ne hi 
pretekel. Trenutno teče največ 
po dravskem nasipu in v kidri-
čevskih tozdovih. Zjutraj K) do 
15 kilometrov, nekaj sprintov 
in iztek, popoldan 30 krat 200 
metrov. 20 krat 400 ali 15 krat 
1000 z minuto do dve odmora, 
pa obvezen iztek. Do sedaj je 
pretekel že 80.000 kilometrov 
— dvakrat okoli sveta. 

V ^ 
dnevno 5 do 6000 kalori j , da pre-
teče vsak dan kakšnih 30 kilome-
trov, da mora biti pod s ta lno 
zdravniško kont ro lo in da se ve-
liko vrhunskih špor tnikov ukvar-
ja s takšnimi ali drugačnimi po-
magali iz sveta dop inga . 

DAVEK ŠPORTU 
PLAČA TELO 

v s o d o b n o medic ino sodi tudi 
obogat i tev krvi z d o d a t n o krvjo. 
Neugotovl j iva metoda , ki se je, 
kot pravi Mirko, pos lužuje veli-

ko atletov. Atletu v boljšem ob-
dob ju vzamejo neka j krvi, jo 
obogat i jo in uskladišči jo, pred 
p o m e m b n i m tekmovan jem pa 
mu to kri vrnejo. 

( iovor i se. da na j bi nekaj po-
dobnega poskusili tudi s tabo. 
posebe j še, kei si kronično slabo-
krven. 

Mirko: »Ne, nisem se odločil 
za takšen poseg, čeprav je moja 
krvna slika predvsem v času na-
pornejših treningov in tekmovanj 
res nekoliko slabša. Nisem bolan. 

Če ne bi treniral, bi imel normal-
no kri, tako pa treningi zahtevajo 
svoj davek.« 

Za povečan je možnost i spreje-
ma kisika — to je namreč cilj 
povsod po svetu t ren i ra jo tudi na 
višini. Kri se pri lagodi spreme-
n jenemu zraku, na tančneje 
z m a n j š a n e m u pritisku kisika na 
telo, obogat i se z rdečimi krvni-
mi telesci. Tako je športnik v niž-
jih legah sposoben dosegati bolj-
še rezultate. 

Mirko: »Pri nas hi bila Kogla 
na Pohorju idealna, le kakšnih 
500 metrov preni/ka je.« 

K a k o pa je s p o / i \ ili'.' 
Mirko: »Najbolj so /nani Bol-

gari. / a t o je naša ( rvena /ve/da 
najela btdgarskega zdravnika in 
naenkrat dosegla i/jemen uspeh v 
štafeti, lu so še drugi naši atleti, 
ki jih dohro po/nam. Seveda pri-
znal ne bo nihče. Je pa nemogoče, 
da bi vrhunskem rezultatu kdo 
skokovito napredoval brez nečesa. 
Bilač na primer ni in ne bo nikoli 
priznal. Američan .lohnson pa je 
priznal vse, ko so ga dobili, l o mi 
je všeč.« 

MIRKO O SLOVENSKI 
ATLETIKI 

»S stanjem v atletiki nisem za-
dovoljen. V življenju atleta je pri-

bližno 20. leto prelomnica. Cas, 
ko začneš tekmovati v članski ka-
tegoriji in trenutek, ko te starši v 
glavnem ne vzdržujejo več — ali 
greš študirat ali se zaposliš. Če bi 
v tem času družba — klub atletu 
več nudil, bi jih več lahko vztraja-
lo, v celoti bi imeli boljše članske 
rezultate. Ameriški športniki so 
na primer vsi študentje. Pri nas 
vrhunski športnik ne more nor-
malno študirati. Niti na Visoki šo-
li za telesno kulturo ne. To vidimo 

recimo po Križaju, Svetovi . . . Ce 
bi Ja/ dve uri plaval v okviru učne-
ga programa na fakulteti, ne bi 
bil več sposoben za resen trening 
maratona tisti dan. In tako na-
prej. Se vedno pa mi je žal, da ni-
sem mogel uskladiti treniranja in 
študija.« 

MIRKO O P I L J S K E M 
Š P O R T L IN SEBI 

»Zal je tako, da noče iz veselja 
skoraj nihče več delati, denarja pa 
ni. Škoda je, da se profesorji tele-
sne vzgoje na Ptuju tako malo 
vključujejo v ptujski šport. Mi-

Maraton in ime Mirka Vindiša 
je za Ptuj eno in isto. To pa je 
tudi ime njegovega histroja, i' 
katerem se. kot pravi, zbirajo 
njegovi prijatelji in navijači. 
To pa so C glavnem vsi Ptujča-
ni. Lokal vodi predvsem Ve-
sna, tako da sani lahko treni-
ra. 

slim, da bi bilo drugače, če bi se 
okoli športa vrtelo veliko denar-
ja.« 

Potrebno je zapisat i , da je 
Mirko pred dvema le toma treni-
ral po p lanu , ki mu ga je sesta-
vljal i talijanski t rener, s katerim 
sicer še dol ujeta , venda r se s se-
dan j im t rener jem Ljubom Čuč-
kom zaneseta predvsem na Mir-
kove dolgole tne boga te izkušnje 
v mara tonu . Trening je letos pri-
nesel republ iško zlato v malem 
mara tonu , jugos lovansko zmago 
na 10 ki lometrov, petič zapovrst-
jo zmago malega m a r a t o n a v Ku-
mrovcu, d ržavno zlato v mara to-
nu in 12. mesto na evropskem pr-
venstvu v Splitu. 

Mirko: »Če bi normalno treni-
ral, bi se lahko uvrstil okoli 6. 
mesta. Tako pa sem takrat pora-
bil veliko časa za ureditev lokala, 
priznam. Vlislim, da sem dobro 
tekel, saj sem progo na srečo po-
znal, sicer bi se uvrstil okoli 25. 
ali 30. mesta.« 

D R U G O LETO 
V TOKIO 

Letos čaka Mirka še neka j 
krajših tekov, predvsem ulična v 
Firencah in Bologni, kjer je lani 
zmagal . Potem se bo pričel pri-
pravljati na novo sezono, katere 
osrednj i dogodek bo svetovno 
prvenstvo v Tokiu. Za udeležbo 
bo moral na jp re j izpolniti jugo-
s lovansko n o r m o (v tem t renutku 
sicer zahtevani čas še ni znan, a 
bo okoli 2:13). Mirko\ najboljš i 
rezultat dosle j je 2:13,39, dose-
žen v New Yorku. 

M. Z u p a n i č 

Mirko Vindiš. (FotoMcZ.) 

Razstava ptic 
v Klubu mladih 

v ptujskem Klubu mladih so v ne-
deljo. 18. novembra, zaprli tradicio-
nalno razstavo ptic. ki so jo tudi to-
krat pripravili člani Društva za var-
stvo in vzgojo ptic. Na ogled je bilo 
blizu sto najrazličnejših vrst in barv 
kanarčkov, eksotičnih ptic. nimf in 
papig. V posebni kletki so bile na 
ogled tudi nekatere zunanje ptice iz 
našega okolja, največ pozornosti pa 
je pritegnila kolekcija nagačenih ujed 
iz naših krajev. Ob razstavi, ki je bila 
odprta od četrtka, so pripravili tudi 
razstavo likovnih izdelkov učencev na 
temo Ptice in mi. 

fotovest: M. Ozmec 

Male živali tokrat 
pod šotori 

č l a n i p tu jskega Društva pa-
semskih malih živali so od 15. do 
18. novembra pripravili t radicio-
na lno razstavo, ki je bila tokrat 
pod šotori na Bakhovem trgu. 
Kl jub temu da so ob istem času 
organizirali razstavo tudi člani 
p tujskega Društva za varstvo in 
vzgojo ptic. je bil obisk zelo do-
ber. saj si je okoli 350 najrazli-
čnejših pasemskih malih živali 
ogledalo več kot 2000 obiskoval-
cev. pretežno mladine. Sicer pa 
so imeli tudi ka j videti, saj je bilo 
na ogled 105 kuncev, več kol 120 
najrazl ičnejš ih golobov ter 125 
primerkov okrasne perutnine . 
Ob razstavi so pripravili tudi za-
nimiv in razmeroma bogat sreče-
lo \ . n;'jbi:.|je ocen jene živali 
(šampi^mi/ pa b o d o zastopal i 
p tu jske barve tudi na republiški 
razstavi v začetku p r ihodn jega 
mesec:' v Ljubl jani . 

p.itovost: M. O^mec 

MEDOBČINSKA NOGOMETNA ZVEZA PTUJ 

Lestvice tekmovanj za 
jesenski del 1990/91 
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T LENARSKE 
^ NOVICE 

Tretjič v zgodovini 
svoje cerkve 

Na Mar t inovo nede l jo , I I. no-
vembra , so vaščani Voličine ob 
50()-letnici cerkve v t re t je dvigni-
li veliki zvon v cerkvi Sv. Ruper-
ta, po katerem je n e k d a j vas ime-
la tudi ime. 

I'rvič so j im odpel ja l i zvon iz 
cerkve leta 1916, v času Avstro-
Ogrske monarh i je . Starejši kraja-
ni pa se še danes s p o m i n j a j o , ka-
ko so s solzami v očeh spremljal i 
odvoz drugega zvona. To je bilo 

leta 1944, novemora , ko o d p a d e 
listje in se tudi na rava odene z 
meglenimi jutri v svojo ža los tno 
p o d o b o . O k u p a t o r j u je tudi tisti 
zvon služil za poskus podal jša-
n ja mori je (znano je, da so zvo-
nove pretopili in j ih uporabi l i v 
industr i j i orožja) , ki je tisto in še 
nas ledn je leto lebdela nad Evro-
po. " 

T a k o so vaščani nekdan jega 
Sv. Ruper ta , s edan je Voličine, 
vel ikokrat moledoval i pri župni-

ku Antonu Prosenaku, da je po-
t rebno v cerkev sv. Ruper ta po-
novno potegniti veliki zvon, ka-
kršnega so v zgodovini že dva-
krat izgubili. S skupnimi močmi, 
z da rovan jem f inančnih sredstev, 
s p r izadevanjem cerkvenega od-
bora j im je uspelo potegniti v 
zvonik zvon s svojstvenim tonom 
C. Izdelali so jim ga v Avstriji, v 
Innsbrucku , v firmi Cjrassmayer, 
ki se ponaša s 45()-letno tradici jo 
vl ivanja zvonov. 

Letošnja Mar t inova nedelja v 
Voličini je bila res lepa, sončna, 
ko je pomožni škov dr. Jožef 
Smej iz Mar ibora blagoslovil 
zvon ob prisotnosti množice lju-
di (med katerimi j e bil tudi lenar-
ški župan Jože Skrlec), nato pa 
so ga ob zvokih pr iznane godbe 
na pihala gospoda Najvir ta iz 
Malečnika dvignili v zvonik. 

Ob vsakdanj ih težavah, ki jih 
ima v teh časih posameznik , pa 
tudi naša d ružba nasploh , glas 
voličinskega zvona pomir ja , da je 
moč za nada ln j e delo, najsi bo 
kmetu na domači j i ali delavcu, 
ko se vrne z dela iz bližnjega Le-
narta ali Mar ibora . J. K. 

Cerkev Sv. Ruper ta v Slovenskih 
goricah je nastala v i l . stoletju iz 
kapel ice, imenovane »Sveta de-
vica Mar i ja v d rev jah« . Po pet-
kra tnem prez idavanju in dozida-
vanju kapele se je pojavila na 
istem mestu med letom 1443 in 
1454 cerkev, posvečena sv. Ru-
pertu, so lnograškemu nadškofu , 
ki je bil pa t ron štajerske dežele 
od leta 984 do 1771 . Cerkev je ta-
krat spada la v p tu j sko pražupni-
jo. 

Lenarčani o svoji vladi 
\aključn(> i/hrunc l enarčant smo pred bhgoMiico Potrošnik /au-

staviU med opravki in jih vprašali, ali po/na jo delo svoje vlade, kako ga 
ocenjujejo in kaj ji priporočajo. 

Klizabeta kramberger iz Šeta-
rove: Veste kaj , časa za to, da bi 
razmišljala o tem, n imam veliko. 
Menim pa, da novi de la jo dobro . 

iNiso se mogli veliko nareuit i . Ker 
se stvari ne more jo tako hitro 
spreminja t i . Nekateri mislijo, da 
bo šlo hitro. Vsako delo pač zah-
t e \ a svoj čas. 

(Jospodinja iz okolice Lenarta: 
Veste, kar je za fu rano , je zafu-

rano. Tega ne more nihče p o p r a -
viti. Kaj pa bo napre j? Čeprav 

vsi upamo, da bo boljše, ver je tno 
ne bo. Nova vlada se že trudi, 
dela pa tudi napake . Ni na firi-, 
mer prav, da b o m o tisti, ki smo 
kupili zemljo od zadruge, kot se 
sliši, seda j ob njo. Mi nismo bili 
nič krivi za stare krivice. Mi smo 
na primer kupili posestvo, hiša je 
bila v r azpada jočem stanju, pa 
>mo jo popravil i . Z d a j pa bi nn)-
rali to vrniti? Se vam zdi prav, da 
Di jo seda j dobil stari lastnik, ki 
iC ni nič trudil . 

Lovrenc Padovnik iz (Jradišča: 
Nova vlada bi morala več de-

lovati v krajevni skupnost i . Mo-

goče že, da se je ka j premakni lo , 
a je še vse v teku in še ni konča-
no. Ce je že nova vlada, potem bi 
morala biti bol j zagnana . 

Franc Frangež iz Lenarta: 
Ja, tako je, da demokrac i ja ni 

za delavce. Ko pa bo, pa delav-
cev ne bo več. Demokrac i j a pri 
nas ni za delavce zato, ker se bi-
rokraci ja s amo širi. Vsak dan 
ustanovi jo kak nov odbor v obči-
ni ali republiki . Lenart je tako 
m a j h n o mesto, d a j e težko odkri-
to govoriti o tem, kaj dela lenar-
šk 1 \ K K I I S ti.m bi SV. /auKi i l i 

drug d rugemu, res pa je, da vla-
da teh enajst delavcev mora od-
pustiti. Adminis t raci ja je preširo-
ka. Ž u p a n in predsednik izvršne-
ga sveta sta mi všeč. Dela jo do-
volj, stvari pa gredo naprej . Prej 
smo imeli težave s cestami in po-
štarji, s eda j pa imamo že telefo-
ne in neka j na novo asfal t i ranih 
cest. 

Frančiška I.ešnik iz Oočove: 
Novih še ne p o z n a m o tako do-

bro. ker še niso tako dolgo. Re-
čem pa lahko, da so za mene 

osebno / e naredili dovolj , sa j 
smo dobili asfalt do hiše. t o mi 
veliko pomeni . \ 'elik(i nam je pri 
tem pomagal župan . Pri prejšnji 
\ l ad i nismo uspeli. N o \ i pa so za 
to. da cesto d o b i m o tudi tisti, ki 
nismo \ ^tp-^iicm c in t ru mesta. 
Slišala -em seved;' tudi govorice, 
ki kr i t iz i ra '" vlado, vendar se v 
njih nisem piiulabljala. 

d. 1. 
F M : Z 

Klizabeta Kramberger 

Gospodinja iz okolice l.enarta 

Lovrenc Padovnik 

Franc Frangež 

Frančiška I.ešnik 

Zasedanje lenarške skupščine — 
tokrat nekoliko drugače 

»Takšna seja skupščine pa je že nekaj drugega,« je dejal eden sta-
rejših poslancev, Franc Sužnik, ki je bil v preteklosti tudi delegat in 
pred več leti tudi odbornik. »Naše seje — mislim skupne seje vseh zbo-
rov — so sedaj bolj živahne, v preteklosti po posameznih zborih je bilo 
vse skupaj suhoparno in človeku ni bilo, da bi razpravljal.« 

Prav zares je bila 5. skupna seja zborov S O Lenart drugačna, raz-
prave so bile bogate in vsebinsko poglobljene. 

Na vprašanje poslancev s prejš-
n je seje je odgovar ja l župan Jože 
Škrlec. G lede konjskih dirk, ki 
so bile v letošnji jeseni p o n o v n o 
po 26 letih, ni skupščina občine 
porabi la ogromnih sredstev, o ka-
terih s e j e govorilo, sof inansi ra la 

je s amo obnovitev do t ra jenega 
mostu čez Globovnico , os ta lo so 
f inansiral i s p o m o č j o sponzor jev 
organizator j i sami (člani inicia-
t ivnega odbora Konjeniškega 
k luba Slovenske gorice). Ž u p a n 
je nada l je še govoril o p o m e m b -
nosti takšnih prireditev in pred-
lagal, da se h ipod rom Polena 
p reda v zakup Konjen i škemu 
klubu Slovenske gorice. Klub je 
v teh dneh izvedel us tavno skup-
šč ino; o tej b o m o obš i rne je se 
poročal i . 

Kasne je so poslanci n:!čeli šte-
vilna žgoča vprašan ja . 

Alojz Breznik iz Socialistične 
s t ranke je menil , da je treba rok 
za javno razpravo o osnutku no-
ve slovenske ustave podal jšat i . 
Na predlog poslanca Fdi ja Glo-
ba b o d o do prve polovice pri-
hodn jega meseca organizirali po-
sebno okroglo mizo. na kateri 
b o d o razpravljal i o bodoči ko-
munaln i organiziranost i v občini. 

Cilede občinskega poračuna je 
bilo sk lenjeno, da je treba z de-
nar jem zelo r azumno gospodar i -
ti, v p r ihodn jem letu pa ne pove-
čevati p ro računske porabe . Tudi 
v lenarški občini je gospodars tvo 
v nezadovol j ivem položaju , zato 
je po t rebna doda tna razbremeni-
tev. Razprav l ja jmo o tem, ne pa 
samo, kako deliti že zbrana sred-
stva, je menil poslanec 1 rane 
Krivec iz Socia ldemokra tske 
s t ranke. Akcija sort i ranja odpad -
kov s o j e pričela letos I. aprila m 
p o k a / a l a , da jo ta t r enu tno v Slo-
veniji edinstvena akcija zbiranja 

in sor t i ranja o d p a d k o v in sekun-
darn ih surovin iz jemno dob ro 
stekla. Za lenarški model se zani-
m a j o številne občine in mesta ši-
rom Slovenije. 

Predlog za ustanovitev radia 
Slovenskih goric je bil v večini 
sprejet z odob ravan jem, vprašlji-
va so samo f inančna sredstva in 
kadrovska zasedba v bodočem 
medi ju . Poslanci si niso hoteli 
naložiti b remena , da bi na eni od 
nas lednj ih sej bili postavljeni 
pred dejstvo, da je po t r ebno 
zbrati toliko in toliko f inančnih 
sredstev kot zagonski kapital za 
ustanovitev radia. 

Ker na vprašanje, kaj je z glasilom 
DOMAČE NOVICE iz Lenarta, po-
slanci niso dobili odgovora, bomo v 
naslednji številki TEDNIKA poročali 
o tem. 

Zelo složni pa so bili poslanci oh 
ugotovitvi, da je profesionalizacija 
predsednika SO Lenart potrebna in 
nujna. Zanimiva je bila prispodoba 
poslanca Dušana Markolija glede 
obljub DFMOSA pred volitvami, ko 
so obljubljali neprofesionalno funkci-
jo župana občine: »Sam sem tudi svo-
ji ženi pred poroko marsikaj obljubil, 
pa se potem ni dalo vse tako izpelja-
ti!« 

Predvideni dnevni red je bil razšir-
jen še s spremembo sklepa o morato-
riju za izvajanje regulacij in meliora-
cij v občini Lenart. Sklep je sprejela 
Sb Lenart na seji 1. marca, sedaj pa 
so ugotovili, da ga je potrebno odpra-
vili, saj je nujno, da se čimprej, naj-
kasneje pa do konca leta 1991. reguli-
ra ncregulirani del (ilobovnice na ob-
močju občine Lenart, prav tako pa je 
potrebno pripraviti program etapne 
regulacije drugih nereguliranih večjih 
potokov, zlasti Velke in .Ščavnice (kaj 
bodo rekli »ZI.Ll.NI«. če se bodo v 
Lenartu onianizirali. bomo še poroča-
lil. 

l udi o grbu in zastavi občine Lenart 
je bil govor na skupni seji SO Lenart. 
Cilede zastave so ši bili enotni, naj bo 
le republiška, pod njo pa se bomo po-
ve/ovali vsi Slovenci. Imenovali pa so 
posebni! >kuščinski) komisijo, ki bo 
pripravila strokovne predloge /a grb 
i>beine Lenart. j. K. 

Dva primerka predlogov za grb občine Lenart 

Ptujska šahistka 
Narcisa Mihevc 

na olimpiadi 
Ptujski ženski šah je / uvrstitvijo \arcise Mihevc » mlado repre-

zentanco Jugoslavije /a nastop na šahovski olimpiadi v \ovem Sadu do-
segel enega svojih največjih uspehov, lo je veliko pri/nanje matičnemu 
društvu, slovenskemu šahu in njej osebno. 

In kaj nam je Narcisa poveda-
la pred o d h o d o m na o l impiado : 

»Skora j ne morem verjeti , da 
mi je zvezna selektorica ženske 
reprezentance Vlasta Maček zau-
pala mesto med najbol jš imi . Na-
stopiti na ol impiadi to je tiha 
želja vsakega špor tn ika in ta že-
lja je zame postala s tvarnost . To 
ni samo pr iznanje , je tudi velika 
obveza za danes in jutr i . Tega se 
dob r o zavedam in potrudi la se 
bom, da bom v N. Sadu upraviči-
la izkazano zaupan je .« 

Kaj je po tvojem odlomilo o uvr-
stitvi v reprezentanco? 

»Misl im, da sem s svojimi re-
zultati opozor i la nase že v pio-
nirski, seda j v mladinski in član-
ski konkurenci . Posebej uspešni 
sta bili zadnj i dve leti, ko sem 
dosegla tudi enega največjih 
uspehov naslov mojstr ice F IDE. 
8. mesto na d ržavnem prvenstvu 
članic je bil uspeh , ki ga ni dose-
gla nobena s lovenska šahistka v 
zadnj ih dvajset ih letih. Vsi ti re-
zultati so prispevali k temu, da 
sem letošnje pole t je kot pred-

st jvi iK 1 lugosi ivtje nastopi la na 
iiKiln i iodiicm turnir ju »mlad ih 
upov« na Nizozemskem s k u p a j z 
letošnjim mladinskim in član-
skim republiškim prvakm Igor-
jem Je lenom.« 

In kako gledajo na tvoje uspehe 
doma, v šoli v društvu? 

»Obisku jem 4. letnik naravo-
slov no-matemat ične usmeritve v 
Mar iboru in moram reči, da ima-
jo profesor j i vse r azumevan je za 
moje številne odsotnost i . Tudi 
sošolci so veseli mojih uspehov. 
Še na jbo l j vesel pa je oče, ki me 
je že kot o t roka vpeljal v skrivno-
sti šahovske igre; prav n jemu gre 
zahvala za moje n a p r e d o v a n j e in 
uspehe. Tudi Šahovsko društvo 

Ptuj . katerega članica sem od le-
ta 1987, mi nudi na jbol jše pogoje 
za razvoj.« 

Ali ho nastop na olimpiadi bi-
stveno vplival na tvojo nadaljnjo 
šahovsko pot? 

»Misl im, da mi bo to dalo še 
d o d a t n o voljo za nap redovan je . 
Prav gotovo si bom v dvoboj ih 
pr idobi la nove izkušnje in jih 
bom koristno uporab i la na pri-
hodnj ih t ekmovanj ih . J anua r j a 
me že čaka nas top na polf inalu 
državnega prvenstva za članice, 
tu so mladinska republiška in dr-
žavna prvenstva, pa članska pr-
venstva in medna rodn i turnirj i .« 

Kakšna je tvoja največja šahov-
ska želja? 

»Prva se mi je z nas topom na 
ol impiadi de jansko že uresničila. 
Drugi cilj je vsekakor č imprej os-
vojiti naslov m e d n a r o d n e moj-
strice, do lgoročno pa tudi vele-
mojstrice. Vendar moram za to 
še »šahovsko« dozoret i . Ob trdi 

volji in pomoči vseh naštetih se 
mi bodo morda te želje k d a j 
uresničile. In morda to ni moja 
zadn ja o l impiada ,čeprav mislim, 
da bo v p r ihodn je izredno težko 
oh vse večjem razvoju ženskega 
šaha pri nas.« 

Narcisi želimo tudi mi, da bi na 
olimpiadi upravičila zaupanje zve-
zne selektorice. Ob njeni trdi volji 
pa ne dvomimo, da bo dosegla še 
več. saj je v tem trenutku na tak-
šni stopnji, da se lahko ob kako-
vostnih treningih kmalu uvrsti v 
sam vrh jugoslovanskega ženske-
ga šaha. 

Silva Razlag 
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Več glav več ve 
Si sploh predstavljate, kako so bili 

tu nekoč nerazviti kraji? \ dedovih na-
pisih sem ravno včeraj vse prebral. Kili 
so brez turi/ma, brez univerze, brez 
gledališča. >̂port nerazvit. Kulture 
skorajda nič. Pa tudi denarja ne. 

Potem je prišlo obdobje spravitve je-
drskih odpadkov, kot vsi vemo iz učbe-
nikov. Najprej jih nobena občina v Slo-
veniji ni hotela. Prišlo je do bratomrž-
nje. Po nekajletnem zatišju so si vrli 
ptujski vladni možje po načelu Denar 
Je sveta vladar premislili. Naša občina 
je vzcvetela. 

Zakaj? se sprašujete. 
Kljub zagotovitvam strokovnjakov, 

da ne bo nobenega vpliva na okolje, se 
je čez nekaj let pokazalo, da vendarle 
prihaja do malenkostnega žarčenja. To 
ob nekajdnevni izpostavitvi sicer nima 
nobenih posledic, če pa si obsevan več 
let, prihaja do nekaterih mutacij. 

Država je na Ptuju takoj ustanovila 
Univerzo za proučevanje vpliva jedr-
skega sevanja na organizme. K nam so 
pričeli trumoma prihajati turisti iz 
vseh koncev sveta, da bi si te spremem-
be v živo ogledali. Zato smo zgradili v 

vsaki vasi po en luksuzni hotel s 
spremljajočimi objekti, v mestu pa 
odprli homo sapiens zoološki vrt, kjer 

je še danes na pretek delovnih mest za 
vse, ki želijo zaslužiti nekaj trdne valu-
te s poziranjem za obiskovalce. V gle-
dališču igrajo naši najboljši profesio-

nalci dvakrat dnevno dela najsodobnej-
ših avtorjev, ki jih je navdihnil obisk 
pri nas. Ptujski športniki so v zadnjih 
letih dosegli nekaj svetovnih rekordov, 
saj se je naše telo prilagodilo na seva-
nje tudi s povečano aerobno sposob-
nostjo. 

Kot vsi veste, pa se je v zadnjem času 
pojavila \ naši občini vrsta vprašanj in 
po mojem mnenju nepotrebnih spoti-
kanj. Nekateri celo želijo zrušiti vlado, 
češ da se je njena vodilna stranka v 
prejšnjem stoletju napak odločila, ko 
je v Haloze sprejela jedrske odpadke. 
Zato se je ta sedaj celo preimenovala 
in se opravičila, češ da za postopke 
svojih prednikov ne more odgovarjati. 

Ne razumem, čemu tolikšno razbur-
jenje, saj so nam jedrski odpadki pri-
nesli samo dobro. Med drugim so 
najmlajšim zrasle dodatne večje in 
manjše glave po vsem telesu. Menim, 
da je prastari izrek Več glav več »e res-
ničen in da bomo občani ptujske občine 
kmalu prinesli napredek vsemu člove-
štvu. 

Za Tednik 
27. novembra 2095. leta 

RAZMIŠLJANJE S SIMPOZIJA O NAPREDKU PTUJA 

V le tu 2005 v e j e iz n a s 
h v a l e ž n o s t d o o č e t o v 

Zelo smo hvaležni našim oče-
tom, ki so da l jnega leta 1990 na-
redili zelo od ločne korake za raz-
voj našega kra ja . D o k o n č n o so 
izgnali nergače — ja , pa kakšne 
n e r g a č e . . . Le kako so mogli 
nasprotovat i n a p r e d k u naših 
kra jev! No, saj so j ih potem 
odred i milice nap redka tako uni-
čili ali pa so se sami izselili. Ti 
naši oče t je so bili zares možakar-
ji. Niso se bali o d p a d k o v , saj so 
vedeli , da p r inaša jo napredek . 

Kar ne morem skriti zadovol j -
stva, ko se te dni sp r eha j am po 
Halozah . Vznemirl j ivo rumeno-
črna vetrnica me pozdravl ja na 
vsakem koraku in v očeh ljudi vi-
dim, kako hvaležni so. Nič j im ni 
t reba delat i , razvila pa se je že 
neka nova vrsta tur izma. V na vi-
dez t iho do l ino se vozijo veliki 
uradniki in si og ledu je jo enega 
največj ih tehničnih podvigov, 
na to pa še malce spi je jo in se po-
veseli jo z domačin i . 

Tudi nova vrsta golfa na rdeči 
podlagi se je prav lepo razvila na 

Dravskem pol ju. Veljaki od vse-
povsod so igro na rdečem pol ju , 
nekol iko p o d o b n o golfu , vendar 
z močnejš imi pal icami in s ko-
vinskimi žogicami, sprejeli za 
svojo. Zan imivo je gledati može 
v a lumini jas t ih ska fandr ih , do-
mačini pa j im med igro p o n u j a j o 
nove vrste sad ja in druge dobro-
te. 

Da ne p o z a b i m : čisto ob kon-
cu p tu jskega jezera se je v lagu-
ni. ki so jo prav lepo napolni l i z 
gnojn ico , razvila nova panoga 
po tap l j an j a . Igro imenu je jo »To-
plo, vroče«, igrajo pa j o tako, da 
potapl jač i v težkem, nepregled-
nem mul ju iščejo d ragocene 
predmete . 

Te dni so v naše mesto pono-
vno pripeljal i čudovi te mulje. 
N e k a j malega jih spečejo s k u p a j 
z gl ino in spus t i jo skozi d imnik. 
Zares lepo je videti pisane pline, 
v ozad ju pa s i lhueto tistega 
smešnega gradu , s ramote sredi 
naše m o d e r n e arhi tekture , ki se 
je v mestu uveljavila. Najnovejš i 

gradbeni materiali so pravo od-
kritje znanost i , naši očet je pa so 
jih skora j zavrgli kot o d p a d . ' 

Tudi načrtovalci smetišča in 
pokopal išča so vedeli, da svojci 
umrlih ne b o d o večno hodili t ja 
samo zaradi grobov. Hkrati si 
lahko og leda jo prede lavo o d p a d -
kov po najnovejš i tehnologi j i , le 
de lovno silo, ki so ji včasih rekli 
Romi, bi lahko preselili v nove 
hiše. 

Zares, nikoli se ne b o m o mogli 
oddolži t i oče tom. Pokazali so 
nam, da je le v jedrskih o d p a d -
kih, galvanskih mul j ih , rdečem 
blatu in v skladiščenju o d p a d k o v 
iz vse države bilo mogoče zago-
toviti Ptuju mesto, ki mu pr ipa-
da. K o m a j že čakam, da b o d o 
pripeljali v naše mesto nove sno-
vi iz Albani je in Romuni je . Tam 
nergačev še niso uspeli utišati. 
Zares so čudni . . . 

Luda 

Po opravljenem preverjanju mutjcij na glasilkah ovac Je naš tehnik ugo-
tovil, da te še /meraj govorijo: Beee .. . Obsevanje homo nadaljevali. 

. . . včasih sva bila tako lep par. 

.\o,srečna sva tudi /daj... 

SALA IZ 
ZAL P\0 MFD SOSEDOMA 

Veš. da Je naša Micka vsak dan bolj radioaktivna .' 
v •> 

— Vse preveč aktivno se druži z radijcem. 
DELO PA TAKO 

Srečata se čistilki iz nuklearke \ kršem in tovarne zdravil 
Krka. 

n. kako je kaj v tvoji službi.' pobara druga prvo. 
Kar dohro. če le ne hi imela vsak dan za posesati toliko 

tega radioaktivnega prahu. 

XAI)\JA PRn()/\()SI 
TJožek. ptujski Tednik ho med naročniki izžrebal tisoč na-

grajencev! 
Ja. kaj bodo pa srečneži dobili '.' 
Enotedenski izlet za vsi.- družina pr haloški planinski 

poti. 

\ \ Ki l Ce ho provizija 
za spravilo Jedrskih odpadkov 
kot pri vseh drugih poslih tned 
15 in IS odstotki, ho ptujska 
občina potegnila kar velik de-
nar. Zato večina 1'tujčanov po 
tihem razmišlja, kako hi na 
svojih dvoriščih in vrtovih za-
kopali vsaj kakšen odpadek in 
si tako prislužili tako potreben 
dinar. Strokovnjakom indu-
strije Jedrskih odpadkov zato 
sugerirajo. naj zapakirajo svo-
je proizvode r čim manjšo em-
balažo. 

Na isto temo pa seje ogla^-' 
lo ludi podzemlje. Za čim 
prejšnji protijedrski štrajk s 
parolo JEDRSKI VRT KR-
TOVA SMRT so na včerajš-
njem zboru glasovali vsi črni 
prebivalci. Ce s štrajkom ne 
hodo uspeli, se bodo ninožično 
izselili v razvite evropske drža-
ve. Zaenkrat vidijo problem le 
v svojih ostarelih in bolnikih. 
Ta problem nameravajo rešiti 
z mednarodno pomočjo. 

Ja: pa r priče ^rem.. 
Kaj hoš pa delal tam 
Jokal hom sam... 

Z A H V A L A 

Zaradi radioakt ivnega sevanja so nas v cvetu mladosti zapusti-
le naše drage 

Haloze 
Hvala vsem, ki ste j im pomagal i v naj težj ih dneh , ki ste se tako 

množ ično borili za n j ihovo preživetje, 
jse posebe j se zahva l ju j emo Republiki , ki nam bo lajšala bole-

čine in nam d e n a r n o pomaga la . 
Posebno zahvalo smo dolžni lanskoletni ujmi, ki je središče 

slovenstva sploh spomni la , da obs t a j a jo Haloze. 

Žalujoči: vsi njeni Žetalčani, Podlehničani, Leskovčani, Makol-
čani, Ptujskogorčani, Stoperčani . . . in drugo sorodstvo 

REŠITEV V/1 DEAM Ha-
ložani sporočajo repuhliškemu 
vodstvu, da se o odlagališču Jedr-
skih odpadkov ni potrebno pogo-
varjati s hrvaško vlado. V lasti ob-
čanov ptujske občine je namreč 
dovolj zemlje na hrvaških otokih 
(in polotokih) za sprejem vseh se-
danjih odpadkov. Tako hi halo.ški 
vikendi istih občanov ostali neokr-
njeni. 

IZNAJDLJIVOST REPUBLI-
ŠKE VLADE - Vsakemu Slo-
vencu svoj jedrski cvetlični lonček. 
Problem bo rešen, pa tudi sred-
stva bodo enakomerno porazdelje-
na po vsej republiki. 

. . . Č U D N I O B Č I N 
» • ^ ^ -

Dober den. vso k i d en! Vsem 
povprek po dugen in počez. Gnes 
sen čista radijo-aktiven: na mizi 
mi špila radijo. Jaz pa sen aktiven 
in vam pišem toto pistno . . . 

Prejšnjo soboto sen hija kak za-
stopnik Prleške zveze tan na Ptuj-

ski Gori. tan kak Je Ha loška zveza 
pripravila prostestno zborovanje 
proti radijo-aktivnemu odlagališ-
ču v Halozah. Saj Je resen prova 
sramota, da nam želijo in vsiluvle-
Jo z drugega kunca Slovenije po-
slati v Haloze atomsko smetiše. 

Provijo in pišejo, da gre za odpad-
ke iz nuklearne električne centrale 
v Krškem. ZaJ pa meni oh tem ne-

je več čista nič Jasno: v Halozah in 
tudi pri nas v Prlekiji še niti vsoka 
hiša elektrike nema, pa hi nam ra-
di poslah in nas JoJtrali z atomski-
mi električnimi odpadki. Jehal ga 
na električno štengo, toti so pame-
tni. V.sen, ki so na toto električno 
idejo prišli, hi jaz spusta v rit malo 
štroma, da hi vidli in občutili, kak 
Je, če ti atomi po možgonih, želod-
ci, Jetrah in drugih telesnih orga-
nih skočejo, te črvičijo, živce mon-
trajo in ne doio spali. 

Jaz sen tan na Ptujski Gori naj-
pret k meši hoda in po ved a hogeci, 
da si nikol nema več prijatela, če 
bode posla v Haloze. Prlekijo in 
Slovenijo nasploh kokršne koli 
atomske smeti. Kot čistokrvni Pr-
lek sen se včlana v Haloško zvezo 
in sen proti vsoki svinjariji. Naj 
rajši elektriko napelajo v tiste slo-
venske hiše. v kerih še petrolejke 
in sveče gorijo. Radi hi se šli suve-
renost in Evropo, pa na žalost tudi 
v naši republiki še uiti iz kattiene 
dobe nesmo vun odišli. . . 

Kak vidite, sen gnes tnalo hoj 
naojštreni in atomsko elektrificira-
ni. Pišite mi. kaj o tem mislite. Boj 
bomo enotni, hoj homo močni. 

Predlagan, da se H a loška in Prle-
čka zveza združita. Če Je že tejko 
strank in zvez brez zvez. !c .ie naj 
ena tcoj! Pa srečno. Vaš TVZEK 

PREDSEDNIK JE NJIHOV - Najbolj čudno Je, 
da stojijo v.sem razpravam o odpadkih oh strani Prek-
niurci, kljuh temu da so Haloze v primeru jedrskega 
.sevanja njim zelo blizu, pojavnosti znanih načrtih pa 
ne bodo imeli od njih nobene koristi. Glede na znano 
podjetnost Prekmurcev je možnost samo ena: republi-
.ški vrh jim je na tiho že obljubil odpadke (in odškod-
nino). 

Jeseni radioaktiine odpadke pokrijemo s koruznico . 
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Šturmovci. Hajdina (Spodnja). 

Bolj ko se vsi s k u p a j t rud imo , 
d a bi osvestili l judi , ki nepremiš-
l j eno in n e o d g o v o r n o ter nekul-
t u r n o o n e s n a ž u j e j o okol je , bo l j 
nas jezi, da so p r i zadevan ja mno-
gokra t bob ob steno. Razuml j iva 
j e jeza inšpektor jev , ki so vse 
p re j kot l jud je , ko proti znan im 
stor i lcem u k r e p a j o v sk ladu s 
svojo do lžnos t jo . Pred dnevi nas 
j e povabi la k o m u n a l n a inšpekto-
rica Jožica Težak na kratek 
ogled p tu j ske občine . Res kratek 
ogled je dovol j , da d o b i m o potr-
di tev gorn j ih vrstic. L jud je v svo-
j ih nepremiš l jen ih de j an j ih mno-
gokra t n ismo p o d o b n i l judem. 
Za trditev i m a m o vsaj tri dokaze . 

Prvega smo našli (mesec bo te-
ga) znova v Šturmovcih . Spet se 
j e našel » n e k d o « , ki j e vse, kar 
mu je pos ta lo v hiši napot i , mir-
n o zapel ja l med pol ja in pustil 
o b cesti. 

Drugega smo našli na Spodn j i 
Ha jd in i , nekoč veliko in g loboko 
g r a m o z n o j a m o , ki j e last cestne-
ga p o d j e t j a , po dovo l j en ju lastni-
ka z o d p a d n o zeml jo in g ramo-
zom polni SCT. Vse s k u p a j spro-
ti tudi izravnava z n a m e n o m do-

končnega zasut ja j ame . Komu-
nalnih o d p a d k o v ni dovo l j eno 

Spuhlja ob Dornavski cesti. 

odlagat i na tem mestu, na to 
opoza r j a tudi tabla. Kl jub temu 
pa se n a j d e j o posameznik i , ki te-
ga ne upoš teva jo . Svoje hišne od-
padke , tudi take, ki gori jo, mirno 

pr ipel je jo in pus t i jo na že izrav-
nani površini. Niti tol iko niso 

dobr i ob tem svojem počet ju , d a 
bi o d p a d k e odvrgli na d n o j ame . 

In tretji p r imer : to je že toliko-
krat o m e n j e n o divje odlagal išče 
v Spuhlj i ob Dornavski cesti in v 

neposredn i bližini k o m u n a l n e 
depon i j e o d p a d k o v . V to j a m o so 
kra jevna skupnos t Spuhl ja , ko-
m u n a l n a inšpekci ja in komuna l -
no pod je t j e dali navozit i 700 ku-
bičnih metrov zemlje . Ta je pre-
krila pre jšnje smeti in j a m o iz-
ravnala . Toda to ni p o m a g a l o : 
l jud je še nap re j vozijo smeti , in 
ker ni j ame , j ih pus t i jo na urejeni 
površini ob ali skot^ij kar na ce-
sti. O svoji nevzgojenost i pri tem 
sploh ne razmiš l j a jo ; ni j im mar , 
ka j misli jo drugi o nj ih, sa j j e 
najt i med smetmi tudi m n o g o 
dokazi l , kdo je vse s k u p a j pov-
zročil. Zamera stori lcem je tol iko 
hujša , ker je med smetmi po lno 
pap i r j a , ki je koris ten o d p a d e k , 
tudi sežgati ga j e mogoče. Videli 
smo tudi večjo kol ičino kruha , ki 
bi ga lahko po jed le svinje, na 
smetišče divjega odlagal išča pa 
n ikakor ne sodi . Človek kar ne 
more verjeti , da s m o na pragu 
Evrope, konec dvajse tega stole-
t ja , v dobi č lovekovega popo lne -
ga razsvetl jenstva še vedno taki 
brezsrčni umazanc i in nekul tur-
neži. Sram n a j nas b o ! 

JB 

Delavci upniki pod j e t j a HI KO Olga Meglič z ah t evamo: 
1. S kont ro lo s tečajnega senata n a j se zavaru je jo aktivni proiz-

vodni programi in ne dovoli p r o d a j o posamezn ih delov p rograma. 
2. Prek Izvršnega sveta SO Ptuj n a j se zagotovi možnost , da se 

posamezni proizvodni programi prenese jo v last delavcev z upošteva-
n j e m : 

vloženega dela in minulega dela v pod je t j u ter n jegove rente 
lastnega v laganja dena r j a posamezn ikov pri fo rmi ran ju pod-

je t ja 
možnost i vložka, ki se na te p rog rame prenese kot obl ika fi-

nans i r an ja prek Zavoda za zapos lovanje . 
3. Vsi naslovniki n a j se zavzemajo , da b o d o v na jk ra j šem času 

pričeli oživljati p ro i zvodn jo in zaposlovat i de lavce-upnike , sa j se de-
lavci zavedamo, da se l ahko preživimo samo z de lom. 

4. Prepreči n a j se r azp roda ja perspekt ivnih p rogramov in ktivira 
p ro izvodnja na teh programih . 

5. Prepreči n a j se p r o d a j a tehnologi je izdelkov, sa j brez nje ne 
bo mogoče nadal jeva t i p ro izvodnje . 

6. Ugo tav l j amo, da delavci, ki so v p o d j e t j u bili odgovorni za 
p r o d a j o izdelkov, s eda j te kupu je jo in p r o d a j a j o prek zasebnega pod-
je t ja . 

P.s. Delavec je s eda j v s teča jnem pos topku še v de lovnem raz-
mer ju . 

7. Z a h t e v a m o pojasni lo , zaka j j e s tečajni senat ali upravi te l j za-
blokiral začetek p ro izvodn je v obra tu Dobr ina , ki je bil tik pred začet-
kom pro izvodnje . 

8. Delavci , ki smo ob začetku g r a d n j e tovarne v D o l a n a h vložili 
devizna sredstva in so nam takrat obl jubi l i de lovna mesta, s e d a j zah-
t evamo pojasn i la in odgovornos t . Krivica, ki smo jo utrpeli vlagatelj i , 
j e nepopravl j iva . 

Delavci ugo tav l j amo, da delo za naše p rog rame in p ro i zvodn jo 
je , sa j nam ga de lovne organizaci je nud i jo . Za to h o č e m o delati in 
ape l i r amo na vas, da ukrepate v smislu čim pre jšnjega začetka proiz-
vodnje . Z a h t e v a m o , da nam sporoči te vaša stališča in ukrepe , ki j ih 
boste izvedli, d o 10. decembra na S v o b o d n e s indikate Slovenije, Ob-
činski svet Ptuj , Čučkova ulica 1. 

V nasp ro tnem pr imeru se b o m o delavci HI KO Olga Meglič P tu j 
zbrali na d a n t o v a r n i š k e ^ praznika 24. d e c e m b r a in organiziral i pro-
testni shod pred Skupšč ino občine Ptuj . P redsedn ik 

Osnovne organizaci je s ind ika ta 
Stanislav C u š 

V Majšperku NE 
bo samoprispevka 

Na nedeljskem glasovanju za uved-
bo krajevnega samoprispevka se kra-
jani krajevne skupnosti Majšperk ni-
so odločili za. Z a j e bilo od 1.681 gla-
sovalnih upravičencev — le 30,10 od-
stotka. Y 

Prihodnja 
številka 
Tedni/ca izide 
v četrte/(, 
13. decembra. 

Z Izidorjem Rejcem o privatizaciji, 
nič pa o TGA 

četudi je vabilo ptujskih gospoda-
stvenikov in drugim na pogovor z Izi-
dorjem Rejcem, republiškim sekretar-
jem za industrijo in gradbeništvo, 
podpisal Vojteh Rajher, predsednik 
Skupščine občine Ptuj, so ga dejan-
sko »pripeljali« krščanski demokrati. 
Ptujska vlada in skupščina sta se pred 
tem skoraj dva meseca brezuspešno 
trudila. 

Na pogovoru v delavskem domu 
Franca Krambergerja, udeležilo se ga 
je veliko ptujskih goospodarstveni-
kov, med njimi so bili tudi gostje iz 
Slovenske Bistrice in Lenarta, je so-
deloval še Uroš Korže, direktor skla-
da Republike Slovenije za razvoj. V 
opsredju pogovora je bil Zakon o pri-
vatizaciji. Ptujski direktorji in drugi 
so sicer veliko spraševali o tem, kako 
v prehodnem obdobju, ko zakon še 

ne bo sprejet, kako je s stečaji in dru-
gem, kar jih v tem obdobju tišči, kon-
kretnih odgovorov niso dobili. Izidor 
Rejc seje spretno izognil in ni ničesar 
povedal o TGA. Dejal pa je, da vlada 
»kontrolira« stečaje in da bo pri ži-
vljenju potrebno ohraniti izvozni del 
gospodarstva. Menda so se ptujski 
oblastniki in republiška gosta o TGA 
pogovarjali za zaprtimi vrati. 

Zakon o privatizaciji ima dva na-
mena — ustvariti trg kapitala in kapi-
tal. Privatizacija ustvarja samo mož-
nost za večjo učinkovitost in se je mo-
ramo lotiti preudarno in dovolj hitro. 
Lastninjenje bo potrebno obravnavati 
v 'čplastno, vsak model ni uporaben 
z vsako podjetje. Najprej bo mogoče 
dobiti lastnike v manjših podjetjih, 
večja pa bodo še nekaj časa »drža-
vna«. mg 

9. decembra referendum 
v Gorišnici 

v Gorišnici že dvajset let p laču je jo samopr ispevek , pa je še veli-
ko odpr t ih vprašan j . Svet kra jevne skupnost i se je temel j i to lotil pr i -
prav na r e f e r e n d u m : pripravil je več var ia tnih predlogov za plačeva-
nje samopr i spevka . N a r e f e r endumu , ki bo 9. decembra , se b o d o kra-
jani odločal i o dvoods to tnem kra jevnem pr ispevku. Ugotovili so, da 
če bi sprejeli m a n j š o s topn jo , ne bi mogli uresničiti vsega, kar načr tu-
je jo za novo s redn je ročno obdob je . 

V letih 1991/95 želijo urediti p ločnike ob magistralni cesti, asfal t 
na cesto Muret inci , Zagojiči , Moškanjc i in Tibolci . Most čez Pesnico 
proti Tibolcem je v kri t ičnem s tanju , in ga bo po t r ebno na novo zgra-
diti. V dveh hribovit ih vaseh ~ Tibolcih in Z a m u š a n i h — še n i m a j o 
vodovoda . Mars ika j bo po t r ebno postorit i na ul icah in cestah, poko-
pališču, domov ih v Gorišnici in Mure t inc ih . N a d o d a t n o p o m o č kliče 
tudi šola, v kateri se izobražuje pets to o t rok : stropi p o p u š č a j o . . . Vse 
to in še d rugo želi jo Gor išničani urediti po letu 1990. 

Od 23. d o 3. decembra organiz i ra jo številne zbore k ra janov , na 
kater ih se p o g o v a r j a j o o vsem, kar j ih teži. f^iG 

Krajani 
zaprli cesto 
V petek (23. novembra) so se do-

končno razjezili krajani podlehniške 
krajevne skupnosti — tisti, ki živijo 
ob lokalni cesti iz Nove Cerkve čez 
magistralno cesto v Gruškovje. Jeza 
je bila tolikšna, da so s traktorji zaprli 
cesto in nihče ni mogel mimo, tudi 
stroji ne, ki so želeli urejevati cesto 
proti Sedlašku (v Pavovce). In zakaj 
jeza? Zato, ker so lani maja podpisali 
s KS Podlehnik pogodbo o moderni-
zaciji svoje ceste, plačali v dveh obro-
kih vsak po 500 mark, tisti, ki niso 
plačali v določenem roku, pa tudi 
obresti. Potem so čakali in dokačali 
stroje, vendar namenjene na drugo, 
že omenjeno cesto. To je bilo preveč 
in cesto so enostavno zaprli. Do po-
nedeljka se še nihče ni pogovoril z 
njimi, iz KS so menda dobili kot od-
govor na zapore ceste izjavo: »Le za-
prite jo, saj je vaša!« To je sicer res, 
ljudi pa zanima tudi, kje je njihov de-
nar in kje so obljube. O razpletu bo-
mo poročali. 

JB 

Razpis za udeležbo na ptujskem 
božično-novoletnem sejmu 

Na prostoru ptujske tržnice in trga MDB bo od 20. do 31. decembra 
potekal božično-novoletni sejem. Prodajo na stojnicah bomo dopolnili 
s prireditvami za otroke in odrasle. 

Pozivamo obrtnike, podjetnike, trgovce in druge morebitne prodajalce 
na novoletnem sejmu, ki bi želeli priložnostno prodajati na omenjenih loka-
cijah, da vložijo prijave z opisom vsebine in načina prodaje. Opravi-
li bomo namreč kakovostno selekcijo prodajalcev. 

Prednost imajo: 
— izdelki domače in umetne obrti, 
— izdelki, primerni za obdarovanje, 
— izdelki višje kakovosti, 
— kakovostni izdelki zimske usnjene, krznene in tekstilne konfekcije, 
— izdelki in prodajalci s področja HALOZ, 
— PRODAJALCI, KI BODO VNESLI ZANIMIVOSTI V NAČIN PRODAJE. 

Prijave pošljite na OBRTNO ZDRUŽENJE PTUJ, Vošnjakova 13, 
Ptuj, s pripisom »za novoletni sejem«, do 10. decembra 1990. 

Cena za udeležbo bo do 1.500,00 din na stojnico glede na kakovost in 
zanimivost ponudbe udeleženca. 

Izvršni svet SO Ptuj, 
Obrtno združenje Ptuj, 

Zveza prijateljev mladine Ptuj 

NESREČA M L A D O L E T N E G A 
M O P E D I S T A 

V ponede l j ek , 19. novembra , 
n e k a j p red 20. u ro j e 16-letni B. 
H. iz FHuja vozil kolo z mo to r j em 
p o Mar iborski cesti. N a m o p e d u 
je imel tudi sopotn ika , 17-letne-
ga R. Š. M o p e d je vozil brez luči, 
za to ga voznik osebnega avtomo-
bila Boris Fakin iz S p o d n j e Sve-
če 2, KS Majšpe rk , ni pravoča-
sno opazi l , ko je pravi lno zavijal 
z dovozne poti na Mar ibor sko 
cesto. Pred zav i jan jem na pred-
nos tno cesto j e n a m r e č avto usta-
vil, videl, da j e cesta pros ta , in 
začel zavijati v levo. V tistem tre-
nu tku pa se mu je v sprednj i del 
av tomobi la zaletel mopedis t , ki 
ba j e avta ni opazi l . Moped i s t B. 
H. j e bil lažje p o š k o d o v a n , nje-
gov sopotnik R. Š. pa hu je , pre-
peljali s o j u v p tu j sko bolnišnico. 
Poleg ugotovitve, da je mladole-
tni mopedis t vozil brez pr ižgane 
luči za osvet l jevanje cestišča, so 
še ugotovili , da ni imel vozniške-
ga dovo l j en ja in ne potrdi la o 
z n a n j u ces tnoprometn ih predpi-
sov, povrh pa sta oba fan ta bila 
še brez čelad. 
M O P E D I S T PADEL IN SE 
H U D O P O Š K O D O V A L 

Po Ptujski cesti v Lenar tu je v 
s redo, 21. n o v e m b r a , okoli 17. 
ure vozil kolo z mo to r j em Mar-
j a n Dvoršak iz G r a j e n š č a k a 7 pri 
Voličini. Kaže, d a j e vozil prebli-
zu pločnika, zato je pri hiši št. 15 
zapel ja l v od točni kanal . Zanes lo 
ga je v desno, pade l j e po pločni-
ku in se pri tem hu je ranil . Posle-
dice bi bile še večje, če mopedis t 
ne bi imel na glavi zašči tne čela-

. d e . 
NESREČA V S A D O V N J A K U 

V ponede l j ek , 19. novembra , 
sta Maks imi l jan Mar in njegov 
sin Mar j an iz Z a m u š a n o v 55, KS 
Gor išn ica , podi ra la j a b l a n e v do-
mačem sadovn jaku . Pri odstra-
n jevan ju vej in debel sta upora-
bl ja la t raktor , veje vozila na kup 
in jih tam zažigala. Pri enem od 
takih odvozov je oče postavil 

t rak tor tako , d a je bil na nekoli-
ko n a g n j e n e m terenu o b r n j e n 
navzdol , in ga blokiral z ročno 
zavo ro ; po tem je šel sinu p o m a -
gat names t i t verigo za vleko vej. 
M e d t e m je zavora popus t i l a in 
t rak tor je začel drseti navzdol . S 
s p r e d n j i m levim kolesom je trak-
tor oplazil Maks imi l j ana Mara , 
da j e pade l in zadn j e kolo je za-
pel ja lo čezenj . T rak to r / j e po tem 
drsel navzdol in se ustavil v goz-
du. S rečnemu nakl juč ju je pripi-
sati, da je bil 65-letni Maks imi-
l jan M a r le lažje poškodovan . 

U M R L M E D P R E V O Z O M V 
B O L N I Š N I C O 

V sredo, 21. novembra , po-
p o l d n e je 35-letni F ranc Bratu-
šek iz Repišča, KS Leskovec, 
opravl ja l g r adbena dela na sta-
novanjsk i hiši v Dravcih 14, KS 
Videm pri P tu ju . Okoli 16.50 je 
namerava l pod več kot 4 met re 
do lgo in 1,20 m široko s topnišče 
postavit i oporn ik . Pri t em se j e 
a r m a t u r a s topnišča , ki je bi la 
vs tavl jena v izvrtane luknje s top-
nišča, izpuli la. Stopnišče se j e 
od t rga lo od plošče in p a d l o na 
Bratuška. H u d o p o š k o d o v a n e g a 
so odpel ja l i v p tu j sko boln išn ico , 
venda r so bile p o š k o d b e t ako hu-
de, d a j e že med p revozom umrl . 

F F 

TEIMMIK 
TEDNIK je naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega dela, ki 
ga je ustanovil Okrajni odbor OF 
Ptuj leta 1948. 
Izdaja Zavod za časopisno in ra-
dijsko dejavnost RADIO-TEDNIK 
PTUJ. UREDNIŠTVO: Franc La-
čen (direktor in glavni urednik), 
Ludvik Kotar (odgovorni ured-
nik), Jože Šmigoc (pomočnik 
odgovornega urednika in lek-
tor), Štefan Pušnik (tehnični 
urednik); Jože Bračič, Ivo Ciani, 
Majda Goznik, Darja Lukman, 
Martin Ozmec, Vida Topolovec, 
Nataša Vodušek in Milena Zupa-
nič (novinarji). PROPAGANDA: 
Oliver Težak. NASLOV: Radio-
Tednik, Raičeva 6, 62250 Ptuj, 
p.p. 99; tel. (062) 771-226; faks 
(062) 771-223. Celoletna naro-
čnina 350 dinarjev, za tujino 600 
dinarjev. ŽIRORAČUN pri SDK 
Ptuj: 52400-603-31023. Tisk: GZP 
Mariborski tisk Maribor. Na pod-
lagi zakona o obdavčenju proiz-
vodov in storitev v prometu je 
TEDNIK uvrščen med proizvode, 
za katere se temeljni davek ne 
plačuje. 


